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KOMU KRAS?
A li bo zakonsk i osnutek o ustano

v itv i deželnega krnskega naravnega parka , k i  ga je  
p re jšn ji teden odob rila  4. ko m is ija  deželnega sveta 
F u rla n ije -J u lijs k e  k ra jin e , po tem  tu d i de jansko  
sprejet s s tra n i deželne skupščine , seveda ne vemo. 
K a r je  že z d a j jasno, je  to, da osnutek verno odraža  
stanje duha  in  m iselnost krogov, k i  trenu tno  p re 
v ladu je jo  v tržaškem  po litičn e m  ž iv ljen ju , sa j je  do
besedno p isan  na kožo trža šk i n a c io n a lis tičn i de
snici.

Težnje slednje p o  abso lu tn i p re v la d i na kraškem  
te r ito r iju  ( in  posledično po  odvzem u Krasa njego
v im  av toh ton im  slovenskim  preb iva lcem ) so v p r i
s to jn i k o m is iji p o d p r li tu d i osta li p re d s ta vn ik i de
sne sredine na deželn i ravn i, čeprav se lahko  tu d i 
vprašamo, k o liko  so b i l i  o tem prepričan i.

Dogodek je  nam reč izzva l po lem ično  reakcijo  ne 
samo s s tra n i levosredinskega predsedn ika goriške  
p o k ra jin e  G io rg ia  B rando lina , am pak tu d i s s tra n i 
predsedn ikov p o k ra jin  Videm in  Pordenon, k i  p r i 
pada ta  desni sredini. Tudi na  tisko vn i konferenci 
predsedn ika 4. kom is ije  deželnega sveta, svetovalca 
M olina ra , p re jšn ji četrtek , se je  človeku zdelo, da sle
d n ji zagovarja  zakonsk i osnutek, b o lj iz  uradne dolž
nosti k o t pa  iz  p rep riča  nja.

Zato  so v p re jšn jih  dneh m nog i opazova lc i m en i
li, da deželn i svet tega osnutka ne bo sprejel in  da je  
ce lo tno  d o g a ja n je  o k o li n a č rta  za  u s ta n o v ite v  
kraškega p a rka  s a m o  p re d vo liln i m anever desne sre
d ine za p r id o b iva n je  soglasja med p ro tis lovensk im i 
k ro g i na Tržaškem.

Je pa  tu d i možno, da deželna skupščina osnutek  
naposled vendarle odobri. V tem p r im e ru  b i b ilo  v 
celoti zadoščeno težn jam  tržaške desnice, da se po 
po lnom a p o la s ti Krasa. Tak razplet b i p reds tav lja l 
k ro n a n je  operacije, k i  je  svo j p r v i  v e lik i uspeh dož i
vela konec prejšnjega leta z  u k in itv ijo  Kraške go r
ske skupnosti. Z akonsk i osnutek nam reč pode lju je  
tržašk i p o k ra jin s k i u p ra v i iz ra z ito  prednostno vlo
go, k a r  se tiče us tanav lja n ja  it i  u p ra v lja n ja  parka , 
p r i  čemer je  desnosredinska večina šla celo tako da
leč, d a je  v o k v ir  p ris to jn o s ti tržaške p o k ra jin e  dala  
celo t is t i de l pa rka , k i  b i se n a h a ja l na ozem lju  
goriške pokra jine , pa  čeprav p o b u d n ik i zakona  za 
gotav lja jo , d a je  to prvenstvo le s im bolično.

Ne glede na bodoče razp le te  v zvez i s tem  do
gajan jem , b i b ilo  dobro č im pre j o b lik o v a ti skupno  
strategijo, usm erjeno v zago tav ljan je  prvenstvene  
vloge p r i  u p ra v lja n ju  p a rka  tis tim  osebkom in  deja
vn ikom , k i  so na Krasu zgodovinsko p riso tn i. To 
predvsem z a ra d i tega, ke r so se v za d n jih  dneh s stra
n i leve sredine slišale tu d i trd itve, p o  ka te rih  m ora jo  
občine (se p ra v i zopet ja v n e  uprave) absolutno im e ti 
osrednjo vlogo p r i  u p ra v lja n ju  pa rka .

Rečeno tako, b i p reds tavn ik i srenj in ju s o v  ter osta
lih  la s tn ikov  in  km etovalcev (pa tu d i k ro v n i orga
n iz a c iji Sveta slovenskih o rg a n iza c ij in  Slovenske 
k u ltu rn o  gospodarske zveze) lahko  k a j p r ip o m n ili 
k  temu, sa j je  v odnosih med posam ezn im i občina
m i te r a g ra rn im i skupnostm i in  d ru g im i osebki še 
vedno m a rs ik a j nedorečenega o k o li las tn iš tva  in  
u p ra v lja n ja  n e z a n e m a rljiv e  k o lič in e  k raškega  
ozemlja. Z  neko liko  dobre volje p a  so ta vprašanja  
lahko  reš ljiva  v obojestransko korist.

PR IJ AT ELJ SKO  SREČ ANJE  S L O V E N S K E  S K U P N O S T I  V P R E Č N I K U

"ZA SKUPEN POLITIČEN 
NASTOP SLOVENCEV!"

O B  M E S E C U  T IS K A

JURIJ PALJK

Stranka Slovenska skup
nost je v petek, 24. januarja, 
v Prečniku na Krasu v občini 
Devin-Nabrežina pri Trstu pri
redila že tradicionalno prija
teljsko srečanje ob začetku 
novega leta, ki velja za prvo 
večje srečanje predstavnikov 
slovenskega in italijanskega 
političnega sveta Furlanije-Ju- 
lijske krajine.

Srečanje je dejansko po
menilo pregled lanskoletnega 
dela stranke Slovenske skup
nosti in med drugim tudi važ
no predstavitev kandidata 
leve sredine Riccarda lllyja 
slovenskim volivcem.

Med številnimi uglednimi 
gosti večera so Republiko Slo
venijo (RS) zastopali državni

panov z obeh strani državne 
meje in med njimi goriškega 
župana Vittoria Brancatija ter 
niz drugih uglednih predstav
nikov političnega, javnega in 
kulturnega življenja iz F-jk in 
Slovencev v Italiji.

Deželni predsednik SSk dr. 
Drago Štoka je v pozdravnih 
besedah predvsem poudaril 
trdno vztrajanje SSk kot edi
ne politične stranke Sloven
cev v Italiji v boju za pravice 
narodne manjšine in izrecno 
izpostavil krivico, ki jo trpi slo
venska manjšina v Italiji, ker 
nima zajamčenega zastop
stva v deželnem svetu F-Jk. 
Prav tako je dr. Štoka izposta
vil tudi namerno izločitev SSk 
iz deželnega sveta pred dese
timi leti in se pred letošnjimi 
deželnimi volitvami v F-Jk za-

pripadnike slovenske manj
šine pozval k skupnemu poli
tičnemu nastopanju in dejal, 
da so z lllyjem že dosegli do
govor, da bo Riccardo llly za
gotovo uvrstil na tako imeno
vano predsednikovo kandidat
no listo ("listino") vsaj enega 
slovenskega predstavnika.

Dr. Damijan Terpin je tudi 
ostro kritiziral italijansko vla
do, ki izvaja nad slovensko 
narodno manjšino stalen pri
tisk, saj ne izpolnjuje norm za
ščitnega zakona, kar je za Itali
jo sramota, in je prav zato po 
njegovem odgovornost celot
ne manjšine na bližnjih voli
tvah še toliko večja, saj "nas 
k povezavi in sporazumu sili
jo skupni interes, volilni sistem 
in sama zdrava pamet." De
želni tajnik SSk je med svojim

IV A N  ŽERJAL

sekretar RS in direktor Urada 
za Slovence v zamejstvu in po 

: svetu Č rtom ir Špacapan, 
podsekretar na MZZ RS Jože 
Šušmelj, generalna konzulka 
RS v Trstu Jadranka Šturm 
Kocjan, konzulka RS v Trstu 
Lea Stančič, medtem ko bi 
med italijanskimi političnimi 
predstavniki omenili poslan
ca in kandidata leve sredine 
na deželnih volitvah v F-Jk Ric
carda lllyja, senatorja Miloša 
Budina, evropskega poslanca 
Demetrija Volčiča, vrsto žu

vzel za skupen nastop sloven
skih volivcev, ki bi združeni 
zmogli v deželni svet F-Jk sami 
izvoliti svojega predstavnika.

Deželni tajnik SSk dr. Da
mijan Terpin je v svojem na
govoru podčrtal predvsem 
volilne uspehe SSk v Gorici in 
na Goriškem, kot se je tudi 
zavzel za zmago Riccarda II- 
lyja in njegove levosredinske 
politične koalicije na priho
dnjih deželnih volitvah v F-Jk. 
Med svojim izrazito politič
nim govorom je Terpin vse

govorom tudi izpostavil "ve
liko važnost domovine Slove
nije, matične države, na kate
ro se mora manjšina opreti, 
če hoče preživeti."

O Sloveniji je Terpin dejal, 
"da je v desetih letih naredila 
epohalen napredek in je da
nes po kakovosti življenja, po 
gospodarskih kazalcih in ne 
nazadnje po stabilnosti dr
žavnih institucij prepričljivo 
na čelu seznama kandidatk 
za članstvo v EU.

' STRAN i

ZA RESNIČNE 
VREDNOTE

Mesec januar, posvečen 
dobremu oz. katoliškemu 
tisku, se zaključuje. Naš list je 
že v začetku meseca obširno 
pisal o tem vprašanju. Naj se
daj ob koncu meseca še po
tegnemo črto o vsem tem.

Prav v Gorici je bilo že od 
nekdaj veliko zanimanja za 
tisk, zlasti med Slovenci. Imeli 
smo celo vrsto časopisov in re
vij, ki so goriške Slovence in
formirali in formirali, seveda 
vsak po svojem svetovnem na
zoru. Če se le zaustavimo ob 
tisku, ki se je navdihoval ob 
krščanskih načelih, lahko ime
nujemo razne "glave". Pri tem 
seveda ne mislimo izključno 
na dnevni ali periodični tisk, 
ampak tudi na revije in publi
kacije nasploh. In prav na tem 
področju so bili Slovenci ved
no v prvi vrsti. V osemdesetih 
letih devetnajstega stoletja je, 
recimo, v Gorici izhajala revi
ja Rimski katolik, ki jo je izda
jal, urejeval in v glavnem vanjo 
pisal bogoslovni profesor dr. 
Anton Mahnič, kasnejši škof 
na Krku. Seveda je bilo to idej
no zelo močno glasilo, tudi 
marsikdaj zelo polemično in 
verjetno za naš čas malo aktu
alno oz. vabljivo. Vendar je 
Mahnič v svojih tehtnih teolo- 
ško-filozofskih  razpravah 
sholastične smeri s primesjo 
krščanskega platonizma mno
go doprinesel k razčiščevanju 
pojmov, pa tudi v širšo kultur
no debato. Na Goriškem so 
mu v tem sledili razni drugi 
teologi in pisci, kot zlasti dr. 
Andrej Pavlica in drugi.

Naša glasila danes sicer v 
glavnem sledijo vsem tem 
vrednotam, vendar jih izražajo 
v sodobnem jeziku in slogu. Še 
se spomnimo na velike časni
karje in zagovornike teh načel 
v našem času. To so bili zlasti 
v povojnih letih msgr. dr. Mir
ko Brumat, msgr. Alojzij No
vak, župnik Stanko Stanič, ča
snikar Polde Kemperle, še prej 
pa dr. Janko Kralj, dr. Anton Ka
cin ali pa duhovnik in poslanec 
Virgil Sček ter poslanec dr. En- 
gelbert Besednjak. Še v novej
šem času pa so tu odigrali ve
liko vlogo zlasti msgr. dr. Franc 
Močnik, msgr. Kazimir FJumar 
in g. Jože Jurak. s t r a n  3

ANDREJ BRATUŽ
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D ra g o  Legiša
AGNELLIJEVA S M R T ZA S E N Č ILA P O LITIK O

A lo jz  Tul
O D M E V I NA SPOR M ED ITALIJANSKO  U N IJO IN ...

Ivan Ž e r ja l
TR ŽA ŠK I ŽU PA N  POSKRBEL ZA  LEPO PRESENEČENJE

M a r ja n  D ro b e ž
M N O G O  K O R ISTI O D  VSTOPA V EU IN  NATO

A n d r e j  C e rn ic  
PTICA FENIKS SE JE P O N O V N O  POVZPELA NA O L IM P

In terv ju
Franc Saksida zbira 
poštne znamke in 
obrabljene telefonske 
kartice in tako pomaga 
slovenskim 
misijonarjem.
(stran 3)

Svetnica
Zgodba 
Editb Stein, 
velike 
ženske
našega
časa.
<stran 5)

Brulc v Gorici
Novogori
ški župan 
Mirko 
Brulc na 
srečanju z 
Goričani, 
(stran 10)
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ODŠEL JE PRVI M O Z  FIAT-a

AGNELLIJEVA SMRT 
ZASENČILA POLITIKO

ČETRTEK,  
3 0 .  J A N U A R J A  

2 0 0 3

Smrt častnega predsednika 
FIAT-a, dosmrtnega senatorja 
Giannija Agnellija, je gotovo 
zasenčila politično in parla
mentarno dogajanje v Italiji. 
Odvetnik Agnelli je umrl za 
rakom v petek, 24. t.m., v svoji 
vili pri Torinu. V letošnjem mar
cu bi dopolnil 82 let starosti. 
Njegova smrt sovpada z naj
hujšo krizo v vsej zgodovini 
znane italijanske avtomobilske 
družbe, ki ji je rajnik predsedo
val kar tri desetletja <1966- 
1996). Pod njegovim vodslvom 
se je FIAT krepko uveljavil ne 
le na italijanskem, temveč tudi 
tudi na svetovnem tržišču. Prvi 
znaki krize so se začeli kazati 
pred nekaj leti. Kriza seje stop
njevala in dosegla pred nekaj 
meseci višek, ko je padel sk
lep, naj se odpusti kakih osem 
tisoč delavcev in naj se neka
teri obrati kratkomalo zaprejo. 
Začele so se protestne mani
festacije delavcev, nastopile so 
sindikalne organizacije in je bil 
s posredovanjem vlade konč
no dosežen sporazum, po ka
terem je bila za kakih 5 tisoč 
delavcev določena dopolnilna 
blagajna, FIAT-ovega obrata na 
Siciliji pa ne bodo zaprli. Vse 
to pa očitno ne pomeni, da se 
je kriza družbe Fiat rešila. To 
med drugim dokazuje dejstvo, 
da so se prav na dan smrti 
odvetnika Agnellija zbrali nje
govi sorodniki, člani komandit- 
ne družbe, in sklenili, da bo 
družbo odslej vodil Ciannijev 
15 let mlajši brat Umberto.

Odvetnik Gianni Agnelli je 
bil domoljub in hkrati svetov
ljan ter demokrat in navdušen 
športnik. V svojem življenju se 
je srečal z najpomembnejšimi 
državniki, med drugimi ludi z 
jugoslovanskim predsednikom 
Titom, ki je nanj naredil, kot je 
sam povedal v televizijskem in
tervjuju, velik vtis. Ne gre pri 
tem pozabiti, da je FIAT zgra
dil v Kragujevcu v Srbiji tovar
no avtomobilov "zastavo", kot 
je bila prej zgradila tudi tovar
no avtomobilov v Sovjetski 
zvezi z imenom "Togliattigrad".

Kar zadeva politično do
gajanje, je treba predvsem 
omeniti, da se je v poslanski 
zbornici prekinila razprava o 
zakonskem predlogu, po kate

rem bi se obsojencem vsaj del
no oprostila kazen. Takšno 
željo je bil izrazil sam papež 
Janez Pavel II., ko je 14. no
vembra lani obiskal rimski 
parlament, kar se je zgodilo 
prvič v vsej zgodovini italijan
ske države. Med razpravo v 
poslanski zbornici so si dobe
sedno "skočili v lase" poslan
ci Severne lige in Berlusco
nijevega gibanja Naprej Ita
lija.

Medtem se zaostruje spor 
med pravosodnim ministrom 
Castellijem (politično pripada 
Severni ligi) in sodniki. Minister 
je bil namreč odredil disciplin
sko preiskavo zoper nekatere 
državne pravdnike, proti če
mur pa so odločno nastopile 
stanovske organizacije sod
nikov, češ da je v nevarnosti 
avtonomija sodnikov, kar pa je 
ena temeljnih postavk vsake 
demokratične države in kar je 
črno na belem napisano tudi v 
ustavi italijanske republike. O 
lem kočljivem vprašanju je že 
nekajkrat spregovoril tudi 
predsednik republike Ciampi.

Naj še omenimo, da je o 
gospodarskem in socialnem 
stanju v državi pred dnevi spre
govoril tudi guverner Banke 
Italije Fazio in med drugim 
poudaril, da javni izdatki že 
resno ogrožajo Kosmati no
tranji proizvod, zaradi česar bi 

| se morali resno lotiti atruktur- 
nih reform in se ne zadovoljiti 
le z enkratnimi ukrepi, ki na 
daljši rok ne zaležejo. Prav tako 
je omenil potrebo po reformi 
socialnega skrbstva, pri čemer 
prihaja v poštev tudi in zlasti 
pokojninska reforma, v smislu, 
da bi bilo nujno podaljšati de
lovno dobo.
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ZAPLETI V ISTRI

ODMEVI NA SPOR MED 
ITALIJANSKO UNIJO IN 

LJUDSKO UNIVERZO

IRAK /  PO KRITIČNEM  PO ROČILU

VOJNA ALI PODALJŠANJE 
MANDATA INŠPEKTORJEV?

ALOJZ TUL

Zamrznitev finančnih sred
stev Italijanski uniji v Istri s 
strani tržaške Ljudske univer
ze je, kot je bilo pričakovati, 
sprožilo vrsto polemik in od
mevov na raznih ravneh. 
Samo vodstvo Unije je odloč
no protestiralo proti omenje
nemu zadržanju ustanove, ki 
že desetletja skrbi za poraz
delitev denarja, ki ga italijan
ska država namenja za potre
be svoje manjšine v Sloveniji 
in na Hrvaškem. Težave so se, 
kot znano, začele pojavljati, 
ko so bili v vodstvene orga
ne Ljudske univerze v Trstu 
imenovani nekateri predstav
niki desnosredinskega pola, 
ki zagovarjajo stališče, da na
loga Ljudske univerze ni sa
mo tehnična oz. birokratska 
porazdelitev finančih podpor 
italijanski manjšini v Istri, tem
več tudi ta, da nadzira, kako 
se dana sredstva konkretno 
uporabljajo. V zvezi s tem se 
Ljudski univerzi pripisuje na
men, da ustanovi na Reki svo
jo izpostavo, ki bi opravljala 
omenjeni nadzor, vendar sa
ma ta namen zanika in ne po
jasni, kako si zamišlja nadzor 
nad podeljevanjem prispev
kov. Kaže, da je namen kro
gov pri Ljudski univerzi ta, da 
bi se od zunaj politično po
gojevalo delovanje Italijanske 
unije, ki si je po demokratiza
ciji na Hrvaškem in v Slove
niji pridobila precejšnjo ope
ra tivno  in po litično  avto
nomijo. To očitno tržaškim 
desničarskim krogom ne gre 
v račun, ker bi radi razširili 
svoj vpliv na celotno delova
nje in ž ivljenje italijanske 
manjšine v Istri. Po njihovem 
gledanju je namreč sedanje 
vodstvo Unije preveč levo 
usmerjeno, zato iščejo nači
ne, kako bi sedanje stanje 
spremenili. Finančno pogo
jevanje je očitno eden od na
činov.

V bran Italijanske unije se 
je postavil Istrski demokratski 
zbor, ki ima odločilno vlogo 
pri vodenju istrske županije 
(dežele) ob sodelovanju pred
stavnikov italijanske manj-
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šine. Z druge strani je bilo 
pričakovati bolj jasno stališče 
italijanskega zunanjega mini
strstva, prek katerega Ljudska 
univerza dobiva finančna 
sredstva za potrebe italijanske 
manjšine na Hrvaškem in v 
Sloveniji. Zato je toliko večji 
pomen zadobilo stališče mi
nistra za zveze s parlamentom 
Giovanardija (na sliki), ki se 
je odkrito postavil na stran 
Italijanske unije ter se zavzel 
za korektno sodelovanje z njo. 
Naj omenimo še, da je soli
darnost Uniji izrazila tudi Slo
venska kulturno gospodarska 
zveza iz naše dežele.

Ob robu tega zapisa naj 
mimogrede omenimo zani
mivo pobudo Zveze deporti
rancev iz Zadra, o kateri so 
pisali hrvaški časopisi. Če že 
Italija zahteva plačilo odškod
nine za zapuščeno imovino 
ita lijanskih optantov , po
tem lahko Hrvaška zahteva 
povrač ilo  odškodn ine  za 
porušene vasi in deportirane 
prebivalce iz Dalm acije v 
času italijanskega vladanja v 
oddobju 1941-42.

BREDA SUSIC

Napetost okrog razpleta 
iraške krize je konec minule
ga in začetek tega tedna pri
šla do svojega viška. V ponede
ljek popoldne je namreč za
padel rok, do katerega sta vo
dja inšpektorjev za razoroži
tev Iraka Hans Blix in vodja 
Mednarodne agencije za a- 
tomsko energijo Mohamed El 
Baradei morala oddati konč
no poročilo o prvih dveh me
secih pregledov Varnostnemu 
svetu Združenih narodov. El 
Baradei pa je že kak dan pred 
zapadlostjo napovedal, da ne 
bo poročilo vsebovalo nič po
sebno novega. Tako na vojaški 
kot na diplomatski ravni pa so 
se vrstile poteze, ki so imele na
men, da prevesijo tehtnico od
ločanja bolj na stran napovedi 
vojne ali bolj na stran podalj
šanja mandata inšpektorjem.

Na vojaški ravni je vse od 
začetka krize zavezniško voj
no letalstvo poskrbelo za stal
no bom bardiranje iraških 
vojaških in komunikacijskih 
objektov na jugu Iraka.

Na diplomatski ravni pa so 
bile protagonistke minuli te
den na eni strani Združene 
države Amerike, na drugi pa 
Francija in Nemčija. ZDA so, 
kot ves čas doslej, pritiskale v 
smer priprave na vojno. Vsak 
dan so se vrstile izjave najvi
šjih predstavnikov ameriške 
administracije, ki so napove
dovale dokaze, da Saddam 
Hussein razpolaga z orožjem 
za množično uničenje. Fran
cija in Nemčija pa sta sredi 
minulega tedna trdno odloči
li, da bosta v zvezi z morebit

no vojno zastopali enotno 
stališče. Dogovor med Chira
com in Schroderjem je zado- 
bil posebno težo iz dveh raz
logov: prvič, ker je eksplicit
no nakazoval rojstvo skupne 
evropske zunanje politike. 
Drugič, ker se je stališče dveh 
držav precej oddaljevalo od 
ameriškega. Ob 40. obletnici 
podpisa Elizejske pogodbe o 
francosko-nemškem povoj
nem prijateljstvu sta prva mo
ža Francije in Nemčije spre
jela skupno deklaracijo, v ka
teri sta se zavzela za večje so
delovanje. Ob tej priložnosti 
sta izjavila, da je potrebno 
storiti vse, da bi se izognili voj
ni in da bo odločitev za to vse
kakor lahko sprejel le Varno
stni svet OZN, potem ko bo 
slišal poročilo inšpektorjev. 
Nemčiji in Franciji se je v zad
njih dneh pridružila celo Ve
lika Britanija, ki je običajno 
tesna zaveznica ZDA, in sicer 
v zahtevi, da se inšpektorjem 
podaljša mandat vsaj še do 
marca - za kar sta zaprosila 
Blix in El Baradei.

Skupno francosko-nem- 
ško stališče proti vojni je spro
žilo precej žolčen napad ame
riškega obrambnega ministra 
Rumsfelda, ki je državi obto
žil, da predstavljata "staro" 
Evropo. Živčnost in napetost 
med ZDA in ostalim svetom 
pa sta prišli na dan tudi na za
sedanju Svetovnega gospo
darskega foruma v Davosu, 
kjer se je izkazalo, da so ZDA 
kljub vsemu precej osamljene 
in da se večina ostalih držav 
zavzema za iskanje mirne re
šitve krize.
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NADVSE SPODBUDNO MED 
DVEMA GORICAMA

Tudi na tem mestu želimo izpostaviti veli
ko zadovoljstvo s tem, kako se razvijajo odnosi 
med Gorico in Novo Gorico. Med tako rekoč 
istoimenskima mestoma, ki živita neposred
no drugo ob drugem. Danes še ločeni z me
jo, ki pa naj hi bila čez dobro leto docela 
odpravljena. V vsakem primeru mesti, kjer je  
življenje stkalo med ljudmi nešteto vezi, prav 
gotovo več, kot jih  je  bilo mogoče uradno, da 
ne rečemo politično potrditi. Med Gorico in 
Novo Gorico so b ili stiki vselej plodni, koli
kor so pač dopuščale razmere, zato je bilo pri
čakovati, da se bodo po osamosvojitvi Slove
nije še poglobili. Toda osemletni mandat de
snosredinskega goriškega občinskega vod
stva vsesplošnemu evropskemu odpiranju nika
kor ni sledil. Nasprotno, z vsemi močmi si je  
prizadeval, da med mestoma ni prišlo do ti
stega sodelovanja, po katerem je  novi čas na
ravnost klical in kliče. Posebno je  tovrstno za
drževanje razvoja postalo očitno ob prazno
vanju tisočletnice Gorice, ko b i vsekakor mo
ralo p riti do dosti številnejših skupnih pobud. 
Nova občinska uprava v Gorici pa je  sodelo
vanje med obema dotikajočima se mestoma 
postavila prav na vrh svojih prvenstvenih 
nalog in p ri tem je  zadela več kot v polno.

V izjemno kratkem času je  namreč seda
nja občinska uprava dosegla zares lepe rezul
tate. Predvsem je  spremenila vzdušje v na
šem mestu. Obzorja, kot da so se dobesed
no razprla, in v tem trenutku se zdi, kot da je 
meja med Gorico in Novo Gorico do nedav
nega še vedno obstajala. Prevladoval je  nam

reč občutek, da Gorica v smeri sosednjega 
mesta nima zaledja. Da se njen prostor res 
zaključuje na meji, ki nam zapira pogled, zato 
nam ne preostane nič drugega, kot da se obr
nemo v druge strani. In občutek te vrste je  
sila neprijeten in kar utesnjujoč, o tem ne mo
re b iti nobenega dvoma. Dobrega pol leta 
po umestitvi nove goriške občinske uprave pa 

' vse bolj zaznavamo stanje, ki je drugačno in 
na srečo docela nasprotno: prostor se nam je  
močno odprl tudi v smeri Slovenije, najprej 

| seveda v smeri bližnje Nove Gorice. In ta ob
čutek je  osvežujoč, upravičeno razveseljiv in 
nadvse spodbuden ter obetaven. Istočasno 
je tovrstna razbremenitev polna tistega olaj
šanja, kise mu pravi odprta pot v prihodnost. 
Tukaj med dvema Goricama je  v tem smislu 

j vse možno in vse je  mogoče. V tej odprtosti 
se bodo zagotovo rojevali in nastajali tisti na
črti, k i bodo ljudem  v tem obmejnem prosto
ru v prid in v korist. Ob tej odprtosti se ni 
bati, da bi idej in zamisli zmanjkalo, ta odpr
tost je  že sama po sebi zagotovilo, da se bodo 
stvari razvijale na pravi način. V takšni odpr
tosti za medsebojno sodelovanje na najrazlič
nejših ravneh ni nobenih ovir, vsaka poteza 

\ ho odkrila nove, naslednje.
Seveda stvari ne nastajajo same od sebe 

in si je  treba zanje še kako prizadevati. Na 
srečo so zastavljene prav, zato si je  le želeti, 
da hi šla goriška občina skupaj z novogoriško 
po začrtani po ti naprej in da hi šli po tej poti 
naprej vsi prebivalci obeh mest.
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NEVSAKDANJA POMOČ NAŠIM MISIJONARJEM
IV A N  ŽERJAL

Kako to, da sle začeli zbirali 
znamke in telefonske kartice 
za slovenske misijonarje ? 
Znamke sem začel zbirati po 

naključju, kol konjiček. Začel sem v 
otroških letih, v srednji šoli, takrat 
je bil med otroki to zelo razširjen 
konjiček. Če sem dobil dve enaki 
znamki, sem eno namenil misijo
narjem. Nekaj let sem to zbiranje 
opustil, bil je to čas, ko sem se po
ročil in imel družinske obveznosti. 
M alo pred upoko jitv ijo  sem se 
odločil, da bom začel zopet s ho- 
bijskim zbiranjem. Slednje pa je 
postalo že nekako "službeno", ker 
mi ta dejavnost jemlje približno šest 
ur na dan. Sicer pa je še drug razlog, 
da sem začel zbirati znamke za mi
sijonarje. Mati je bila v Marijini druž
bi v Rojanu, očeta pa nisem imel, ker 
je umrl prej. Ko sem imel enajst let, 
so mami pri Marijini družbi dali bon, 
da si je v mesnici lahko kupila četrt 
kilograma mesa na teden. To se mi 
je zdelo zelo lepo in plemenito, zato 
sem sklenil, da, ko bom velik, bom 
skušal na kak način ludi sam poma
gati bližnjemu.

Kdaj in zakaj pa ste se začeti 
ukvarjati sfilatelijo?
Kot že rečeno, sem začel kot ot

rok (bil sem star 12-13 let). Ker ni 
bilo drugih možnosti, smo ali igrali 
z žogicami ali pa zbirali znamke. 
Sicer pa sem se pred 12 leti vključil 
v Slovenski filatelistični klub "Lo
vrenc Košir", predvsem zaradi tega, 
da se bolje in lažje seznanim s to 
dejavnostjo. Trenutno sem blagajnik 
kluba (predsednik je Peter Suha
dolc, tajnik pa Igor Tuta), ki bo kma
lu tudi praznoval 50-letnico ustano
vitve, pri čemer pripravljamo razsta
vo, načrtujemo pa tudi izid brošure. 

Na kaj mora biti pozoren 
filatelist?
Biti mora pozoren na vse. Paziti 

mora, da je znamka cela (se pravi, 
da ima vse zobke), da ni umazana, 
da ima raje lep kot pa popackan žig, 
dalje na to, ali je nova oz. žigosana, 
ali je na ovojnici prvi dan itd. Cena 
se razlikuje ludi od tega, ali ima 
znamka filigran ali ne oz. od vrste

"Znam ke vseh vrst in odrabljene telefonske kartice !" Kolikokrat smo že brali to  sporočilo v našem 
tisku, tako v Novem glasu kot v M ladiki, pa tud i v Družini. Sicer odkar pom nim  gospod Franc Saksida, 
upokojeni občinski redar, bivajoč v Trstu (še posebej je dejaven v slovenski verski skupnosti v Rojanu, 
k jer skupaj z ženo M arijo  pojeta v cerkvenem pevskem zboru že od vsega začetka), zbira poštne znamke 
za slovenske m isijonarje, katerim  so se v zadnjih letih pridružile  še odrabljene telefonske kartice. V 
zvezi s to  svojo dejavnostjo je tud i rad odgovoril na nekaj vprašanj.

filigrana. Seveda 
znamka, ki ni bi
la še žigosana 
oz. nalepljena, 
velja več, vendar 
mora im eti na 
drugi strani še 
lepilo. Nekatere 
znamke veljajo 
več ludi, če so 
ž igosane (gre 
p re d vse m  za 
znamke iz 19. 
stoletja). Trenut
no zbiram nove 
znamke iz Italije,
Slovenije, San 
Marina in Vati
kana. Nekatere, 
tud i žigosane, 
obdržim, večino 
pa dam za m i
sijonarje.

Kako poteka
vaša nabirka in kaj naredile
z nabranimi znamkami ?
Oglašujem v 24 katoliških časo

pisih in revijah. Zbrane znamke po
tem prodam (osebno ali po pošti) v 
glavnem zasebnim zbirateljem, ki se 
obrnejo name, denar pa izročim 
misijonarjem oz. ustanovam, ki tem 
pomagajo. V Trstu sicer ni dosti pov
praševanja, zato veliko znamk po
šljem v Rim, kjer se nahajajo Pape
ška kongregacija za misijone in brat
je kombonijanci, ki skrbijo za gobav
ce v Burkini Faso, dalje bratom 
Marijinim uslužbencem v Monte 
Berico pri Vicenzi ter salezijancem 
v Turinu. Te ustanove imajo namreč 
več možnosti, da znamke prodajo 
filatelistom. Marijini uslužbenci pa 
pripravijo majhne pakete znamk, ki 
jih potem prodajajo na božjih po
teh za spomin.

Kako pa je  z odzivom
oz. z rezultati akcije!1
Znamke mi pošilja 443 poznanih 

prijateljev (nekateri namreč pošilja

v
Franc Saksida (levo) skupaj z ženo Marijo in m isijonarjem 

p. Hrnestom Saksido pred openskim Marijan išče m 27. ju lija  1998

jo tudi anonimno): pošiljajo mi pred
vsem iz Slovenije, poleg tega pa še 
iz Argentine, Italije, Paragvaja, Bra
zilije, Nemčije, Avstrije, Švice, Ame
rike, Hrvaške, Francije, Kanade, Bel
gije, Avstralije, Egipta, Rusije, Ruan
de in Slovaške. Pošiljajo mi jih bodi
si na dom bodisi na sedež misijon
ske pisarne v Ljubljani, kjer jih po
tem občasno dvigujem. S to pisar
no sem začel sodelovati prav po 
zaslugi danes že pokojne s. Tibur- 
cije, ki je tam delovala. Pošiljanje 
stalno narašča. Zdaj sem našel dve 
zlati osebi, ki mi pomagata odleplja- 
1i in razvrščati znamke. Zalepljene 
znamke je treba namreč dati v mlač
no vodo, da se same odlepijo, po
tem pa narobe obrnjene dati na ča
sopis, da se posušijo. Ko so suhe, 
jih je treba razdeliti po državah ter 
tudi na redne in priložnostne. Tako 
odlepljene, očiščene in razvrščene 
znamke združim v pakete po 10 kg 
in odpošljem. Odkar sem s to akcijo 
resneje poprijel (približno od leta

1988), sem od
poslal 160 kg od
lepljenih znamk. 
Zanje sem doslej 
prejel 5.964 ev
rov, poleg tega 
pa še šest mon- 
štranc, prenosljiv 
oltarček z vsem 
p o tre b n im  za 
maševanje, po
sodico za obha
janje, posodico 
za maziljenje bol
nikov, mašni plašč 
in albo.
Kako pa se 
ravnate v 
primeru 
telefonskih 
kartic? Kdaj 
ste j i  li začeli 
zbirati?
Postopek je po

doben kot pri znamkah. Razvrščajo 
se glede na motive, ki jih krasijo, pa
ziti pa je treba, da so v dobrem 
stanju, se pravi, da površina ni odr- 
sana. Sicer sem kartice začel zbirati 
pred približno tremi leti, prav v lan
skem letu je bilo veliko zanimanja 
zanje. Zanimanje velja v prvi vrsti 
za magnetne kartice, ki se rabijo za 
javne telefone. Kartic za mobilne te
lefone je namreč preveč enakih, 
tako da se zanje dobi zelo malo.

S katerimi misijonarji 
sle v stiku?
Predvsem sem v stiku s p. Erne

stom Saksido, ki deluje v Braziliji. 
Kljub priimku si nisva v sorodu, 
spoznala sva se prav zaradi znamk. 
P. Saksida ima namreč prijatelja fi
latelista v Sao Paulu, ki je seveda 
rabil znamke, zato je vprašal mene, 
ali imam kaj evropskih znamk. S pa
trom se poznava osebno že dvanajst 
let, večkrat sva se tudi osebno sreča
la in lahko rečem, da sva postala 
prijatelja: ob njegovih obiskih v

naših krajih mu jaz pripravim pro
gram. Ženo Marijo, ki je moja de
sna roka, in mene je imenoval za 
t.i. "botra" za tržaško pokrajino in 
okolico. Tako tisti, ki želi na Tr
žaškem pomagati p. Saksidi, se obr
ne na naju. Denar pošljem na sale
zijansko kongregacijo v Rim in on 
potem ima nakazan denar na banč
nem računu v par dneh. Sicer se p. 
Saksida sooča z veliko revščino, 
dnevno skrbi za 2.500 otrok (njego
vo pismo smo objavili tudi v božič
ni številki našega lista, op. p.). Od 
ostalih misijonarjev sodelujem z 
Lojzetom Letonjo, ki deluje v Sibi
riji, z Danilom Lisjakom, ki je delo
val prej v Ruandi, zdaj pa je v Kon
gu, dalje z Marijo Sreš, ki deluje v 
Indiji, Marjeto Mrhar (Madagaskar), 
Francijem Pavličem (Bolivija), Jo
žetom Adamičem (Madagaskar), 
Pepijem Lebrehtom (Togo), Ra
dkom Rudežem (Zambija), Ivanom 
Kešpetom (Indija), Bogdano Kavčič 
(Ruanda), s. Ljudmilo Ančič (Kam
bodža), s. Marijo Pavlišič (Mada
gaskar), Rokom Gajškom (Mada
gaskar), s. Amando Potočnik (Ma
dagaskar), Petrom Opeko (Mada
gaskar), s. Kristino Bajc (Egipt), s. 
Tadejo Mozetič (Paragvaj) in z Ma
rijinimi sestrami v Beninu. Zanje pa 
nosim denar v misijonsko pisarno v 
Ljubljano, kjer ga potem dvignejo 
osebno, ko pridejo v Slovenijo na 
dopust. V Rojanu pripravimo ob pri
ložnosti Prešernove proslave tudi 
srečolov, izkupiček katerega name
nimo misijonarjem (pri tem nam 
pomagata tudi Zadružna kraška 
banka in podjetje Cremcaffe'). 

Vaša akcija se nadaljuje: sle v 
tem osamljeni ati pa je  še kdo, 
ki se ukvarja s podobnimi 
pobudami oz. vas podpira? In 
kakšne so vaše želje glede 
prihodnosti?
Kar vem, vodim tako akcijo samo 

jaz. Pri tem mi pomaga, kot že reče
no, žena pa še drugi dve osebi, dru
gače ne vem, če bi zmogel vse, ker 
je veliko dela in mi vzame precej 
časa. Največje opravilo predstavlja 
odlepljanje znamk. Res, če bi se mi 
še kdo pridružil, bi bilo lepo.

S 1. STRANI

ZA SKUPEN
"Slovenci v Italiji moramo biti na 

to dejstvo ponosni, ne glede na naš 
politični nazor ali na našo večjo ali 
manjšo navezanost na matično do
movino." Terpin je tudi omenil zad
nje raziskave javnega mnenja v F- 
Jk, ki kažejo na to, da se večina pre
bivalstva v F-Jk ogreva za takojšen 
vstop Slovenije v EU "in jo njen vstop 
v EU zato med ljudmi v F-Jk deležen 
zelo širokega odobravanja".

Zato je Terpin zaključil: "Prepri
čani pa smo tudi, da je nujno po
trebno poglobiti vezi med matico in 
našim življenjem, ki včasih pešajo. 
Tudi zaradi tega se veselimo imeno
vanja Črtomirja Špacapana na za 
nas ključno mesto državnega sekre
tarja za Slovence po svetu, saj do
bro pozna našo manjšinsko stvar
nost".

In po pozdravu predstavnika 
koroških Slovencev iz Avstrije, pred
sednika Enotne liste Andreja Wa- 
kouniga, je bučen aplavz tako slo
venske kot italijanske številne pu
blike v Prečniku pozdravil dejansko

prvi javni nastop novega državne
ga sekretarja RŠ Črtomirja Špaca
pana med Slovenci v Italiji.

Špacapan je prisotne toplo po
zdravil v imenu slovenske države in 
vlade, dejal je, da je vsaka narodna 
manjšina ogledalo vsake države, in 
tudi poudaril, da je po njegovem v 
Sloveniji zadnje čase le boljše, saj 
"smo se Slovenci končno le konso
lidirali, začeli smo državniško raz
mišljati o tem, kaj bo, ko bomo v EU, 
kaj bo narodna manjšina v EU in po 
moje bo tudi takrat narodna manj
šina most, dejaven most in vez med 
večinskima narodoma".

Prisotne pripadnike političnega 
sveta slovenske manjšine v Italiji je 
državni sekretar RS Špacapan po
zval k složnemu nastopanju, skup
nemu delu in demokratičnemu boju 
za svoje pravice in obljubil pomoč 
matične države.

"Po izobrazbi sem ekonomist in 
se bom tud i zato zavzemal za 
trdnejšo osnovo gospodarstva na
rodne manjšine v Italiji in Slovencev 
v svetu, predvsem pa vam obljubim, 
da bom poskrbel, da bo Urad za Slo
vence v zamejstvu in po svetu pri 
MZZ RS postal stičišče, središče in

- / *

koordinator vsega dogajanja Slo
vencev po svetu. Obenem pa česti
tam stranki SSk in njenim predstav
nikom, ki so v času osamosvajanja 
Slovenije veliko pomagali," je zak
ljučil svoj nastop državni sekretar 
Črtomir Špacapan.

Veliko zanimanje pa je vladalo 
tudi za nastop poslanca Riccarda 
lllyja, osemletnega župana Trsta in 
sedanjega rimskega poslanca, ki bo 
glavni kandidat politične koalicije 
leve sredine za predsedniško mesto

dežele F-Jk na prihodnjih deželnih 
volitvah v F-Jk, koalicije, v kateri se 
prepoznava tudi SSk.

Illy je prisotnim obljubil podpo
ro Slovencem in dejal, da bo v pri
meru zmage njegova deželna vlada 
na novo napisala deželni statut F-Jk 
in vanj jasno napisala, da v F-Jk živi 
slovenska manjšina, kot se bo tudi 
po južnotirolskem vzoru zavzela za 
zajamčeno zastopstvo Slovencev v 
deželnem svetu F-Jk.

Istočasno je llly "prijatelje iz vrst 
SSk" pozval, naj z njim dosežejo na 
deželnih volitvah zmago, ki bo po
membna za vso deželo F-Jk in tudi 
za sosednjo Slovenijo, za katero je 
dejal, da je in bo tesna sodelavka 
njegove morebitne deželne vlade. 
Prihodnosti F-Jk llly ne vidi drugje 
kot v vedno tesnejšem in globljem 
sodelovanju s sosednjo Slovenijo, ki 
bo prihodnje leto v EU. Illy je v svo
jem nagovoru še napovedal, da bo 
v primeru volilne zmage svoje koa
licije tudi ponovno vzpostavil pred 
kratkim ukinjene gorske skupnosti, 
in dejal, da načrtovani kraški park 
ne more biti v nobenih drugih ro
kah kot edino v rokah Kraševcev, 
prebivalcev Krasa, ki na Krasu živijo.

S srečanjem na Krasu je dejan
sko tudi SSk in z njo vsa slovenska 
narodna manjšina v Italiji stopila v 
predvolilni boj za deželne volitve.

5 r. STRANI

ZA RESNIČNE
Pa danes? Vse to, kar smo za

enkrat zapisali, spada sicer v pre
teklost, a splošne vrednote so veljav
ne tudi danes. V sodobnem svetu 
ima tisk svojo nenadomestljivo vlo
go. Prav tako so prisotni še vsi dru
gi mediji ali občila, ki v tehnološko 
razviti družbi nedvomno veliko po
menijo.

V našem manjšinskem prostoru 
gre prav zato danes poudariti vse za
sluge tiska in ostalih medijev, ki širijo 
in ohranjajo našo besedo. Poleg te
ga pa še specifično izpostavimo vsa 
ta občila, ki poleg ohranjanja naše 
govorice tudi ostajajo zvesta tradi
cionalnim vrednotam slovenskega 
naroda, demokraciji, krščanstvu, ev- 
ropeizmu in načelu sodelovanja in 
prijateljstva med narodi.

3
ČETRTEK,  
30.  JA N U A R  
2 0 0 3



NOVI GLAS /  ŠT. 4 2003

4
ČETRTEK,  

iO. JA N U A R J A  
2 0 0 3

KRISTJANI IN DRUŽBA

SKUPNOST D R U ŽIN  S O N Č N IC A  /  PRVO IZM ED PETIH PREDAVANI

"ZA ZDRAVE IN LJUBEČE 
ODNOSE V DRUŽIN I"

SLAVJA OB ZAVETNIKU ČASNIKARJEV V TRSTU, G O R IC I IN LJUBLJANI

PREMISLIMO SVOJE POSLANSTVO!

A D R IJA N  PAHO R

Tako je naslovila svoj'e pre
davanje psihologinja Jana Ho- 
sta (na sliki), ki se je številne
mu občinstvu ali bolje prepol
ni dvorani Doma Franca Mo
čnika predstavila v soboto,
25. januarja. Predavateljica, ki 
je profesorica in svetovalka 
na gimnaziji v Novem mestu 
in se strokovno izpopolnjuje 
s podiplomskim študijem iz 
psihoterapije, je spregovorila 
o tem, kako lahko pomagamo 
otrokom in njihovim druži
nam pri reševanju težav tako 
v učenju kakor tudi v medse
bojnih odnosih v šoli, doma 
in v družbi. Psihologinja je naj
prej povedala nekaj o sebi, o 
svojem otroštvu in šolanju, na
to pa o "umirjenem" družin
skem življenju, iz katerega čr
pa veliko izkušenj, pa tudi iz
zivov za reševanje tistih pro
blemov in težav, ki so nekako 
skupni imenovalec vseh dru
žin z otroki. Po krajšem pred
stavitvenem uvodu je nato na
daljevala svoj poseg z uteme
ljevanjem, kako pomembno 
je, da imajo otroci o sebi pozi
tivno samopodobo in kako 
odločilni so pri tem starši in 
vzgojitelji, ki večkrat prema
lo pazimo, kaj zrcalimo last
nim otrokom. Ti namreč kaj 
hitro lahko postanejo ujetniki 
lastnih prepričanj (negativnih 
ali celo pretirano pozitivnih) 
o sebi. Za oblikovanje pozitiv
ne samopodobe so pomemb
ni že zgodnji odnosi v druži
ni; od rojstva do šestega me
seca starosti dojenček že zaz
nava svet okoli sebe, osebe in 
predmete - pomembno je, da 
v tem obdobju otrok ni preveč 
sam, zapuščen, pa tudi ne v 
kaotičnem, bučnem, vznemir
ljivem vzdušju. Posledice so 
lahko bazični strah pred emo
cionalno bližino in bodoče 
težave v vzpostavljanju odno
sov. Za obdobje od šestih me
secev do dveh let starosti - je 
nadaljevala predavateljica - je 
značilen razvoj gibanja, otro
kovo obzorje se poveča, prav

tako potrebe po pridobiva
nju, zato je nujno določiti me
je pričakovanji a). Napačno je 
za prof. Hosto bodisi pretira
no odrekanje kot pretirano o- 
skrbovanje, še posebno če je 
to brez otrokove aktivne ude
ležbe. Možne posledice so 
bazični strah pred izgubo (ne
koga ali nečesa), odvisnost ali 
nezmožnost postavljanja me
ja, kar lahko privede celo do 
psihosomatskih obolenj. Za 
drugo in tretje leto starosti je 
značilno pridobivanje samo
stojnosti v kontroliranju izlo
čanja (zmožnost zadržanja), 
otrok se osamosvaja na go
vornem in telesnem nivoju, 
pojavi se trma, ki je prvi znak, 
da se otrok pravilno razvija in 
da oblikuje svoj "jaz". Tudi v 
lem obdobju je nujno postav
ljanje meja, ki jih otrok rad iz
siljuje, če niso postavljene pra
vočasno. Prestroge zahteve ali 
kazni po eni strani in razvaja
nje na drugi lahko vodijo v te
žave, ravno tako če meja ni. 
Otrok bo imel posledice, ki se 
bodo izražale v težavah v u- 
veljavljanju, občutku manjvre
dnosti ali pa bo vedno napa
dalen (agresiven). S četrtim in 
petim letom nastopi t.i. psi
hološko rojstvo oz. zavestno 
doživljanje in predelava izku
šenj, razvija se pozornost s 
pomočjo dotika. V tem obdo
bju je zelo pomembna izku
šnja tretjega (očeta), ki lažje 
postavlja realne zahteve, pri 
katerih tudi ponavadi vztraja, 
medtem ko so matere bolj po

pustljive. Težave lahko nasto
pijo s prestrogo vzgojo, s ka
tero so otrokove ideje zatrte, 
ali pa - po drugi strani - razva
janje (otrok ni aktiven). Otrok 
se posledično čuti kot ne do
volj dober, skratka da ni bil 
vreden brezpogojne ljubezni. 
S kasnejšo adolescenco nasto
pi nato socialno rojstvo: mla
dostnik se nenadoma znajde 
v konfliktualni situaciji, in si
cer je razpet med pripadnost
jo nekomu (staršem) in željo 
po osvoboditvi, drugače po
vedano - biti samostojen. Pre
davateljica je spregovorila o 
tem, kako je možno to dvoje 
integrirati na višjem nivoju. 
Čisto na koncu je psihologi
nja prof. Hosta spregovorila
o štirih možnih pristopih vz
gojiteljev pri reševanju najra
zličnejših problemov (nekaj 
jih je navedla in jih v sodelo
vanju s publiko tudi analizira
la, npr. kako bi starši reagira
li, če bi otrok razbil krožnik); 
razdelila jih je v dve skupini: 
v prvi, ki spodbujata pozitiv
no samopodobo, sta t.i. nego
vanje (vzpodbujanje, pozitiv
na skrb, pomoč, dotik) in stru
kturiranje (podpora k razvoju 
otroka, jasnost pri postavlja
nju zahtev, boljši način vede
nja in ravnanja) v drugi, ki vo
dita k negativni samopodobi 
pa t.i. razvajanje (vse naredi
mo namesto otroka, kar vodi 
v odvisnost in pasivnost) in 
kritiziranje  (zahtevnost do 
drugih, kaznovanje, tudi fizič
no, prigovarjanje otroku, češ 
"ti nisi v redu, ne delaš prav, 
si slab"). Pomembno je po 
mnenju prof. Jane Hosta pod
pirati dobro in drugačno, da 
se ustvari zaupanje, proble
me lahko rešujemo v umirje
nem pogovoru, da se lahko o- 
trok izrazi v varnem vzdušju: 
družina smo zato, da bi nam 
bilo skupaj bolje! Tako je za
ključila svoje predavanje pre
davateljica, ki je od poslušal
cev žela veliko odobravanja in 
se z njimi tudi po diskusiji zadr
žala v spoščenem razgovoru.

S V E T O P I S E M S K A  R A Z M I Š L | A N  JA
O B  B O G O S L U Ž N I H  B E R I L I H
V L I T U R G I Č N E M  L ET U B

ŽLAH TEN  IZBO R  BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

VILJEM ŽERJAL |  j EZlJSo v O  DAROVANJE - 
SVEČNICA

"/.akcij on je ka ko r U rarjev ogenj, kako r lug pra lcev” 
(M a li ,  1-4).
“Gospod nad vojskam i: on je  k ra lj slave ” (Ps 24, 10). 
“Je postal usm iljen ” (Heb 2, 17).
"l.uč v razodetje poganom  ... Postavljen v padec in  

vstajenje... in  v znamenje, k ise  m u nasprotuje” (Lk 2, 
32. 34).

Ugleden mož stoji na Svečnico v cerkvi s prižgano svečo v 
roki. Debele solze mu kapljajo po licih na tla. Gotovo pripo
roča sebe in svojce Bogu, ki kot štiridesetdnevno dete pusti, 
da ga vzamejo v naročje starček Simeon in starka Ana ter 
seveda Marija in Jožef. Petorica predstavlja postarani svet in 
novega. Dogaja se nekaj veličastnega, ki pa je dosegljivo samo 
v veri.

Kdo ve, koliko ljudi je že šlo mimo Jezusa, pa niso ničesar 
izrednega opazili. Še Marija in Jožef sta se čudila temu, kar se 
je o Jezusu govorilo (Lk 2, 33).

Pri tem pa lahko pomislimo na nesmiseln strah nekaterih, 
češ da vera v Boga poneumlja ali ustrahuje ljudi. Zaradi

umišljenih težav se zdaj zaženejo proti Cerkvi, zdaj proti šol
skemu verouku in proti vsemu, kar je v zvezi z vero v večnost, 
v presegajoče.

Simeon in Ana v današnjem evangeliju pa sta srečna, da 
smeta gledati tistega, ki je smisel njune in vseh ljudi starosti. 
Jezus je namreč luč v razodetje poganom, ne le Izraelu. Hoče 
rešenje vseh ljudi (1 Tim 2, 3).

Toda vsi ga ne sprejmejo, zanje ostane Jezus tujec, o kate
rem naj se niti ne govori. Raje ostanejo v temi, ne sprejmejo 
luči, svetlobe in slave zato, ker je skrita v trpljenje in umiranje 
ter v smrt (Jn 1.5.10.11).

Jezus je namreč znamenje, ki se mu nasprotuje. Postav
ljen je v padec in vstajenje mnogih v Izraelu, a tudi drugih. In 
Marijino materino dušo bo presunil meč bolečin (Lk 2, 34. 
35. 32).

Ne moremo se načuditi Božji ljubezni, ki pošilja Sina v svet 
ljudi, ki ga bodo zavrgli. Sam pa bo pustil, da ga zasramujejo, 
se iz njega norčujejo in celo življenje grozijo s smrtjo. Zato je 
begunec, v rokah rojakov, bratov, ki ga hočejo pobesneli pah
niti v prepad (Lk 4, 28-29). Imajo ga za obsedenega in 
požrešneža in pijanca (Mt 11, 18-19). Končno ga likvidirajo 
na najsramotnejši način, ker ga nimajo niti za človeka (Jn 18, 
5; Iz 53, 3).

Drugo današnje berilo pa razkriva notranjo luč, slavo, ve
ličanstvo ljubezni tega človeka, ki je "s smrtjo zrušil tistega, ki 
je imel oblast nad smrtjo, to je hudiča, in bi rešil nje, ki so bili 
v strahu pred smrtjo vse življenje podvrženi sužnosti... Zato 
se je moral v vsem izenačiti z brati, da je postal usmiljen in 
zvest veliki duhovnik pred Bogom v spravo za grehe ljudstva.

V tem je bil namreč sam skušan in je Irpel, more pomagati 
skušanim" (Heb 2,14-18).

Marsikdo misli, da bi morali od Božiča ohraniti samo ro
mantiko rojstva, angelov, pastirjev, hlevčka ali jaslic ter praz
novanja v krogu družine. Toda vsakdanjost nas strezni in 
izbrusi s trpljenjem, z lakoto, preganjanji, s potresi, z m ilijo
ni beguncev po svetu, z lačnimi otroki in tudi z lačnimi odra
slimi.

Jezus sveti kot sveča v temi tega sveta krutih nasprotij. Po 
apostolu Pavlu nam govori: "Vam je bilo namreč milostno 
dano, ne samo da v Kristusa verujete, ampak da zanj tudi 
trpite" (Flp 1,29).

Božič se od začetka do konca odlikuje po veri v Boga, ki je 
prišel v ta naš svet zato, da bi spoznali Boga in moč njegove
ga vstajenja ter delež pri njegovem trpljenju, pri tem pa po
stajamo podobni njegovi smrti, da kako pridemo do vstajenja 
od mrtvih (Flp 3,10).

Ni namreč Božiča brez Velike noči.
Svečnica nam torej prižiga velikonočno svečo, luč, Kristu

sa, ki je "luč od luči" (veroizpoved). Z duhovnikom molimo 
pri blagoslovu sveč, naj nam Bog prižge svojo trajno luč v 
srcih, cla postanemo vredni luči njegove večne slave.

Vanjo vključimo vse ljudi. Saj nam obljublja uslišanje (Mt 
7, 7-11). Prosimo še posebej za naše zakone in družine, za 
narod, za bolnike, za tiste, ki se ne morejo rešiti suženjstva 
greha, "zakaj on je kakor livarjev ogenj, kakor lug pralcev" 
(Mal 3, 2), ki vse prečisti.

Prosimo po Mariji, ki je s Sinom srce in duša naše vere.

Štiriindvajsetega januarja 
? katoliški časnikarji radi za 

trenutek ustavimo, da skup
no premislimo svoje delova
nje, ki je - tako nam naroča 
naš zavetnik sv. Frančišek Ša
leški - pravo poslanstvo.

V GORICI
V cerkvi sv. Karla v Gorici 

se je goriški nadškof De An
toni zahvalil prisotnim  ča
snikarjem in tiskarjem za 
njihovo delo in jih nagovoril 
s spodbudnim i besedami. 
Komunicirati, je rekel, pome
ni razdeliti z drugimi svoje 
darove, ustvariti skupen pro
stor. Zato so pri takem delu 
nadvse potrebne prave smer
nice. Ob koncu maše je bilo - 
kot je že utečena navada - le
po slišati tudi krajšo priložno
stno misel v furlanščini, ki jo 
je povedala dolgoletna sode
lavka tednika Voce Isontina 
Anna Bombig, in pa kratek 
oris publicističnega delovanja 
naše narodnostne skupnosti 
od msgr. Antona Mahniča do 
danes, ki ga je prinesel naš 
urednik prof. Andrej Bratuž.

V TRSTU
Okrog škofa Ravignanija 

pri maši v cerkvi blažene De
vice rožnega venca so se 
prejšnji petek zbrali časnikarji 
in predstavniki civilnih obla
sti, med katerimi tudi tržaški 
prefekt. Prisoten je bil tudi 
grško-pravoslavni arhiman- 
d rit Timotheos Eleftheriou. 
Škof je pozval prisotne ča
snikarje, naj pri opravljanju 
svojega poklica prinašajo 
upanje in se bojujejo proti 
brezupu, naj resnicoljubno 
sprem ljajo konkretno do
gajanje in naj ostajajo dosle
dni z načeli svojih glasil.

V LJUBLJANI
Katoliški časnikarji iz vse

ga slovenskega kulturnega 
prostora smo se 24. t.m. zbra
li tudi na škofijskem dvorcu v 
Ljubljani, kjer je msgr. Franc 
Rode daroval mašo za nas. 
Zamejske delavce na podro
čju družbenih občil je prav 
posebej iz srca pozdravil z 
besedami: "Poleg vrednot, ki 
jih podajate, služite tudi sve

ti slovenski besedi. Hvala za 
vaše delo, ki ima moralni po
men!" Tudi letos je v svoji pro
dorni homiliji poudaril neza
menljivo vlogo katoliških ča
snikarjev, ki je v današnji dru
žbi iz leta v leto težja. Pozval 
nas je, naj zagovarjamo in 
utrjujemo vrednote, ki so v 
nevarnosti, da izginejo; naj se 
bojujemo proti vulgarnosti in 
cinizmu, ki sta v svetu, naj oz
nanjamo Jezusa Kristusa. 
Svoje razmišljanje je sklenil z 
besedami: "Drugi mediji so 
veliko vplivnejši in mogočnej
ši, toda vedite, kvalitete nam

nihče ne more vzeti!"
Nekaj uvodnih m isli o 

spremembah v slovenskem 
medijskem prostoru, o značil
nostih katoliškega tiska in o 
stanju le-tega na Slovenskem 
je prisotnim povedal urednik 
tednika Družina Janez Gril. 
Za njim je imel poglobljeno 
predavanje o kulturni vlogi 
katoliških medijev pesnik in 
publicist Brane Senegačnik. 
Njegovo odmevno besedilo, 
ki je sprožilo tudi med prisot
nimi veliko vprašanj, bomo 
objavili prihodnji teden.
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SKRIVNOST ZAKONSKE LJUBEZNI
P. M IR K O  P ELICON

IZ PAPEŽEVIH 
KATEHEZ

Človek postane božja 
podoba ne toliko v trenut
ku samote kot v občestve- 
nosti. Od vsega začetka je 
namreč ne samo oseba, v 
kateri se zrcali samota O- 
sebe, ki nosi svet, ampak je 
lud i podoba neizrekljive 
božje občestvenosti treh 
oseb.

Na tak način nam druga 
pripoved stvarjenja lahko 
pomaga razumeti, kako je 
Bog troedini.

V skrivnosti stvarjenja - 
na podlagi svoje konstitu
tivne bivanjske samote - je 
človek obdarovan z neko 
globoko enovitostjo med 
tem, kar je v njem človeško 
in telesno moško, in tem, 
kar je v njem človeško in 
telesno žensko. Človek je 
prišel v stik z vsemi "telesi" 
okrog sebe, ni jih pojmov
no imenoval živali, ampak 
v luči tega izraz meso iz 
mojega mesa pridobiva po
seben pomen, telo razode
va človeka. To telo v svoji 
strukturi, v svoji življenjsko
sti, v svoji posebni spolni fi- 
sioiogiji nosi v sebi vse ti
sto, kar bo znanost lahko 
kdaj rekla in spoznala. V 
tem prvem izrazu človeka- 
moškega, in sicer "meso 
mojega mesa", je skrit po
seben pomen, ki pove, za
kaj je tisto telo res človeško, 
pristno človeško, in torej 
telo determ inira človeka 
kot osebo, da je v vsej svoji 
telesnosti podoben Bogu.

SPREOBRN|ENKA SV. EDITH STEIN

SVETNICA IN ŽENSKA 
NAŠEGA ČASA

Telo razodeva in izraža 
osebo! Človek v vidnem 
svetu je pravzaprav vrhu
nec božjega daru, ker v sebi 
nosi globoko vtisnjeno raz
sežnost daru, ki vodi k da
rovanju. V tem se zrcali skri
vnost Resnice in Ljubezni, 
skrivnost božjega življenja, 
katere vsaka oseba je re
snično deležna.

GREH
Besede "sem se z b a l, 

ker sem nag, in sem se 
skril" pričujejo o koreniti 
spremembi človeka v odno
su do Boga. Človek izgubi 
na neki način tisto goto
vost, da je božja podoba 
tudi v njegovi telesnosti.

"Sem se zbal, ker sem 
nag, in sem se skril" priču
je o nesprejemanju teles
nosti kot znamenju osebe 
v vidnem svetu. Tudi odnos 
do materialnega sveta s 
strani človeka se zruši... za
radi strahu... zbal sem se!

POKLIC
Človek mora čutili v sebi 

poklic, da ponovno odkrije
v sebi zakonski pomen svoje 
telesnosti, in taklo izraziti v 
sebi notranjo svobodo daru.

To sta tisto stanje in tista 
duhovna moč, ki izhajata iz 
obvladovanja poželenja 
mesa.

MED MESEČNIKI IM A  
OGNJIŠČE NAJVEČ 
BRALCEV

V raziskavi branosti javnih 
glasil v Sloveniji, ki jo je opra
vila Slovenska oglaševalska 
zbornica, so analizirali raz
širjenost dnevnikov, tednikov 
in mesečnikov. Na prvem 
mestu po nakladi je časnik 
Družinski delničar, ki ima 345 
tisoč bralcev, ki pa ga preje

majo brezplačno. V raziska
vi so spet ugotovili, da ima 
med mesečniki največ bral
cev Ognjišče iz Kopra. Ta me
sečnik s katoliškim  navdi
hom in vsebino ima 252 ti
soč bralcev, kar je nekaj manj 
kot 15 odstotkov prebivalcev 
Slovenije. Kar zadeva ted
nike, so v raziskavi ugotovili, 
da ima katoliška Družina 135 
tisoč bralcev.

M A R IJA  M IL IC

Edith Stein se svojega življe
njepisa loti tako, da začne pri 
materinih starših. Ded je babi
co spoznal v Lublinu in 1842. 
leta sta se poročila v šlezij- 
skem mestecu Lubliniec, kjer 
sta odprla majhno drogerijo. 
Rodilo se jima je petnajst ot
rok, Edithina mati je bila četr
ta. Edith se spominja, kako se 
je v otroških letih z določenim 
ritmom učila imena vseh teh 
stricev in tet, tako kot se je pri 
veroučnih urah učila imena 
dvanajstih Jakobovih sinov: 
Bianca, Cilla, Jakob, Gustel, 
Selma, Siege, Berthold, Mnl- 
chen, David, Mika, Eugen, E- 
mil, Alfred, Clara, Emina. Vsa
koletnemu širjenju družine je 
sledila - ali je morda bila po
vod - uspešnost v poslih. Ded 
Salomon je bil vsekakor cenjen 
t rgovec po vsej okolici. Nekoč 
ga je kmet prosil, da bi mu 
hranil vsoto denarja. Ded ga 
je vzel in spisal potrdilo o pre
jetem denarju. Kmet si je paz
ljivo ogledal list papirja in ga 
vrnil z besedami: "Hranite tu
di to zame!"

Edithina mati je spoznala 
svojega bodočega moža pri 
devetih letih, pri enaindvajse
tih je bila poročena. Mož je 
bil zaposlen v trgovini z lesom 
vdove S. Stein v Glivicah. Me
stece se nahaja v bližini Ka
tovic, še niže je Krakov. Vdo
va Stein je bila njegova mama 
in Edithina babica. Ker pa ni 
bila obdarjena s kramarsko ži
lico, je sin to delo pri svoji ma
teri pustil in se z ženo preselil 
v Lubliniec. S pomočjo njenih 
staršev sta nameravala zače
ti z novo trgovsko dejavno
stjo. Edithina mati je rodila e- 
najst otrok, od katerih so štir
je umrli zelo zgodaj. Prvima 
dvema fantoma je sledilo kar 
pet deklic, zadnja je prišla na 
svet drobcena Edith. Mati je 
večkrat omenila epidemijo

1

škarlatinke, češ da se na ti
stem območju zelo rada pojav
lja. Tudi tule družina ni uspe
šno poslovala, da je prišlo spet 
do selitve, tokrat v Vroclav. Ta
ki izbiri je botrovala tudi skrb 
za višješolsko šolanje otrok. 
Mati in oče sta tu začela s po
slovanjem z lesom. Prvi časi 
so bili seveda hudi, še hujši so 
nastopili, ko je naenkrat oče 
na delovnem potovanju zara
di sončarice umrl. Takoj po 
pogrebu je prišlo do družin
skega posveta: trgovino bi bi
lo zaradi dolgov najbolje pro
dati in nabaviti večje stanova
nje ter nekaj sob, opremljenih 
s pohištvom, nameniti za v 
najem. Kar bi primanjkovalo, 
bi poskrbeli bratje (teh ni 
manjkalo). Mati pa se je bila 
že odločila: bila je trgovčeva 
hči s prirojenim čutom za po
sle; odlično je znala računati, 
bila je pogumna in odločna, 
a tudi previdna; predvsem pa 
je znala ravnati z ljudmi. Edith 
je bila dve leti stara, ko je oče 
umrl. Z mamo je začel delati 
sin Arno in njemu je prepu
stila vodenje podjetja, čeprav 
je potem večji del svojega živ
ljenja namenila skladišču z le
som in kupcem. Njena je za
sluga, da so si opomogli in

obogateli, a trezno oziroma 
skromno živeli.

V tistem skladišču je mala 
Edith z dve leti starejšo sestro 
Erno preživela obilo lepih tre
nutkov in vstop je bil dovoljen 
še drugim otrokom, če so se 
znali mirno igrati. Najlepša ig
ra je bila gugalnica: leseno de
sko na čok in zabava zagotov
ljena. S svojimi delavci je ime
la mama patriarhalen odnos. 
Za Božič so dobivali denar, 
brano in obleke za otroke. De
nar pa ni bil v gotovini (da ga 
ne bi zapili), ampak je vsak de
lavec razpolagal s hranilno knji
žico, na katero je končal denar.

Edith se spominja verskih 
obredov doma in omenja 
vsakoletni, sedem dni dolg 
teden z nekvašenim kruhom 
in ponovno praznično razpo
loženje otrok, ko se je na mizi 
spet prikazal lep, z maslom 
namazan kruh. Zelo zgodaj 
so se v njej začeli zbirati vtisi, 
ki so kasneje privedli do spre
obrnitve. Ob smrti dveh stri
cev, ki sta naredila samomor, 
Edith pri pogrebu ugotavlja, 
da rabin ne izraža tolažilnih 
besed, ker judovska vera ne 
predpostavlja življenja po smr
ti, ampak le vračanje duha k 
Bogu, ki ga je ustvaril.

Določeni talmudski pred
pisi so se ji zdeli nepotrebno 
dlakocepljenje, kar utemelju
je s primerom. S prijateljem, 
pravovernim Judom, sta se 
nekoč sprehajala in Edith je 
imela v neki hiši bežno opra
vilo, da je njemu kar pustila 
svojo šolsko torbo in šla. Pre
pozno se je spomnila, da je 
bil šabat, dan, ko pravoverni 
Jud ne prenaša ničesar po ce
sti. Fant pa jo je čakal pred vra
ti in ko se mu je oprostila, ker 
je zaradi nje naredil nekaj pre
povedanega, je odgovoril, da 
je že dobro, saj se ni oddaljil.

Mati je imela to svojo zad
njo hčerko posebno rada, tu
di ker je Edithin rojstni dan

PRIČEVANJE IZ SVETE DEŽELE

PISMO IZ IZRAELA (is)
TEREZA SREBRNIC

Med obiskom vasice Neve 
Shalom/VVahat as - Salam 
(NSh-WAS) smo se, kot že 
omenjeno, podali tudi na ma
lo pokopališče, ki leži nedaleč 
od Dumije (kar pomeni "hiša 
tišine" in je kraj zbranosti, mo
litve za pripadnike vseh treh 
veroizpovedi, ki tu živijo), da 
bi obiskali grob ustanovitelja 
Bruna Hussarja. Spremljeval
ka Anne Le Meignen, sousta
noviteljica vasice, nas je spre
mila tudi do bližnjega groba, 
kjer ležita Tom Kita' in komaj 
dvajsetletni prebivalec NSh/ 
WAS, in nam občuteno pove
dala njegovo zgodbo.

Tom je bil med najmlajšimi 
odraslimi člani vaške skupno
sti. Služil je obvezni vojaški rok 
za tri leta. Le nekaj dni pred 
odpustom pa je postal žrtev 
strahovite nesreče, ko sta trči

la dva izraelska helikopterja in 
je življenje izgubilo 72 mladih 
vojakov. To se je zgodilo na ve
čer 5. februarja 1997.

Tom je bil prvorojenec v 
družini Boaza in Danielle Ki
ta'. Zapustil je še brata Yonat- 
hana (18-letnega), Amita (14- 
letnega) in desetletno sestro 
Orit. Njegovi starši so še da
nes v kraju zelo priljubljeni in 
spoštovani posebej zaradi ve
like angažiranosti na področju 
medetnične vzgoje. Toma so 
vsi poznali kot resničnega in 
pristnega člana "Oaze miru", 
kar ime kraja pomeni.

Služenje vojaškega roka je, 
kot znano, v Izraelu obvezno za 
fante in dekleta, ki postanejo 
polnoletni. Prvi služijo državi 
tri leta, slednje pa le dve. Po tem 
obveznem roku pa sledijo obča
sni vpoklici za krajši čas, da si 
pripadniki vojske osvežijo zna
nje, spretnosti in veščine. V

vojnem času (kot je sedanje) 
pa je potreba po vojaški sili ve
čja, zato so vpoklici splošni, dalj
ši in imajo gotovo prednost 
pred vsem drugim.

V skupnosti NSh/
WAS se pri mladih 
seveda postavlja kru
to, tragično vpraša
nje obvezne vojaške 
službe, ki pa je taka 
samo za pripadnike 
hebrejskega naroda. 
Palestinci bi sicer 
lahko zaprosili za 
prostovoljno vključi
tev v vojaške vrste, 
kar pa je pravzaprav 
nemogoče v praksi.
Mladi Judje in Pale
stinci se od rojstva 
dalje učijo živeti v medseboj
ni ljubezni in v spoštovanju 
različnosti, v sprejemanju 
drug drugega. A Judje morajo 
kot ostala hebrejska mladina 
v vojsko. Tam se bodo morali 
mogoče boriti proti Palestin
cem, bodo prim orani ob
streljevati njih naselja, rušili

njihove hiše... Ali pa bo kdo 
postal žrtev napada kamika- 
zejev... S takimi vprašanji se 
soočajo mladi pripadniki v

bmova družina ob njegovem pogrebu

"Oazi miru" in odgovori niso 
lahki in samo po sebi umevni, 
saj vsakdo ljubi in spoštuje 
svoj narod, svoje korenine. Tu
di Tom Kita' in se je spopadal 
s podobnimi dilemami. Nje
gov pogreb pa je bil različen 
od pogrebov ostalih vojakov, ki 
so z njim umrli v nesreči. Toma

so pokopali v vasici in ne na vo
jaškem pokopališču. Krste ni
so spremljali vojaški pozdravi 
in streli v salvah, le jok doma

čih in sosedov, sova
ščanov - tako Judov 
kot Palestincev.

Veliko prijateljev je 
spregovorilo ob mla
deničevem grobu, 
med njimi tudi Ab- 
dessalam Najjar, ki je 
bil Tomov palestinski 
učitelj od 9. do 13. le
ta v vaški šoli. "Danes 
se Arabci in Hebrejci 
klanjamo spominu te
ga izraelskega vojaka, 
ki pa ni bil samo to: 
bil je naš sin, zrastel je 
z mojimi otroki", seje 

ganjeno izrazil v svojem govo
ru Tomov učitelj. Vsi so fantovo 
tragično smrt objokovali... in 
njegov grob krasijo sveže rože, 
kamenčki in sveče še danes. Saj 
je bil Tom s svojim nasmehom, 
z žarečim obrazom zanikanje 
vsakega sovraštva in vojne.
 ---------------DALJE

sovpadal s spravnim dnem 
(jom kipur), ki je dan posta in 
pokore in najslovesnejši dan 
v judovskem letu. Edith, kot 
vsaka judovska deklica, bi se 
morala prvič postiti pri dva
najstih letih, ker pa je bila 
suhcena, je po materini odlo
čitvi začela leto kasneje. Sa
ma pravi pa, da se tako ona 
kot ostali bratje in sestre niso 
izognili postu, tudi ko so se 
oddaljili od materine vere in 
se niso več držali obrednih 
predpisov. Če se judovstvo 
podeduje po materi, je bila 
gotovo ta navada način, da so 
ostali vezani nanjo, tudi ko so 
zapustili materin dom.

Doma so se vsi veselili šol
skih uspehov najmlajše pri 
hiši, ko so zanje zvedeli. Edith 
ni rada delila šolskih dosež
kov z družino, saj ni videla v 
njih nič izrednega. Da pa je 
bila izredna učenka, priča že 
dejstvo, da je po znanstve
nem liceju opravila še klasič
no maturo. In če pristavimo, 
da jo je navduševal študij la
tinščine, da se ji je ta zdela 
"materin jezik", smo že razu
meli. Edith je dvakrat prekini
la študij. Prvič je odšla k se
stri v Hamburg in osem me
secev opravljala le delo varu
ške in hišne pomočnice. Leta 
1915 je pustila univerzitetni 
študij v Gottingenu, da bi nu
dila svojo pomoč v vojni vihri. 
Javila se je pri Rdečem križu 
in opravila bolničarski tečaj, 
preden je nastopila prosto
voljno delo. Zdravljenje ji ni 
bilo tuje, že ker je bila njej 
najbližja sestra Erna zdravni
ca. Do take odločitve jo je 
privedla tudi izpraznitev uni
verze, ko si je vojna že zago
tovila moške študente. Mati 
je take ekstremne izbire svoje 
hčere sprejemala s težkim sr
cem. Najtežja jo je še čakala: 
pri tridesetih letih je Edith od
krila Erni namen, da se spre
obrne h katoliški veri, in jo 
prosila, naj pri mami nežno 
posreduje.

Prva Edithina služba je bilo 
mesto suplentke na šoli, ki jo 
je tudi sama obiskovala. Ka
sneje je bila v Freiburgu asi
stentka profesorja Husserla, 
s katerim je tudi diplomirala 
s svojo tezo o empatiji ali vži
vetju (v filozofiji npr. zazna
vanje duševnega doživljanja 
kake osebe). Akademska de
lovna pot je bila ženskam za
prta. Leta 1933 je morala za
pustiti službo na šoli v Mun- 
sterju, kjer je poučevala filo
zofijo, in se vrnila domov. Ista 
usoda je doletela profesorja 
Husserla, čeprav se je že dav
no spreobrnil v protestanta.

Slednji korak je bil vstop v 
karmeličanski samostan v 
Kolnu.

Leta 1939 je Erna z otroki 
odpotovala v Ameriko in Edith 
je čakala na njen obisk v Ech- 
tu, na Holandskem, kamor se 
je bila zatekla. Do srečanja ni 
prišlo, ostali so le pismeni 
stiki. Edith se je pridružila še 
sestra Roza in obe so nacisti 
odpeljali 2. avgusta 1942. Bo
doča sveta Theresia Benedic- 
ta a Cruce je bila stara enain
petdeset let.

Delavka empatije bi z rav
nodušnostjo sprejela pridob
ljeni, visokodoneči naslov.
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TOMAŽ LUNDER. 
FOTOGRAFIJE

SPORNI  Z G O D O V I N S K I  SPOMI N

K A T A R IN A  BREŠAN

"Sam in toliko življenja" je v knji
go vtisov napisal nekdo, ki si je 
pred mano ogledal fotografije To
maža Lundra v Mestni galeriji v 
Novi Gorici.

Na črno-belih posnetkih se vrsti 
pisana druščina najrazličnejših lju
di, od novorojenčkov do starejših, 
tako da se gledalcu res zdi, da je sre
di življenja. Najprej pade pogled na 
dve povečavi. Na eni so izkušene oči 
starca, na drugi pa otroške, ki po

rok, ki se igrajo pri morju, se kopajo 
v soncu in jedo sladoled. Na njego
vih fotografijah so ljudje s porok, za
bavajo se s prijatelji, lovijo ribe ali 
pijejo kozarček.

Na izrazitih obrazih sije intim 
nost vsakdanjosti. To je čar črno- 
bele fotografije, ki pusti čustvom, da 
pridejo na dan in sama obarvajo 
sliko. Vsak posnetek je zanimiv in 
pripoveduje neko svojo zgodbo o 
prijateljstvu, otroški pustolovščini ali 
družinskem prazniku. Pogledi ljudi 
so zamišljeni, pozorni in radovedno

Tomaž Lunder, Pred lovom , 2002

zorno strmijo v svet. Kaže kakor, da 
bi radovedni vnuk poslušal dedkovo 
pripoved.

Fotografije v podolgovatem for
matu delujejo zelo dinamično. Na 
njih nasmejane gospe plešejo ob rit
mu kake zabavne glasbe, zagreti 
mali nogometaši brcajo žogo ali pa 
po tekmi sedijo pred hišo. Lundro
vo življenje je življenje navadnih lju
di, družin, ki hodijo na dopust, ot-

NATALIA TROULL 
V NOVI GORICI

Kulturni dom Nova Gorica prireja 
v ponedeljek, 3. februarja, ob 20.15 
peti abonmajski koncert letošnje se
zone. V veliki dvorani bo nastopila 
Natalia Troull, pianistka iz St. Peter
burga. Program: Haydn, Beethoven, 
Musorgski. Cena izven abonmaja: 
2.100 SIT, dijaki in študentje 1900 
SIT. Tel.: 00386 (0)5 3354010,00386 
(0)5 3354013 (odnosi z javnostmi). E- 
mail: kult-dom. ng@guest.arnes.si, in
ternet: www.kulturnidom-ng.si.

POPRAVEK

V zadnji številki našega lista je v 
članku Dr. Valentin In/ko in Primor
ska, ki ga je napisala ga. Marinka In- 
zko, prišlo do dveh neljubih napak. 
V drugem odstavku se omenja pe
sem Simona Gregorčiča na čast prof. 
Andreju Einspielerju. Pravilno se ver
zi takole glasijo: Pod jesen gre, a čas 
noben ni lepši kot jesen...

ali z zabavo gledajo okoli sebe ter v 
fotografov objektiv.

Na portretih posameznikov je od 
blizu ujet samo obraz. Mlad fant stro
go strmi predse, starejši bradati mož, 
ki spominja na biblijskega očaka, ob- 

1 rača glavo navzgor, ženska si z roka
ma zakriva obraz ob izbruhu smeha.

Fotografije, ki jih spremlja tudi do
bro izbrana glasba, pripovedujejo o 
veselju do življenja, o malenkostih in 
preprostih užitkih. Tudi fotograf jih 
doživlja, ljudje ga sprejemajo v svoj 
krog in radi z njim delijo nekaj trenut
kov. Njegov fotoaparat ga ne odda
ljuje, ampak je sredstvo, s katerim se 
drugim približa. Postavi ga v dogaja
nje in mu ponudi možnost, da prizo
re trajno hrani. Na stvari gleda s 
povsem osebnega zornega kota. Ne 
ohranja jih dokumentaristično, am
pak o njih izraža svoje mnenje, usmer
ja pozornost. Oseb ne prikaže v celo
ti, pogosto so kar odrezane, kar dela 
posnetek razgiban in zanimiv. Daje 
vtis, da je ujel samo delček, da pa 
se okoli njega dogaja še veliko več.

Tomaž Lunder se je rodil v Škofji 
Loki leta 1955. 1974 je maturiral v 
Boicewillu, v zvezni državi New York, 
diplomiral pa v Ljubljani, na Fakul
teti za elektrotehniko leta 1979. De
luje kot samostojen fotograf, je član 
Društva oblikovalcev Slovenije in 

i Združenja umetnikov Škofje Loke.
Razstava, z naslovom Oči in sa

nje, bo odprta do 4. februarja.

ZVEZA SLOVENSKIH KULTURNIH DRUŠTEV 
SLOVENSKA PROSVETA 

ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

DAN SLOVENSKE 
KULTURE

TRST, sobota, 8. februarja , 
ob 20.30 - K u ltu rn i dom  

GORICA, nedelja, 9. februarja, 
ob 17. uri - Ku lturn i dom

RECITATORIA: Janko Petrovec in Jože Hrovat 
N A G O V O R A : Milena Padovan in Mirjam Bratina 

Orkester Camerata Labacensis 
SOLISTA: Črtomir Šiškovič in Luca Ferrini

POKROVITELJA: TRŽAŠKA IN GORIŠKA OBČINA 
OB PODPORI KMEČKE BANKE-BANCA Dl CIVIDALE

»IBancadiCividale ^

SPOMINSKA PLOSCA 
NA TRŽAŠKI ŽELEZNIŠKI 

POSTAJI (i)
PETER M E R K U '

Le nekaj dni po odkritju plošče 
v spomin na deportirance, ki so jih 
odpeljali s tržaške glavne postaje, 
sem si ogledal obeležje, ki naj bi 
spominjalo popotnika na to, kar se 
je tam zgodilo, da bi sočustvoval s 
tistimi, ki so jih deportirali v nem
ška uničevalna taborišča. To naj bi 
bil namen. In vendar je 
učinek napisa kar se 
da vprašljiv. Vsaj zame 
je tak.

Prvo, kar mi je pre
prečilo, da bi se vživel 
v duševne muke, ki jih 
je predstavljal odhod 
s te postaje za večino 
teh nesrečnežev, je bil 
izključni izraz "naci
stična taborišča", kot 
da bi ne obstajala tudi 
"fašistična taborišča".
Da bi še to pripisali, pa 
čeprav samo v italijan
ščini, ponovno ni bilo 
dovolj civilnega poguma. Ta je očit
no zm anjkal celo pobudnikom  
plošče. Na ta način pa so zapečati
li razliko med trpljenjem in smrtjo 
tistih, ki so bili odpeljani v Nemčijo 
in so vredni spomina, in tistih, ki 
so trpeli in umrli v Italiji in niso vre
dni niti omembe.

Po povratku v Nemčijo sem vzel v 
roke knjigo Lava Čermelja in začel bra
ti: "...Iz Trsta smo se odpeljali 20. de
cembra (1941) ob 13. uri, in sicer pod 
'velikim nadzorstvom'...Še enkrat 
sem skozi okno voza videl svoje nek
danje stanovanje in barkovljansko 
obalo." (Ob tržaškem procesu 7947) 

Spomnil sem se niirnberškega

nov del stalne razstave V Hitlerje
vem kolesju - Ekskurz od 'zlatih dvaj
setih let' do vojne in uničenja."

V dolgem članku med drugim 
piše: "Železnica se sooča z najmra- 
čnejšim poglavjem svoje zgodovi
ne v Nemčiji. V novem oddelku o 
epohi Reichsbahna od leta 1920 
niirnberški Muzej železnic podaja 
prvič tudi podrobno dokumenta-

UOMINI DOMNE BAHBINI DEP0R1MI 
IHIZIAROHO DA QUI II VIAGGIO VERSO I CAHPl HAZISTI 
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Muzeja železnic in komunikacij,

V3

Oddelek niirnberškega Muzeja železnic, posvečen 
Mussolinijevemu obisku v Nemčiji leta 1937

kjer sem se neštetokrat znašel, ko 
sem, bodisi poslovno bodisi zaseb
no, razkazoval kakemu obiskoval
cu mestne zanimivosti. Že v prvi so
bani je takoj na desni strani visela 
velika fotografija prevoza deporti
rancev med drugo svetovno vojno.
Podnapis je razlagal, da je nacio
nalsocializem uporabljal železnico 
za prevoze v taborišča smrti.

Z ženo sva se torej podala v Niirn- 
berg z namenom, da preslikam ti
sto fotografijo, ali bolje rečeno, o- 
beležje, vendar ga ni več. Namesto 
njega pa sva v novem muzejskem 
oddelku našla stalno razstavo, ki 
nosi naslov: Železnica v službi de
mokracije in diktature. Reichsbahn 
1920-1945.

28. septembra 2002 beremo v 
dnevniku Niirnberger Nachrichten:
"M uzej nemških železnic otvori

Tabla v spomin internirancem na tržaški 
železniški postaji

cijo o političnem polaščanju pod
jetja in o njegovi nosilni vlogi tako 
v napadalni vojni kot v holokavstu.

Mračne fotografije, zgodovin
ske karte in službena navodila, sez
nami z imeni deportirancev, kovček 
s številko Židinje, ki so jo odpeljali 
v Auschwitz v živinskem vozu, so 
samo odsev takratnih grozot. Po
sredujejo pa vendarle vsaj predsta
vo dimenzij bede in politične ob
sedenosti.

Kritično poglavje pa ni več tabu; 
železniška družba ga obravnava či
sto odkrito, zagotavlja direktor mu
zeja.

Zato, da so lahko postavili v nek
danjo Orlovo dvorano in v sosednje 

sobane vitrine 
in panoje s slu
šno in video 
spremljavo, so 
bile potrebne 
obširne preu
reditve." 
R eichsbahn 
(državne že
leznice) v na
cionalsociali
stični diktatu
ri 1933-1945 

Takoj na za
četku tega de
la stalne raz
stave najdemo 
razlago: "Po 
prevzemu ob
lasti s strani 

nacionalsocialistov leta 1933, so 
državne železnice postale orodje 
njihove diktature...Višek polašča- 
nja je vsekakor bila njihova nepo
sredna udeležba v drugi svetovni 
vojni in pri zločinih režima. Ne uni
čevalni vojni pohodi proti vzhodu 
ne deportacija m ilijonov ljud i v 
koncentracijska oziroma uničeval
na taborišča bi ne bili možni brez 
sodelovanja državnih železnic..."

Razstava je razčlenjena na osem 
delov. Prvi prikazuje tehniko v služ
bi propagande pod geslom Dem 
Reich w ir dienen au f Strassen un 
Schienen (M i služimo reicbu na ce
sti in na tračnicah). Drugo zaob
jema Reisen zvvischen Urlaubsydill 
und Massenaufmarsch (Potovanja, 
nekje med počitniško idilo in mno
žičnim zborovanjem). 
-------------------------- DALJE

NAPOVEDNIK

RADIO SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE 
(O D  31.1. DO  6.2.2003)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s 
frekvencami za Gori
ško 97.5, 91.9, 90.9 
M hz; za F urlan ijo

RADIOSPAZK3

103
103.7, 103.9 Mhz; za Kanalsko doli
no 95.7 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 91, 103.6 
Mhz). Slovenske oddaje so na spore
du vsak dan, razen ob nedeljah, od 
20. do 21. ure. Spored:

- Petek, 31. januarja (v studiu Anka 
Černič): Prisluhnimo zborovski glasbi: 
Kvartet bratov Smrtnik.-Svetnik ted
na: Sv. Tomaž Akvinski (28.1.). - Za 
prijeten konec tedna: slovenska na- 
rodno-zabavna in zabavna glasba.

- Sobota, 1. februarja (v studiu 
Anka Černič): - Od vzhoda do juga: 
Različni glasovi sveta. Gost oddaje: 
Moni Ovadia. - Glasba od vsepov
sod.

- Ponedeljek, 3. februarja (v stu
diu Andrej Baucon): Glasbeni mozaik 
z Andrejem: slovenska lahka in narod
na glasba.

-Torek,4 .februarja (v studiu Ma
tjaž Pintar): - Ali veste, da ... gla
sbena oddaja z Matjažem.

- Sreda, 5. februarja: (v studiu Da
nilo Čotar) - Pogled v dušo in svet: Pred 
170-leti se je rodil Brahms. - Izbor 
melodij.

-Četrtek, 6.februarja: (v studiu Ni
ko Klanjšček).... - Zvočni zapis. - Gla
sba iz studia 2.

RADIO OGNJIŠČE -  STUDIO 
KOPER: PROGRAMSKA 
SHEMA 2003

Pozdravljeni! Prvi mesec leta 
2003 se bliža koncu. Za sodelavce 

koprskega studia Radia 
Ognjišče je bil kar napo
ren, saj so stekle nove od
daje, tako za regionalni 

program kot za vso Slovenijo. Kljub 
določenim težavam, ki so se pojavi
le, kar je seveda povsem običajno, 
pa smo z delom, božjo in medse
bojno pomočjo zajadrali uspešno. 
Zahvala gre seveda v prvi vrsti po
slušalcem, ki sle oddaje lepo sprejeli 
in tako poplačali naš trud.

Največ časa smo na programu 
ob četrtkih. Tu bi rad izpostavil od
dajo ZVONOVI ZVONIJO, ki jo 
pripravlja in vodi Darja Ambrožič. 
V oddaji izvemo o pomembnejših 
dogodkih s cerkvenega področja na 
Primorskem.

Z gostom v studiu a se v oddaji V 
GOSTE SMO POVABILI pogovarja 
Meta Panger, zvečer pa ob 20.30 
odpotujemo s KARAVANO PRIJA
TELJSTVA, ki se zaključi ob 23. uri. 
Za vaše čestitke, pozdrave, voščila in 
glasbena darila pa je namenjena so
botna oddaja ALLEGRO, MA GLIH 
PRAV med 16. in 18. uro. Bodite z 
nami in bodimo dobri.

RADIO
OGNJIŠČE

PET PESNIKOV
V zadnji številki kulturne revije 

Perimmagine, ki izhaja v Vidmu in 
jo  izdaja Comitato Tina M odotti, 
so objavljeni prevodi desetih pesmi 
petih sodobnih slovenskih pesni
kov, ki jih je za revijo pripravila zna
na slovenska prevajalka in publi
cistka Jolka M ilič. Vinko Modern- 
dorfer, Brane Mozetič, Josip Osti, 
Iztok Osojnik in Anica Perpar so 
predstavljeni vsak s po dvema pe
smima v slovenskem in italijanskem 
jeziku ter s kratkim biografskim 
zapisom. Tudi tokrat je neutrudna 
Jolka M ilič iz Sežane uspela ita li
janskim bralcem predstaviti izsek 
slovenske sodobne poezije. Prevo
di so, tako kot vedno, odlični.
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NA REŠETU O li PREVODI  ROMANA V I L A  OB J K / E R I

DOBRO BLAGO SE SAMO HVALI BORIS PAHOR V GORICI
Slovenski pregovor pravi: Dobro 

blago se samo hvali. Da bodo do
bre oddaje našle same od sebe pot 
do poslušalcev, zaupajo tudi na Ra
diu Trst A, saj se le redko pojavi v 
tisku opozorilo na to ali ono oddajo 
(in še to bolj za televizijske kot za 
radijske oddaje). Toda neredko se 
zgodi, da poslušalci kake dobre od
daje ne slišimo, bodisi ker je  zaradi 
objektivnih razlogov ne moremo 
poslušati, bodisi ker so napovedi v 
tisku silno pomanjkljive. Napoved
nika v Novem glasu sploh ni, v Pri
morskem dnevniku so sporedi najav
ljeni zelo shematično, pa tudi ra
dijska večerni in jutranji napovednik 
sta zelo skopa in prav nič ne spod
bujata zanimanja in radovednosti 
poslušalcev. Naj kot primer nave
dem nekatere četrtkove oddaje. 
Zakaj četrtkove? Zato, ker sem prav 
na četrtek - bil je to četrtek, 9. ja
nuarja - poslušala vse oddaje od A 
do Z (kol hi rekla gospa Eliana), ker 
zaradi vremenskih razmer nisem 
mogla iz hiše. In odkrila sem nekaj 
zanimivosti, ki so mi prej ušle. Ob 
9.30 so napovedani v Prim. dnevniku 
Koncertni listi. To so v resnici oddaje 
iz ciklusa Primorski puntar še živi 
med nami, v katerem Bojana Kralj 
predstavlja življenje in delo Ubalda 
Vrabca z dragocenimi podatki, spo
mini, komentarji in pričevanji tistih, 
ki so z njim sodelovali. Ista oddaja 
nosi ob sredah popoldne drugačen 
naslov: M i in glasba - Ubald Vrabec. 
Vsak dan imamo za 11.10 najavljene 
Pogovore sredi dneva. Tako je ob če
trtkih poleg stalnega gosta iz ured
ništva Novega Matajurja na spore
du vsakokrat še vsaj en zanimiv gost. 
Tako so bili v zadnjem času gostje 
Vide Valenčič dobitnik Bloudkove 
nagrade, prof. Franko Drasič, pa fo
tograf Riki Kalin iz Trsta, ki zdaj 
uspešno dela v Ljubljani, in Kristina 
Martelanc, ki deluje v okviru ško
fijske Karitas in nam je  v zadnji od
daji odkrivala manj znano podobo 
sociološko in psihološko problema
tičnega Trsta. Sprašujem se, ali res 
ni mogoče večer prej ali zjutraj iste
ga dne najaviti, kdo ho sodeloval v 
Pogovorih sredi dneva.

Prav na prej omenjeni četrtek 
sem odkrila novo oddajo, ki ni bila 
zabeležena v nobenem napoved

niku in se je  skrivala pod imenom 
Potpuri. V resnici pa je  šlo za razgo
vor Ivane Placer z igralcem Jankom 
Petrovcem o pesniških večerih, ki jih 
letos SSG pripravlja v Kulturnem do
mu. Naslednji četrtek je  spet v okvi
ru "potpurija" imela Ivana Placer 
zanimiv intervju z igralcem Brane
tom Završanom.

Ob Tli. uri se ob četrtkih (s pono
vitvijo v petek ob 8.10) vrstijo kul
turne oddaje o literaturi, filmu, gle
dališču in likovni umetnosti, ki jim  
poslušalci radi prisluhnemo. Toda če 
bi vnaprej vedeli, da ho na primer 

: gost oddaje Veš, poet, svoj dolg,
' vedno zanimivi pisatelj Boris Pahor, 
bi še bolj gotovo naravnali sprejem
nik na valove Radia Trst A.

Enako pomanjkljive kot za četr
tek so tudi informacije o sporedih

I vseh drugih dni. Če se torej vrnem 
na začetek - res je, da se dobro bla
go samo hvali, da imajo dobre od
daje odmev pri zvestih poslušalcih. 
Večji odmev pa hi imele, če bi bili 
napovedniki v tisku in - predvsem - 
na radiu bolj obširni, bolj izčrpni. Po
streči bi morali s tematiko pa tudi z 
imeni sodelavcev in gostov.
——— — —  NLP

D A V ID  B ANDELLI

V sredo, 22. januarja, se je v go- 
riški mestni knjižnici odvijala zani
miva pobuda, ki je pomenila veliko 
zbliževanje med italijansko in sloven
sko kulturo. V organizaciji društva Ars

številno poslušalstvo sledilo dvoje
zičnemu izvajanju prof. Tatjane 
Rojc, ki je predstavila zanimivo zgod
bo in genezo romana ter splošno Pa
horjevo delo. Nato je besedo prev
zela prof. Marija Kacin, ki je roman 
prelila v italijanščino in anekdotič-

FO TO  KROM A

in mestne knjižnice je potekala pred
stavitev prevoda romana Borisa Pa
horja Vila ob jezeru - La vitla sul lago.

Po uvodnem pozdravu predsed
nika društva Ars, Saša Quinzija, je

no opisala prevajalsko delo ter teža
ve in posebnosti Pahorjevega roma
na. Ob koncu je spregovoril tudi 
skoro devetdesetletni mladenič, 
prof. Boris Pahor, ki je orisal svojo

bogato življenjsko pot. Ta mu je tudi 
omogočila, da je roman Vila oh je 
zeru sploh nastal. Zgodba tržaškega 
arhitekta je namerno postavljena 
izven Trsta (ob Gardsko jezero, kjer 
je Pahor nekaj časa tudi služboval), 
da bi tu prišlo do določene distan
ce in da bi Trst postal neke vrste sim
bolično mesto - "pristan" ali bolje 
"zaliv", kakor ga rad pisatelj ime
nuje.

Pahor je navdušeno spregovoril 
tudi o ženskem liku - koprotagoni- 
stu, ki romanu daje določeno po
sebnost. Katero, pa naj bralec sam 
ugotovi...

Seveda ni bilo mogoče, da se ne 
bi ob svojem zanimivem obujanju 
spominov Pahor zaustavil ob pojmu 
diktature, ki ga v svojem romanu 
prikazuje skozi podobo Duceja.

Zanimivo je bilo tudi slišati, kako 
je v Franciji kritika in literarna stvar
nost sprejela našega pisatelja in 
kako je iz italijanskega prevoda Ma
rije Kacin (ko je bil še v rokopisu) 
francoski prevajalec črpal potrebnih 
prvin, zato da je francoski prevod 
sploh nastal.

Naj ob zaključku zapišemo še, da 
je Boris Pahor v Franciji postal že 
klasik in je poleg Bartola verjetno 
najbolj prevajani slovenski avtor. Kaj 
pa pri nas?

PREDSTAVI T EV IM) M E M B M  II KN. I I i ;

DESETLETNA PRISOTNOST 
IN PLODNO DELO

V četrtek, 30. januarja 2003, ob
20.30, bo v Kulturnem centru Lojze 
Bratuž v Gorici pomemben kultur
ni večer, ki spada v prireditve, ki jih 
je Center načrtoval za praznovanje 
40-letnice delovanja. Na kulturnem 
večeru bo ob petju zborov Lojze 
Bratuž in Mirko Filej ter ob nasto
pu gojencev Slovenskega centra za 
glasbeno vzgojo Emil Komel po
tekala predstavitev publikacije, 
zbornika o štiridesetletni prisot
nosti in kulturnem delovanju slo
venskega kulturnega hrama Loj
ze Bratuž z naslovom Prehojena 
pot - Temelj in upanje za prihodnost.

Gre za zajetno publikacijo, ki ima 
v prvem delu zbrane zapise, ki so

nastali ob prejšnjih okroglih oblet
nicah kulturnega središča ter spo
mine Cirila Koršiča. Sledijo spomin
ski zapisi, seznam prireditev, ki so 
se zvrstile v Katoliškem domu od 
1962. do 1996. leta, in predstavitev 
Kulturnega centra Lojze Bratuž, se
deža številnih slovenskih ustanov, 
društev in za vso Gorico pomem
bnih organizacij. Tekste sta v zbor
nik o centru Bratuž prispevali dr. 
Verena Koršič Zorn in dr. Marija 
Kacin. Zbiranje podatkov pa je sad 
skupnega dela. Publikacijo boga
tijo  številne fotografije, ki so jih 
dale na razpolago ustanove ter šte
vilni posamezniki. Prav fotograf
sko gradivo tudi najbolj zgovor

no priča o raznovrstnosti in števil
nosti kulturnih dogodkov in pobud, 
ki so se zvrstile v katoliškem do
mu prej in centru Bratuž kasneje.

Isti večer pa bo predstavljena 
tudi publikacija z zgovornim naslo
vom Mirko Filej 7972-7962, ki jo je 
Združenje cerkvenih pevskih zbo
rov - Gorica posvetilo Mirku Fileju, 
duhovniku, glasbeniku, prosvetne
mu delavcu in organizatorju slo
venskega petja in kulturnega dela

v G oric i in na G ori
škem ob 40-letnici nje
gove smrti. M irko Filej 
je v času svojega deset
letnega delovanja na 
Goriškem oživ lja l in 
usmerjal kulturno, jav
no in seveda prosvet
no življenje slovenskih 
ljudi v mestu in na po
deželju. Ob prispevkih 
o Filejevem življenju in 

delu vsebuje knjiga 14 spominskih 
zapisov njegovih prijateljev, sode
lavcev, kolegov, učencev itn. Obja
vljene so tudi razmnožene cerkve
ne skladbe, ki niso izšle v Filejevih 
pesmaricah. Poseben razdelek je 
namenjen fotografskemu gradivu. 
Zbornik o pokojnem Mirku Fileju 
je uredila prof. Lojzka Bratuž.

Obeta se prvovrsten kulturni 
dogodek! Vabljeni!

Jakec: Ti, si vido partido? 
Reči, kar čješ, ma Trieština, 
Ijetos djela prou čudeže!

Mihec: Kaj češ, da me bri
gajo baluon, Trieština jen nje 
rezultati. Me je ži zadoste 
razjezilo pismo, ki smo ga 
dobile ued našga župana jen 
njegova odbornika za kultu
ro, de jeh nite ne imenavam. 
Nej jeh bo sram, de jemejo 
korajžo, de pošiljajo taka pi
sma sez povabilom podjet
jem, de nej finančno podpre
jo Trieštino. Ne samo proš
njo, še doluočet si upajo, da 
je minimalni prispevek 2000 
evrov, ma da lehko daš tudi 
več, u podporo tej škvadri, ki 
je Trste u tako čast jen ugled, 
kuker pravejo.

Jakec: Ma, dej! Ne se jezit. 
Sej se vje, da šport živi ued 
sponzorjev. So poskusli, ne! 
Cejen rata, da zberejo en par 
deset taužent eurotov, so že 
zaslužli, se ti ne zdi?

Mihec: Poslušme. U tej 
občini jen tle z nami gre ta-

S\LLA SPETT. DITTA MIKEZE&JAKKEZE

ku, kuker gre, zatu, ki ledje 
so malo preveč udani v uso
do jen ne reagirajo več na 
nobeno krivico, na nobeno 
neumnost, na nobeno ne
spametno izbiro naših vodi
teljev. Vse v smisle... sej nj 
tako hudo!, ...pestmo stat, se 
bo že uredilo, ...bulše ne 
mješet, ki polej smrdi, ...sej 
nam ne gre prou slabo, bi 
lahko blo slabše... itd.

Jakec: Ma, dej! Govorimo 
ued nogometne ekipe, ne 
ued manjšine jen slovenskih 
pravic... in tedi ti boš vjedo, 
da je šport ana zelo pozitv- 
na stvar, ki krepi značaj jen 
zdravje ued ledi. Jen zdrava 
pamet nam prave, da je prou, 
da se take zdrave jen vzgoj
ne inštitucije, kuker je nogo
metna ekipa, tedi podpira. 
Sej če ne, ued koga češ, de 
bo živeu ta buogi šport?!

Mihec: Poslušme! Me prou 
čisto neč ne briga. Zame

šport živi od do
sti stvari, od jav
nih prispevkov 
in od deleža dr
žavnih stav, ku
ker so totokalčo 
al pej to t ip ,... 
živi od sredstev, ki jeh pri
spevajo sponzorji, da v za
meno dobijo neko reklamno 
vidljivost. Živi od članarin 
sam ih špo rtn ikov , če so 
amaterji jen, rečmo, jegrajo 
teniš za rekreacijo, al de 
ohranjo gibčnost. Šport, ne 
na zadnje, živi tedi od tistih, 
ki plačajo vstopnico za jet 
gledat tekme..., živi ued kar 
češ!... jen, kuker vsak dan vi- 
dem o, vsaj po mojem ..., 
jema čisto zadoste, četudi 
se zna, de bojo zmerej juo- 
keli, de ni soudo.

Jakec: Tu, de se bojo juo- 
kali, je čisto logično jen prou. 
Zatu ki, če ne lepu vprašeš, 
ti noben tedi prou neč ne da.

Zatu sta si Di- 
piazza jen Me- 
nia verjetno mi- 
senla... dejmo 
poskusit,... do
bra besjeda do
bro mesto naj

de, jen so poslali prijazno pi
semce, ne? Se ti ne zdi, de je 
nekej normalnega, da vpra
šajo za pomuč proizvodno 
aktivno prebivalstvo. Mene 
sploh ne čude!

Mihec: Ma, pr vseh mi- 
Ijardah, ki jih je in jeh še bo 
pojedel šport, dragi muj,... 
mi ne moresta en Dipiazza 
in en Menia pošilje t nam 
dvem... A lla Spett. D itta  
"Mikeze & Jakkeze" pismo, 
de nej ratemo podporniki 
ane Triestine.

Jakec: Ha, ha, h a ,... ta je 
dobra, ma ued kdaj smo ra- 
tali "Spett. D itta" jen še sez 
spakedranim imenem. Jest 
sem zmirej mislo, de sva na

vadna delouca ued komuna.
Mihec: Ja, tu vejo vsi ledje 

tle u Trste, jen tu sen mislo 
tedi jest, sej tudi toučeva ure 
tle na ten turne ued župan
stva. Ma, znaš, kaku je, u se- 
danjen časi privatizacije, ver
jetno ni neč čudnega, da si 
je kašen odbornik za kultu
ro mislo, da bi nes urstil, den- 
mo reč med urarska pod
jetja, al kej poduobnega, da 
bi polej še pobirali kešne 
dauke.

Jakec: Kašna privatizacija, 
dej, sej nismo u Sloveniji! Ma, 
prozaprou, pomisle, keku bi 
se nosile naše žjene, če bi bla 
midva gospodarja ued ane 
fabrike ued ur. Kedu be jeh 
poslušo?! Ha, ha, ha....

Mihec: Nehej, dej nehej! 
Tudi ti si čuden. Mi ne muo- 
reš vse obrnit v hec, se djelet 
norca zs vsega,... tu, kar se 
dogaja na tej občini, so hude 
stvari. Mene strašno jezi, de

jememo tle na županstve 
take telembače, ki samo 
grejejo stolčke jen jem je 
edina skrb, da si bojo zmi- 
senle kešno novo neumnost. 
Pomisli an moment, kašne 

j  so jeh že skuhali, kaj so rekli 
jen kako so samovšečno gvi- 
šni, da samo oni vjejo, kaj je 
prav.

Jakec: Eh, ne govori. Ze- 
njeh so tu pametne poteze.

Mihec: Pametne??? Ma, 
na kašen način?! Dej, ne go
vori take. Ne vjem, kje sen 
brau, da je fašizem raciona
lizacija iracionalnega. Kuker 
kaže, smo zdej priče prou 
temu jen jasno je, da zs tega 
zanes ne bo neč dobrega!

Jakec: Dej, ne buode pe- 
jsim ist! Znaš kaj!... Nej D i
piazza jen Menia gresta gle- 
det Trieštino, midva pej bejž- 
va rajše popit an glaž črne
ga, ki nem ne bo škodlo!

Mihec: Ooo, bravo! Taku 
se govori! Bejžva, bejžva...

7
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ZAHVALA 

Ob težki izgubi mame

JUSTINE ČELAN VD. JEZA
se prisrčno zahvaljujem vsem, ki ste z mano sočustvovali 
in mi stali ob strani v tem žalostnem trenutku.
Topla zahvala gospodu Marku Tavčarju za lepe besede ob 
odprtem grobu, gospodu Aleksiju Pregarcu, njenim dol
goletnim sodelavcem pri Novem listu, gospodu župniku 
Petru Černigoju, cerkvenim pevcem iz Komna in Škrbine 
ter vsem, ki ste mamo pospremili na zadnji poti.

HČERKA EVELINA JEZA 

Komen, 23. januarja 2003

V sredo, 22. t.m., se nas 
je lepo število zvestih sode
lavcev in prijateljev tednika 
Novi list zbralo na komen
skem pokopališču, da bi po
spremili na zadnji poti gospo 
Jeza, kot smo sami imenova
li gospo Justino Čelan, po
ročeno Jeza. Pogrebni obred 
in sveto mašo v župnijski cer
kvi sv. Jurija je vodil domači 
župnik g. Peter Črnigoj. Ob od
prtem grobu je naši zvesti so
delavki gospe Jeza v imenu 
vseh nas spregovoril časni
kar Marko Tavčar. Z veseljem 
objavljamo njegove tople be
sede gospe Jeza v slovo.

Žalosten dogodek nas je  
zbral na komensko pokopa
lišče. Poslavljamo se od drage 
gospe jeza, kot smo jo  imeno
vali vsi, ki smo kdaj sodelovali 
pri tedniku Novi list. Vesi o 
njeni smrti me je  in nas je  pre
senetila, saj sem te dni še ved
no izražal pozdrave, ki mi jih 
je  bila naročila za prijatelje in 
sodelavce lista, pri katerem je 
bila kaka tri desetletja, se pra
vi do leta 7995 in tedanje zdru
žitve Novega lista ter Katoli
škega glasa v nov tednik Novi 
glas, edina in nepogrešljiva 
tajniška in upravna pomoč. To 
odgovorno in žal - glede na 
razmere - gotovo premalo pla
čano delo, je  ves čas do zad
njega opravljala z veliko na
tančnostjo in vestnostjo.

Pokojno gospo Justino, ali 
Tinko, kot so jo  klicali domači, 
sem slučajno obiskal v prvih 
dneh novega leta v sežanskem 
Domu, ko sem bil na enem go
tovo preredkih obiskov pri svoji 
teti. Po prvih trenutkih nego
tovosti in omahovanja me je  
draga gospa jezova prepozna
la in vprašala po vseh, s kate
rimi je sama sodelovala pri li
stu oz. po radijskih prijateljih 
njenega moža, rajnega pisate
lja in prodornega časnikarja, 
protifašista, zapornika v itali
janskih ječah in nato tabori
ščnika v Dachauu ter predvsem 
velikega idealista in neupoglji
vega borca za neodvisno Slo
venijo Franca jeze.

Pokojna justina Čelan jeza 
je s svojim možem delila ne
lahko usodo človeka, ki je bil 
vedno na prepihu. Franc jeza, 
ki je umrl 20. januarja 19114, se 
pravi skoraj na isti dan kot nje
gova žena 19 let kasneje, je  bil 
namreč svobodoljuben človek, 
ki se je  vedno odločal za svo
bodo, za resnico, za dobro in 
mir. Za te vrednote je rajni pi
satelj, dosledno, tudi za ceno 
odpovedi, nerešenega držav
ljanstva in brez gotove službe,

sam plačeval svoje izbire. Ob 
hčerki, gospe Evelini, pa smo 
zlasti mi, ki smo z njo teden za 
tednom sodelovali pri sestav
ljanju lista, vedeli koliko skrbi 
in tudi strahu je  pokojna doži
vela ob tem idealnem boju 
Franca jeze, moža, ki se je  izčr
pal v naporu, da je s svojimi knji
gami in priložnostnimi zbor
niki ohranjal in razvijal zami
sel o neodvisni državi Sloveniji. 
V lem smislu naj izpostavimo 
zlasti 5 takih zbornikov, ki so 
izšli v obdobju odleta 1978 do 
1983 z naslovi Alternativa, Ini
ciativa, Demokracija, Akcija in 
Neodvisna Slovenija. Te publi
kacije gotovo pomenijo drago
cen doprinos k utrjevanju mi
sli o samostojni in suvereni dr
žavi Sloveniji, jeza je  sicer stro
go skrbel, da doma o tem svo
jem delovanju in zavzemanju 
ni preveč govoril, da ne bi žene 
vznemirjal, a sama mi je  pripo
vedovala, kako je nekoč, ko so 
izšli neki jezovi letaki, ki so opo
zarjali, da si Slovenija zasluži ne
odvisnost, vso noč prebedela 
v strahu, da so j i  odpeljali mo
ža. Slovenska država se je njej 
in že pokojnemu možu po do
seženi neodvisnosti - hvala Bo
gu - nekako oddolžila s priz
nanjem zaslug za to idejo, jeza 
pa j i  je v neki knjigi namenil lepo 
spominsko posvetilo, ko pravi, 
da se j i  zahvaljuje za vse potrp
ljenje in ljubezen, ki mu ga je  
izkazovala, ko je v dolgih veče
rih in pozno v noč s svojim pi
salnim strojem kalil nočni mir.

Sedaj, ko se torej poslavlja
mo od nje, naj se j i  v imenu 
vseh prijateljev pri Novem listu 
in Radiu Trst A, še zadnjič za
hvalimo za trud in nesebično 
žrtvovanje. V spominu nam bo 
ostala kot skromna, a pokonč
na in dostojanstvena osebnost, 
ki je znala z veliko odgovorno
stjo ostati zvesta svojemu pre
pričanju tudi v navidezno ma
lih, a za nas pomembnih stva
reh. Zato tu obljubimo, da jo  
bomo z možem Francem in 
idejami, za katere sta izgoreva
la, ohranili v trajnem spominu.

JUSTINA ČELAN 
VD. JEZA

TRŽAŠKI ŽUPAN POSKRBEL 
ZA LEPO PRESENEČENJE

V NEDELJO JUBILEJNA SLOVESNOST

STO LET SLOVENSKEGA 
GLEDALIŠČA V TRSTU

Organizirana slovenska 
gledališka dejavnost v Trstu 
praznuje svojo stoletnico. V 
znamenju slednje namreč 
poteka letošnja sezona Slo
venskega stalnega gledališča 
(ena od abonmajskih pred
stav je bila namreč posveče
na ravno temu jubileju), pri 
SSG pa za to nedeljo, 2. fe
bruarja, pripravljajo osrednjo

slavnost z jubilejnim poklo
nom, režijo katerega so zau
pali Adrijanu Rustji.

Osrednja svečanost bo 
torej v nedeljo, 2. februarja, 
v Kulturnem domu v Trstu z 
začetkom ob 17. uri. Slavno
stni nagovor bo imel pred
sednik upravnega sveta SSG 
dr. Filibert Benedetič, jedro 
proslave pa bo vsekakor pred

stavljal nastop večjega števi
la priznanih igralcev in pev
cev, med katerimi je veliko 
zares zvenečih imen s pod
ročja tako slovenskega kot 
tudi italijanskega gledališke
ga in glasbenega ustvarjanja. 
Tako je napovedan nastop 
Mihe Baloha, Borisa Cavazze, 
Lučke Počkaj, Danijela Ma
lalana, Štefke Drolc, Nore

Jankovič, Alojza Miliča, Bog
dane Bratuž, Aleša Valiča, 
Maje Blagovič, Antona Petje- 
ta, Lidije Kozlovič, Poldeta Bi
biča, Mirande Caharije, Alek
sandra Valiča, Stojana Colje, 
Barbare Cerar, Vladimirja Jur
ca, Staneta Lebana, Milene 
Zupančič, Orazia Bobbia, Mi- 
cheleja Placida, Borisa Koba
la in Adrijana Rustje.

Večer bosta vodila Nikla 
Petruška Panizon in Janko 
Petrovec, pri klavirju pa bo 
nastopajoče spremljal Alek
sander Vodopivec.

NABREŽINA /  BO ŽIČNI KONCERT V DOM AČI CERKVI

SLOVO O D BOŽICA V ZNAMENJU LEPIH 
MELODIJ IN NAGRAJEVANJA JASLIC

Slovo od božičnega časa 
so v Nabrežini tudi letos obo
gatili s tradicionalnim konce
rtom, ki je bil prejšnjo nede
ljo, 19. januarja, v domači žu
pnijski cerkvi, kjer so poteka
le tudi litanije z blagoslovom. 
Koncertni spored je oblikoval 
mešani pevski zbor Šempeter 
iz Ljubljane, ki ga je vodil Ma
rijan Ribič. Šempetrske pevce 
je spremljal tudi njihov žup
nik Jožef Černe, ki je imel pri
ložnostni govor, v italijanščini 
pa je spregovoril devinski 
župnik in dekan Giorgio Gian- 
nini. Ob tej priložnosti so tudi 
nagradili najlepše družinske 
jaslice, ki so krasile nabrežin- 
sko župnijsko dvorano v okvi
ru nedavne tradicionalne bo
žične razstave. Nagrade so pre
jele družine Hrovatin, Križ- 
mančič in Gruden.

IV A N  ŽERJAL

Pesimistična ugibanja o 
tem, ali bo na osrednji sveča
nosti ob Dnevu spomina v 
Rižarni tudi slovenski govor 
ali ne, je razblinila poteza 
tržaškega župana, ki je po
skrbel, da se je njegov go
vor konsekutivno prevajal v 
slovenščino. M islim , da si 
dejanje župana Dipiazze za
služi oceno, da je bilo prese
netljivo in tudi pogumno, saj 
je šel proti volji lastne veči
ne in predvsem odbornika 
za kulturo Menie, ki objek
tivno nosi največjo odgovor
nost za polemike, do kate
rih je prišlo v prejšnjih ted
nih zaradi neupoštevanja 
polnopravne prisotnosti slo
venščine na svečanosti. Za
to je tudi razumljivo, da je 
županova odločitev povzro
čila pravi vihar znotraj de
snosredinske večine.

Župan Roberto Dipiazza 
je v preteklosti že poskrbel 
za številna presenečenja. Gle
dano z zornega kota sloven
ske narodne skupnosti, so

bila to večkrat presenečenja 
v negativnem smislu. Tokrat 
pa je treba priznati, da je 
prvi občan častno zaključil 
serijo polemik, do katerih je 
prišlo zaradi izpustitve go
vora v slovenščini iz uradne
ga sporeda svečanosti ob 
Dnevu spomina, ki ga je pri
pravila tržaška občinska upra
va. Da je župan spoznal, da 
ga je slednja polomila, so bi
li potrebni posegi cele vrste 
ustanov in organizacij ter tr

žaške judovske skupnosti, na
zadnje pa še slovenske ge
neralne konzulke v Trstu Jad
ranke Šturm Kocjan, ki je Di- 
piazzi in tržaškemu prefek
tu Vincenzu Grimaldiju po
slala pismo in se z njima v ne
deljo tudi telefonsko pogo
vorila. Verjetno je prav to 
dejstvo župana dokončno 
privedlo k odločitvi, po ka
teri smo v ponedeljek, 27. t.m., 
v tržaški Rižarni prisluhnili 
tudi konsekutivnemu prevodu

njegovega govora, kar je po 
prepričanju predsednika SSO 
Sergija Pahorja slovenščini 
dalo pečat uradnosti.

Govor je bil tudi vsebin
sko bogat, nenavadno je bi
lo npr. slišati iz ust predstav
nika desnosredinskega zavez
ništva, ki je v marsikaterem 
elementu izrazito protisloven
sko, priznanje o fašističnem 
preganjanju Slovencev, ali pa 
ugotovitev dolžnosti javnih 
uprav, da se spomini ne izrab
ljajo za spore, temveč za po
vezovanje, medsebojno spo
razumevanje med različnimi 
skupnostmi, ki živijo v Trstu, 
in oblikovanje skupne priho
dnosti. Zato aplavz, ki smo 
ga slišali na koncu, zelo ver
jetno ni bil le formalnega in 
dolžnostnega značaja, am
pak je izražal iskreno priz
nanje govorniku.

Seveda, ena sama lastovka 
ni nujno že znanilka pomladi. 
Vendar po pogumnem župa
novem spravnem dejanju v Ri
žarni v našem mestu verjetno 
nič ne bo več tako, kot je bilo.
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N A B R E Ž I N A  /  P R E D S T A V IT E V  K N J I G E  STAN

KAMEN - ELEMENT, KI POVEZUJE 
KRAŠEVCE Z OBEH STRANI MEJE

Kamen je tisto, kar pove
zuje Kraševce z obeh strani 
državne meje. Kamen je kra- 
škemu človeku nudil osnovni 
gradbeni material, nemalo
krat pa mu je tudi nudil vsa
kdanji kruh v številnih - da
nes večinoma opuščenih - 
kam nolom ih. Ta kam nita 
dediščina je v desetletjih po 
drugi svetovni vojni naglo to
nila v pozabo, ljudje so ved
no manj cenili to, kar jim je 
Kras dajal, poleg tega pa so 
se zaradi začrtane meje pre
trgale trad ic iona lne  vezi. 
Knjiga dr. Stanislava Renčlja 
Kras kamen in življenje  je 
prišla ob skrajnem času, da 
Kras povzdignemo in da se 
mu zahvalimo, da nam je dal 
dušo. To je bilo med drugim 
poudarjeno na prvi zamejski 
predstavitvi Renčljeve knjige 
v prostorih SKD Igo Gruden
v Nabrežini v četrtek, 23. ja
nuarja.

162 strani debela (če iz
vzamemo reklamne strani in 
platnice), grafično in fotograf
sko bogato opremljena knji
ga velikega formata Kras ka
men in življenje je izšla pri za
ložbi Libris v Kopru in je že 
doživela lep uspeh. V tem 
delu, ki je dosegljivo tako 
strokovnjakom kot navadne
mu bralcu, je dr. Renčelj opi
sal, kako je Kras s svojimi 
kamnolomi dajal življenje ve
likemu številu družin in vsem 
tistim, ki so ob kamnolomih 
živeli. Avtorja je zanimala

predvsem vsakdanja raba 
kamna, saj je ravno v tem čar 
in vrednost kamnarskih iz
delkov. Kamnosek je s svojo 
površinsko obdelavo dal 
kamnu vrednost, vsaka ob
delava pa je služila namemb
nosti v vsakdanjem življenju, 
tudi v primerkih masivnih ob
lik pa sta pri kraških kamni
tih izdelkih razvidni elegan
ca in skladnost. Kamen je dal 
pečat tudi kraški arhitekturi 
in Kraševci smo prvi poklica
ni, da to arhitekturo ohrani
mo, ker s tem ohranjamo tu
di mikavnost kraške dežele.
V zadnjih desetih letih je 
prišlo do osveščanja o boga
stvu, ki ga kljub nekajdeset
letnemu propadanju kraški 
kamen še vedno predstavlja. 
A danes skoraj nihče več ne 
zna obdelovati kamna, kakor 
je tudi današnja urbanizacija 
kraških vasi taka, da ne po
zna več osnovnih elementov, 
ki so jih obvladali naši pred
niki pri gradnji poslopij.

Skratka, v četrtek so v Na
brežini lepo počastili Kras in 
njegove skope, a dragocene 
darove. To seveda z Renčlje- 
vo knjigo, a tudi s kraškimi 
motivi slikarja Marjana Mik
lavca in s pesmijo okteta Od
mevi. Kdor pa knjige Kras ka
men in življenje še nima in bi 
si jo hotel preskrbeti, jo  lah
ko najde v Tržaški knjigarni 
in v Katoliški knjigarni v Go
rici.
 1Ž
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TO NEDELJO PRI SV. I V A N U

GLASBENO SLOVO OD 
BOŽIČNEGA ČASA

Svetoivanska slovenska 
župnijska skupnost se bo tu
di letos, kot že nekaj let, od 
božičnega časa poslovila z 
glasbo. Ze v preteklosti so pri 
Sv. Ivanu ob koncu božičnih 
praznikov poskrbeli za kako
vostna pevska srečanja, na 
katerih so nastopili kakovo
stni zbori in vokalne skupine 
od blizu in daleč. Tudi letos 
bo tako, ko bo v nedeljo, 2. 
februarja, ob 16. uri v svetoi- 
vanski župnijski cerkvi kon
cert z naslovom Zvezda pre
svetla na nebu oznanja. Ob 
tej priložnosti bodo nastopi

li poustvarjalci iz zamejstva 
in matične Slovenije, se pra
vi tržaški duo Aldo Zerjal-bas 
in Andrej Pegan-orgle, ki je 
že več let prisoten na naši 
glasbeni sceni, poleg njiju 
pa bo svetoivanski koncert 
oblikoval še m ednarodno 
uveljavljeni Akademski pev
ski zbor Tone Tomšič iz Ljub
ljane, ki ga res ni treba pose
bej predstavljati. Zbor je do 
lani vodil tržaški d irigen t 
Stojan Kuret, v tej sezoni pa 
ga vodi nova zborovodkinja 
Urša Lah.

N O V A  PREDSTAVA GLEDA LIŠKEGA VRTILJAKA

OTROCI SO Sl TOKRAT OGLEDALI 
ZGODBO O ŽALOSTNI KRALJIČNI

"Če bi prej vedela za vaše 
presenečenje, bi bila gotovo 
manj žalostna", je ob koncu 
pete predstave v okviru leto
šnjega Gledališkega vrtiljaka 
pozdravila junakinja nedelj
ske igrice, princesa Bara- 
binčica (Lea Kovačič) in se 
tako zahvalila najmaljši pu
bliki za risbe, ki so ji jih otro
ci podarili, še prej pa narisa
li, medtem ko so skoraj uro 
pred začetkom igre nestrpno 
pričakovali prav žalostno 
kraljično. Po pravljici Milana 
Petka je besedilo za odrsko 
postavitev priredil režiser in 
scenograf Emil Aberšek, ki se 
vsako leto vrača v Marijin dom 
pri Sv. Ivanu. Skupina Gle
dališče na vrvici iz Nove Go
rice je tokrat pod njegovim 
mentorstvom ponesla v tr
žaško predmestje delo, ki ga 
je premierno uprizorila de
cembra lani. Za glasbeno 
kuliso ter za bogate in nazor
ne kostume sta poskrbela 
stalna sodelavca pri Aberško- 
vih produkcijah Matej Pe- 
tejan in Nevenka Tomaševič.

Na odru so se spet izkaza
li mladi igralci, ki smo jih si
cer že opazili in pohvalili v 
Prejšnjih sezonah družinske
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FO TO  KK O M A

ga abonmaja, kar potrjuje, 
da sta režiserjev trud in izku
šnja na mladinskem področ
ju naletela na plodna tla, kajti 
pri vseh nastopajočih, pred
vsem pa pri starejših, se kaže 
velika skrb za gib in glas, ki 
ni samo izraz naključja ali i- 
gralske nadarjenosti posame
znikov, temveč sad smiselne
ga večletnega prizadevanja.

Žalostna kraljična je kra
ljevska, a istočasno skoraj 
vsakodnevna zgodba o tem, 
kako se oče, kralj Barabon 
(NejcCijan), in mama, kralji
ca Karabinka (Ajda Miška),

trudita, da bi modrooko hčer
ko spravila v "normalno do
bro voljo". Obljuba, da ji bo
sta kupila biserne oz. celo 
diamantne videoigrice, ne vr
ne deklici nasmeha. Niti mi
sel na najboljše slaščice ni
ma zaželjenega uspeha, še 
manj pa poskusi dvornega 
norčka (Teja Komel), da bi 
Barabinčico zabaval, ali pri
govarjanje stroge učiteljice 
(Nika Melnik), da o tabletkah 

! skrbne zdravnice (Ana Žbo- 
na) sploh ne govorimo. Prin
cesa kar naprej tarna, da ji je 
dolgčas, ali pa trmasto mol

či. Ko se vsi umaknejo in os
tane za hip sama, pa prizna, 
kaj jo muči, in potoži, da 
sploh ni žalostna, temveč jez
na. Jezna je na odrasle, ki pri 
čakujejo od nje, da bo pa 
metna in spodobna. Ona pa 
bi se raje zabavala na njeni 
starosti primernejši način. 
Zato si, le takrat ko ni ob njej 
nikogar, ki bi jo za to lahko 
oštel, zapoje hudomušno 
pesmico o malem cepetalu, 
nad katero bi se starši in os
tali dvorjani zgražali in bi jo 
celo prepovedali, ker je v njej 
zanje neprimerna, za Bara
binčico pa prav kratka in ne
dolžna beseda, s katero ime
nujemo 'zadnjo plat'.

Usoda in okoliščine so 
kraljični naklonjene, kajti po 
gradu se nenadoma sliši pri 
jetna melodija, ki jo na svojo 
piščal igra fant (Vito Koršič) 
oz. deček kraljičinih let. Ta je 
edini, ki deklico (in ne kraljič
no) Barabinčico docela razu 
me, kajti otroci poznajo ključ, 
ki odpira vrata otroških src 
"veselje je zdravilo", prijetna 
družba, sproščena igra in is
kren smeh. Snop pisanih ri 
sbic pa tudi.
--------------- (AL)

OBVESTILA

POTOVANJE l  Novim gla
som. Vabimo Vas na potova
nje v Provanso v južno Franci
jo  od 22. do 30. aprila 2003. 
Informacije in vpisovanje na 
uredništvih v Gorici, tel. 0481 
533 177, in Trstu, tel. 040 
365473.

SLOVENSKA ŽUPNIJSKA 
skupnost pri Sv. Ivanu v Tr
stu organizira koncert z na
slovom Zvezda presvetla na 
nebu oznanja. Koncert bo v 
nedeljo, 2. februarja 2003, 
s pričetkom ob 16. uri v žup
nijski cerkvi pri Sv. Ivanu v 
Trstu. Program bodo obliko
vali duo Aldo Žerjal (bas) in 
Andre j Pegan (org le ) ter 
Akademski pevski zbor Tone 
Tomšič iz Ljubljane. Toplo 
vabljeni!

ODBORNIKI SLOVENSKE 
Vincencijeve konference v 
Trstu bodo na razpolago 
spet v ponedeljek, 3. fe
bruarja, od 15. do 17. ure na 
sedežu v 4. nadstropju v uli
ci Donizetti 3.

MESEČNA MAŠA za edi
nost bo v ponedeljek, 3. fe
bruarja, ob 15.30 v M ariji
nem domu v ulici Risorta. 
Na razpolago bo tudi eku
menski zbornik V edinosti. 
Vabi ACM v Trstu.

V DRUŠTVU slovenskih 
izobražencev v Trstu bo po
nedeljkov večer 3. februarja 
2003 posvečen spom inu 
Ljubke Šorli. Predstavljen bo 
zbornik Pogovor/ srca, ki je 
izšel ob 90-letn ici rojstva

goriške pesnice. O  njej bo
sta spregovorili urednica 
prof. Marija Mercina in prof. 
Marija Pirjevec. Večer bo v 
Peterlinovi dvorani, ulica 
D o n ize tti 3. Začetek ob
20.30.

SLOVENSKA VINCENCIJE 
VA konferenca v Trstu toplo 
vabi k uri molitve za duhov
ne poklice z mašo, ki bo v 
ponedeljek, 10. februarja, 
ob 18. uri v barkovljanski 
cerkvi.

ŽUPNIJA PROSEK vabi 12. 
februarja ob 20. uri v župnij
sko dvorano na predavanje 

j  Ozvezdja v astronomiji-Mit 
in realnost. Če nam bo vre
me naklonjeno, bomo opa
zovali tudi zvezdnato nebo. 
Predaval bo prof. Edi Boga
teč. Vabljeni!

DAROVI

ZA MARIJIN dom pri Sv. 
Ivanu: v spomin na Frido Žer
jal daruje brat Aleksander
50.00 €.

ZA CERKVENI pevski zbor 
pri Sv. Ivanu: v spomin na Fri
do Žerjal darujeta Marica in 
Uči Dolenc 25,00 €.

ZA MISIJONARKO Marjeto 
Marhar, ki deluje na Mada
gaskarju: v spomin na Edija 
Novaka daruje Helena Prelli 
50,00; P.Z. daruje 20,00 €.

ZA CERKEV v Ricmanjih: 
družina Romano, Ricmanje, 
v spomin na pokojne starše
30.00 €.

ZA CERKEV v Logu: Marija 
Pregare, Domjo, 10,00 €.

SLOVENSKO STALNO GLEDALIŠČE

PR O SLAVA O B  lO O -L E T N IC I 
U S T A N O V IT V E

DRAM ATIČNEGA DRUŠTVA  
IN ROJSTVA SLOVENSKE STALNE 

GLEDALIŠKE DR U ŽIN E  
V TRSTU

2. februarja 2003 ob 17. uri

V KULTURNEM DOMU V TRSTU

IN MEMORI AM

ALM A  
SEDMAK

Naše organistke ni več! V 
petek, 24. januarja, je - do 
kraja izčrpana - odšla h Go
spodu.

Na nabrežinskem koru je 
dolgih štirideset let tempera
mentno in z veščo roko vo
dila domači zbor.

Doma je bila sicer iz Sve
tega Križa in se je orglati 
naučila še zelo mlada pri ta
kratnem domačem župniku, 
gospodu Gracarju.

Pod njenim vodstvom se 
je zbor izoblikoval v ubrano 
celoto in naštudiral osem 
maš ter nič koliko nabožnih 
pesmi, tako da jih zdaj obv
lada kakih tristo.

Zadnje čase je gospa Al- 
ma imela hude težave z zdrav

jem, vendar je z neverjetnim 
pogumom do zadnjega vztra
jala na svojem mestu in skr
bela, da slovenska pesem na 
našem koru ne bi utihnila.

Pogrebna maša drage go
spe Alme Sedmak bo v pe
tek, 31. januarja, ob 13.30 v 
Nabrežini, nato pa pokop v 
Sv. Križu.

Hvala za Vaš trud, gospa 
Alma, pa...bodite nam ob 
strani še naprej!

NABREŽINSKE CERKVENE 
PEVKE

TRŽAŠKA KRONIKA

I S L A V A  RE NČ LJA

9
ČETRTEK,
30  . J A N U A R |A  
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C EZM E jN O  SODELOVANJE NA GORIŠKEM

SREČANJE VITTORIJA BRANCATIJA 
S ČRTOMIRJEM ŠPACAPANOM

SKUPNOST D R U ŽIN  SO N C N IC A

10
ČETRTEK,  

JO. JA N U A R J A  
2 0 0 3

Srečanje med državnim 
sekretarjem Republike Slove
nije in vodjem Urada za Slo
vence v zamejstvu in po svetu 
RS Črtomirjem Špacapanom 
in goriškim županom Vitto- 
rijem Brancatijem, ki je bilo v 
petek, 24. januarja, v prosto
rih goriške občine, je bilo pra
vzaprav srečanje med starima 
sodelavcema in prijateljema, 
kar sta oba tudi poudarila na 
tiskovni konferenci.

Brancati je dejal, da sta s 
Špacapanom stara prijatelja, 
saj je z njim sodeloval, še pro
dno je postal župan in je takrat 
Špacapan bil novogoriški žu
pan. Prav njuno prijateljstvo 
po Brancatijevem mnenju lah
ko danes veliko pomeni, ko se 
ob bližnjem vstopu Slovenije 
v EU na obeh straneh državne 
meje zavzemajo za čim tesnej
še sodelovanje in vzpostavitev 
novih odnosov. Brancati seje
v svojem posegu navezal na 
nedavni intervju predsednika 
Evropske komisije za radio Ko
per, v katerem je Prodi dejal, 
da morata Gorica in Nova Go
rica še tesneje sodelovati.

Sicer pa je Brancati še po
vedal, da sta s Špacapanom na 
sestanku prejšnji petek govo
rila o vseh problemih, ki danes 
tarejo Goriško na obeh stra
neh meje. Dotaknila sta se t.i. 
5. koridorja, ki ne sme obiti 
Goriške; posebne cone na me
ji med Slovenijo in Italijo, v ka
teri naj bi zrasla nova mešana 
podjetja in čemur ne naspro
tuje slovenska vlada, v zame-
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no za to pa deželna uprava F- 
)k zamuja; spregovorila sta 
tudi o čezmejni čistilni napra
vi za goriško, novogoriško ob
čino in za občino Šempeter-Vr- 
tojba; prav tako sta govorila o 
tesnejšem sodelovanju med 
goriško in šempetrsko bolni
šnico; problem obmejnih de
lavcev ostaja še vedno odprt; 
Brancati je tudi povedal, da so 
na sestanku Špacapanu prika
zali uresničevanje zaščitnega 
zakona za slovensko manjšino 
v Gorici in na Goriškem, kot 
so tudi govorili o vrnitvi Trgov
skega doma narodnim in kul
turnim stvarnostim v mestu.

Brancatija sta na srečanju 
s Špacapanom spremljala tudi 
odbornika goriške pokrajine 
in goriške občine za čezmej
no sodelovanje Marko Marin
čič in Damijan Terpin, priso
ten je bil tudi podpredsednik 
goriške pokrajinske uprave 
Franco Sturzi, ki so na tiskov

ni konferenci tudi spregovori
li in označili sodelovanje med 
italijansko in slovensko stranjo 
na Goriškem kot odlično. Ter
pin je napovedal izjemno po
membno srečanje goriške, no
vogoriške in šempetrsko-vrtoj- 
benske občine v Novi Gorici 
29. januarja, ko naj bi točno 
določili skorajšnjo gradnjo 
skupne čistilne naprave in na
kup skupne medicinske apa
rature, t.i. magnetne resonan
ce za obe bolnišnici na meji.

Črtomir Špacapan, ki ga je 
spremljala generalna konzul
ka RS v Trstu Jadranka Šturm 
Kocjan, je dejal, da se je sestal 
z Brancatijem zato, ker sta lah
ko že na prvem srečanju kon
kretno spregovorila o nalogah, 
ki so pred občinami ob meji in 
tudi širše med Slovenijo in F- 
Jk. Toplo se je zahvalil za prija
teljski sprejem, za uresničeva
nje zaščitnega zakona za slo
vensko manjšino v Gorici in za

dokončno rešitev Jeremitišča.
Povedal je, da bo slovenska 

vlada prispevala svoj delež pri 
nakupu magnetne resonance 
za obe goriški bolnišnici, in je 
naklonjena tesnejšemu čez
mejnemu sodelovanju na 
zdravstvenem področju.

Čistilno napravo na potoku 
Koren, ki bo imela zmoglji
vost, da pokrije področje, na 
katerem živi dvesto tisoč lju
di, bodo kmalu začeli graditi, 
ker je občina Šempeter-Vrtoj- 
ba prižgala zeleno luč za izgra
dnjo obvozne ceste.

Špacapan je na tiskovni 
konferenci tudi predstavil spo
razum glede ureditve pravne
ga položaja obmejnih delav
cev in povedal, da ga bo slo
vensko Ministrstvo za delo go
tovo podprlo in bo torej spo
razum uvrščen v kratkem na 
dnevni red slovenske vlade.

O t.i. 5. koridorju je dejal, 
da bi morali biti tako Slovenci 
kot Italijani pri uveljavljanju te
ga načrta dosti bolj agresivni 
v Bruslju, ker bodo sicer pred
vsem Nemci pomembne ev
ropske tovore preusmerili na 
sever, na t.i. 10. koridor. Pove
dal je tudi, da so finance za iz
gradnjo hitre ceste od Gorice 
do Razdrtega urejene in bo 
zato cesta kmalu zgrajena.

Predvsem pa je srečanje 
med Brancatijem in Špacapa
nom ponoven dokaz, da se na 
Goriškem na obeh straneh 
meje dobro zavedajo, kakšen 
izziv je vstop Slovenije v EU, 
medtem ko prisotnost dveh 
slovenskih odbornikov na go
riški občini in goriški pokraji
ni priča o tem, da je slovenska 
prisotnost na Goriškem še ka
ko pomembna.
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NOVOGORIŠKI ZUPAN MIRKO BRULC V GORICI

ZVIŠATI RAVEN 
SODELOVANJA!

Zdi se, da se vedno več lju
di na obeh straneh meje z ra
dovednostjo in odprtostjo za
nima za prihodnost Goriške. 
Številni prisotni v dvorani po
krajinskega sveta v sredo, 22. 
t.m., ob javnem srečanju Go
ričanov z novim prvim obča
nom Nove Gorice M irkom 
Brulcem, to potrjujejo.

Posrečena zamisel v režiji 
Renata Fiorellija, koordina
torja Zelenih, je torej našla plo
dna tla, saj je večer trajal več 
kot dve uri, razprava med ob
činstvom in županom sose
dnjega mesta pa je bila res ži
vahna in bogata.

Brulc, ki je bil izvoljen na to 
pomembno mesto v posebno 
pomembnem obdobju, saj bo 
Slovenija čez dobro leto posta
la članica EU, je o sebi pove
dal, da se je rodil v Prekmurju 
in da je usposobljen dvojezič
ni učitelj ("Vem, kaj pomenijo 
toleranca, spoštovanje drugih 
narodov in kultur"), da je bil 
do pred kratkim ravnatelj o- 
snovne šole v Novi Gorici, da 
ima veliko političnih izkušenj, 
da se je že srečal z županom 
Brancatijem, s predsednikom 
pokrajinske uprave Brandoli- 
nom in z nadškofom De Anto-

nijem in da je pri vseh naletel 
na prijateljsko naklonjenost. 
"Čaka nas veliko nalog," je re
kel, "veliko si še lahko poma
gamo, da bomo bolje živeli ob 
meji." Zaverovan je v Prodije
ve besede o dveh Goricah kot 
enem mestu. "Na tem bomo 
delali!"

Na dokaj sproščenem sre
čanju s prebivalci Gorice je žu
pan Brulc, ki sta ga spremljala 
podžupan Andrej Miška in re
ferentka za čezmejne odnose 
Petra Cotič, odgovarjal na šte
vilna in mnogovrstna vpraša
nja o tem, kako vidi prihod
nost našega prostora, o odno
sih do zamejskih slovenskih 
organizacij in do zasebnih te
levizijskih postaj, o strahovih 
pred padcem meje, o ekolo
škem vprašanju, o poznavanju 
jezikov ob meji, o kočljivem 
vozlu zdravstva ob meji, o že
lezniških in avtobusnih pove
zavah, o 5. kondorju, o primor
ski univerzi, o mednarodnih 
vodah, o igralništvu in vzgoj
nih vrednotah, o dvojezični to- 
ponomastiki itd. Z vseh teh 
zornih kotov je izrazil svojo 
misel in prepričanje, da je tre
ba v tem trenutku na vseh rav
neh iskati skupnih rešitev in
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zvišati nivo sodelovanja. Po
membno je (s)pozna(va)ti 
zgodovino naše zemlje, mla
de združevati zlasti v kulturi. 
Veseli se reforme slovenske 
šole, ki bo jeseni uvedla itali
janščino kot obvezni predmet, 
in pričakuje, da se bodo itali
janski otroci v Gorici učili slo
venščine. "Tudi to je lahko pro
jekt, ki naj ga podpre EU!"

Sploh veliko daje na mlade, 
saj se zdi, da se oni - tako na 
slovenski kot na italijanski stra
ni - ne bojijo vstopa Slovenije 
v EU, obratno, so zadovoljni. 
Zato je nadvse pomembno vz
postavljati stike že med njimi, 
imeti daljnovidne načrte in o- 
mogočiti pretok idej, ki vse
stransko sodelovanje lahko 
samo še ohranjajo in krepijo.
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OBČNI ZBOR INSTITUTA 
ZA SOCIALNO IN 
VERSKO ZGODOVINO 

Prejšnji petek so se na rednem 
občnem zboru zbrali člani Inšti
tuta za socialno in versko zgodo
vino. Predsednik v odstopu prof. 
Scalon je v poročilu izpostavil pe
stro dejavnost Inštituta na podro
čju raziskovanja in ohranjanja 
zgodovinske dediščine, kamor 
sodi urejevanje stolnega arhiva in 
kronike goriških jezuitov. Med 
pobudami velja omeniti vsaj še 
srečanja o liku kard. Missie, o ti
sočletnici Solkana v palači Rabat- 
ta in predavanji na temo prote
stantizma in Trubarjevega kate- 
hizma v sodelovanju s Kulturnim 
centrom Bratuž. Inštitut se pona
ša tudi s samostojnimi izdajami 
knjig; večletni bogati beri sta se v 
prejšnjem letu pridružila umetno
stni in zgodovinski vodič goriške 
stolnice prof. S. Tavana ter stro
kovno tehten zbornik simpozija 
o goriški nadškofiji od njenih za
četkov do propada habsburškega 
cesarstva. Na decembrskem pre
dstavitvenem srečanju zbornika je 
bila iznešena tudi potreba po ce
loviti zgodovinski predstavitvi naše 
nadškofije, ki se bo morda konkre
tizirala že letos v knjigi, ki jo pri
pravlja L. Tavano, verjetno najbolj
ši poznavalec tega področja. Ob 
koncu občnega zbora je bil izvo
ljen tudi nov odbor, ki ga sestav
ljajo: Renzo Boscarol, prof. Miche- 
le Cassese, prof. Liliana Ferrari, dr. 
Marco Grusovin, Luigi Tavano, 
prof. Andrea Tilatti in prof. Joško 
Vetrih. Novemu odboru voščimo, 
da bi še naprej uspešno vodil In
štitut, ki s svojim strokovnim delo
vanjem in širino obzorja predstav
lja svetlo točko goriške kulture. SQ

ČETRTI OBČNI ZBOR
HARJET D O R N IK

V soboto, 25. januarja, so 
se člani SD Sončnica zbrali na 
svetoivanskem sedežu na če
trtem rednem občnem zbo
ru. Z letošnjim letom zaklju
čuje upravni svet svojo prvo 
mandatno obdobje, zato je 
bil sobotni občni zbor tudi vo
lilnega značaja in člani so po 
poročilih izvolili novi delovni 
odbor.

Predsednica Mirjam Brati
na je v svojem poročilu naj
prej ocenila rast in pomen 
skupnosti v triletju od njene 
uradne ustanovitve 13.6.1999 
do danes. "Če preletimo naše 
triletno delovanje, lahko z za
dovoljstvom ugotovimo, da 
se je skupnost družin dobro 
uveljavila v našem prostoru in 
s svojim delovanjem popestri
la ponudbo na vzgojnem po
dročju, predvsem pa skušala 
ustvariti boljše odnose med 
družinami in jih povezati na 
različnih skupnih srečanjih, 
pripraviti zanje več preda
vanj, izletov, pustovanj, mar
tinovanj in drugih pobud, 
poleti pa je prevzela organi
zacijo poletnega središča Sre
čanja." Tem besedam je pred
sednica dodala iskreno za
hvalo odbornikom, ker "za 
vsem tem delom se skriva nji
hova izredna delavnost in po
žrtvovalnost, saj bi se brez nji
hovega nenehnega truda 
Sončnica ne razvila in ne po
stala to, kar je danes."

Iz analize lanskoletne ak
tivnosti je izšlo, da je bilo tudi 
zadnje leto zasičeno z najraz
ličnejšimi dejavnostmi. Od 
zadnjega občnega zbora je 
Sončnica priredila družinsko 
pustovanje z animatorjem Ju
retom Seškom, voditeljem na 
Radiu Ognjišče. Sledili sta 
predavanji p. Christiana Go
stečnika Privlačnost različno
sti in dr. Metke Klevišar Izku
stvo težke bolezni v družini. 
Skupnost je marca omogoči
la gostovanje štmavrskih o-

SD SONCNICA: 
"SVETLI IN TEMNI 
DNEVI V ZAKONU"

Na drugo predavanje v let
ošnjem nizu je Skupnost dru
žin Sončnica povabila gospo 
Jožico Pizzoni, ki bo v pone
deljek, 3. februarja, ob 20.30 
govorila na temo: Svetli in 
temni dnevi v zakonu. Ga. Piz
zoni se je rodila v Vipavskem 
Križu, veliko svojega dela in 
truda je vložla v pastoralno 
delo z mladimi in z zaročen
ci, ki se pripravljajo na zakon. 
Sodeluje v družinski prilogi 
Naša družina. Leta 2001 je iz
dala knjigo Prgišče življenja.
V svojih razmišljanjih zazna
va zmago plemenitega in 
dobrega. V luči težkih življenj
skih preizkušenj je Jožica Piz
zoni vedno našla dovolj pogu
ma za ponoven začetek. Nje
no predavanje v Domu Franc 
Močnik v Gorici (ul. San Gio- 
vanni 9, za informacije tel. 
0481 536455) bo prežeto z 
optimizmom, sončno narav
nanostjo in voljo po premago
vanju vseh težav, s katerimi se 
srečujemo v zakonu.

trok v svetoivanski dvorani z 
odrskim prizorom Otroci in 
poezija. Aprila so se člani od
pravili na družinski izlet, po
novno v Istro, tokrat na ogled 
naravne jame Dimnice, hra- 
stoveljskega Mrtvaškega ple
sa, grada Šocerba in drugih 
istrskih zanimivosti. Pred Ve
liko nočjo je bila na vrsti du
hovna obnova, ki jo je vodil 
p. Mirko Pelicon, po njej pa 
tečaj hitre kuhinje Ko pride
mo iz službe. Maja smo se 
zbrali na 7. Dnevu družine na 
Jeremitišču, nato pa je v par
ku Zavoda sv. Družine steklo 
pet tednov poletnega sredi
šča Srečanja 2002. Odborniki 
so se pred poletjem zbrali na 
Kekcu na praznovanju tretje 
obletnice uradne ustanovitve 
skupnosti. Po poletnem pre
moru so se nekateri člani ude
ležili zanimivega spusta po 
Soči v okviru 17. Soške rega
te, kasneje pa so se zbrali na 
družinskem martinovanju v 
lovski koči v Srednjem na 
Kambreškem.

Med poročanjem je prišlo 
do izraza, da so bile poleg us
taljenih pobud nekatere izve
dene prvič in poskusno. Pred
sednica je ugotovila, da so bi
la družabna srečanja res us
pešna in tudi številčno dobro 
obiskana. Izstopala je tudi 
značilnost, da je Sončnica ve
čino pobud izpeljala v sode
lovanju z drugimi društvi in 
ustanovami, kar potrjuje nje
no težnjo, da želi biti odprta 
do vseh in ob vsaki pobudi 
ustvarjati ali poglabljati vezi 
s stvarnostmi, ki so prisotne 
v njenem okolju. Zato je lani 
vsaka njena pobuda zaživela 
na drugačnem prizorišču.

Ob koncu je predsednica 
omenila še želje in načrte, ki 
se v tem času jasneje izrisuje
jo za bližnjo bodočnost. O le
teli so se prisotni člani tudi 
razgovorili.

Predsedniško poročilo je s 
finačnim i podatki dopolnil 
blagajnik Mauro Leban, nje
govo delo pa je v imenu nad
zornega odbora potrdil An
drej Vogrič. Prisotni člani so 
torej odobrili finančni obra
čun in proračun in nato spre
jeli sklep, da se odbor razširi 
od sedem na devet članov, 
ker prinaša razvejena dejav
nost skupnosti preveliko o- 
bremenitev za dosedanje šte
vilo odbornikov. Po tem skle
pu je bil imenovan novi delov
ni odbor, ki ga sestavljajo 
Andrej Fajt, Mauro Leban, 
Mirjam Bratina, Ani Saksida, 
Paola Bertolini, Emanuela 
Mažgon, Marko Terčič, Aleš 
Figelj in Mojca Terčič. Člani 
nadzornega odbora pa so An
drej Vogrič, Goran Rustja in 
Vivijana Jarc.

Občnemu zboru je sledilo 
dobro obiskano predavanje 
psihologinje Jane Hosta Za 
zdrave in ljubeče odnose v 
družini, večer pa se je zaključil 
z družabnostjo za vse prisot
ne ob topli ugotovitvi, da se 
polet Sončnice nadaljuje. 
Krog družin, ki se prepoznajo
v njenih vrednotah, se še na
prej širi. Trenutno je v to skup
nost včlanjenih petintrideset 
družin s skupnimi 155 člani.
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V S T A N D R E Z U  P R E M I E R A  IGRE TAT... A K O R I S T E N

ZMEŠNJAVA OB MALOMEŠČANSKI 
"POŠTENOSTI"

IVA KORSIC

Led je prebit! Dramski od
sek Prosvetnega društva Stan- 
drež je s svojimi igralci mlajše 
generacije prav dobro prestal 
zahtevno odrsko preizkušnjo: 
nastopati v celovečerni pred
stavi brez znanih in priljub
ljenih veteranov.

Mladi igralski sekstet, Da
vid Vižintin (tat), Danjela Puia 
(tatova žena), Cristian Bene- 
detti (moški), Vanja Bastiani 
(ženska), Verena Braini (Ana) 
in Marko Tabaj (Antonio), je v 
soboto, 25. t. m., pod režijsko 
roko Emila Aberška polno za
sedeni štandreški župnijski 
dvorani A. Gregorčiča pred
stavil komedijo italijanskega 
avtorja in igralca Daria Foja lat 
...a koristen, ki ga je iz italijan
skega izvirnika Non tutti i la- 
dri vengono por nuocere v slo
venski jezik prestavila Ivanka 
Hergold. Po lanskoletnem re
snobnem premoru so štandre
ški igralci znova izbrali kome
dijski žanr, po katerem je v za
mejstvu, pa tudi drugod poz
nana ljubiteljska skupina naj
raje segala na svoji zelo dolgi 
(že osemintridesetletni!) ne
pretrgani gledališki poti. Izbi
ra je tokrat padla na sodobne
ga, gledalcem znanega avtor
ja, ki je zaradi nekaterih svojih 
vsebinsko ne ravno neoporeč
nih del doživel cenzuro, proce
se, mnogo nevšečnosti z itali
janskimi oblastmi, pa tudi u- 
pravičeno obtožbo samega 
Vatikana. Toda komedija Tat... 
a koristen nima teh predzna-
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F O TO  HUMHACA

kov; je le priostrena kritična 
puščica na račun italijanske 
samo navzven uglajene in po
štene malomeščanske družbe. 
Za navidezno družinsko neo
porečnim življenjem se nam
reč spletajo dobro zastrte lju
bezenske izvenzakonske vezi, 
ki privrejo na dan po golem 
naključju: zaradi vloma tatu v 
elegantno stanovanje. Resni
ca pa mora ostati prikrita; saj 
je bilo vse le velik nespora
zum! Aberškov fin režijski pri
stop do teksta se je v uprizori
tvi razvil v prijetno gledljiv ko
medijski splet s primernim 
tempom, ki je nudil veliko du
hovitih trenutkov v dialogih in 
zabavne situacijske komike. 
Premierska publika se je po za
četnem molčečem pretehta- 

! vanju dogajanja ujela na ko
medijske limanice in se s sme
hom odzivala na replike, iz ka
terih je mestoma sevala kar ci- 
nično-črno obarvana humor
nost. Igralci so to takoj zazna-

ZAHVALA
Draga prija te ljica  nam  

je  rekla: "Ko pricle veliko 
trpljenje, te Gospod nosi v 
svojem naročju. ”

Iz  srca se zahvalju jem o  
vsakemu, k i  je  priše l po 
sprem it našo Gajo na po
kopališče. Hvala za vsako 
toplo besedo, za vsako p i
smo. Hvala za m olitve in  
vsako obliko pomoči. Hva
la vsem, k i vam je  p r i  srcu 
naša d ruž ina . N a j vam  
Gospod povrne in  n a j vas 
blagoslovi.

MARGARET, BOGDAN 
IN PETRA

NAJLEPŠE DARILO  
ZA OTROKA...

Na pogrebu Gaje Tereze 
Ciglič 14. januarja je njena 
mama M argaret izrekla v 
zahvalo nekaj zelo lepih in 
zgovornih misli, ki smo jih 
želeli objaviti. Zahvaljujemo 
se ji, da nam je to dovolila. 
-  Vred.

"Petra, Bogdan in jaz smo 
se hoteli zahvaliti vsem, ki ste 
molili za Gajo. Hvala vsem ti
stim, ki jo  imate radi, tudi če 
Gaje ni težko imeti rad. Ne 
vem, zakaj se je Bog odločil, 
da j i  je podaljšal življenje za 
ono leto, morda so k temu 
pripomogle tudi vaše in naše 
molitve. Bilo je  trdo leto,

toda najlepše v našem živ
ljenju. Po zaslugi Gaje smo v 
lem letu spoznali veliko no
vih dobrih ljudi. Posebna hva
la tistim, ki ste na katerikoli 
način prinesli veselje v našo 
družino v tem letu. Najlepše 
darilo za otroka je, da vidi 
mamo in tatu vesela. Zahva
lili hi se radi vsakemu pose
bej, toda vas je  precej.

Zato se osebno zahvalju
jem svojemu možu Bogdanu, 
svoji hčerki Petri in svojemu 
angelčku Gaji.

Mama Margaret"

li in spretno poudarjali te 
utrinke, lako da je predstava 
ohranila določen naboj do 
konca, ki se je popolnoma uje
mal s Fojevo burkaško naravo. 
Marljivo sprejemanje režiser
jevih napotkov in gestikulacij- 
skih ter mimičnih pripomb 
Božidarja Tabaja, ki je tokrat 
sodeloval kot asistent režije, 
skrbna zavzetost, vztrajnost 
med vajami in veselje do gle
dališkega nastopanja so prive
dli mlade igralce do kar pla
stičnega poudarka značajskih 
različnosti protagonistov in 
prepričljive izvedbe celote. Če
prav nimajo vsi enakih igral
skih izkušenj, so nastopili us
klajeno, predvsem pa odgo
vorno in zrelo, z zavestjo, da 
nimajo običajne opore za os
vojitev gledalčeve pozornosti. 
Ob nadaljnjih ponovitvah se 
bo gotovo okrepila še sprošče
nost, ki jo premiersko sooča

nje s publiko navadno zavira. 
Toplo ploskanje zadovoljnega 
občinstva je bilo najlepše dari
lo za nastopajoče, pa tudi za 
vse zaodrske zagnance. Za 
lep, uglajen zunanji videz igre 
so se kot ponavadi zagrizeno 
zavzeli Franko in Joško Kogoj, 
ki sta izdelala okusno v pastel
no barvo odeto scensko sliko, 
v kateri je kraljeval zelo po
memben element, velika ura, 
Snežiča Černič, ki je prereše
tala nič koliko oblek, da je sle
dnjič našla prave kostume, ki 
so se učinkovito stapljali s ka
rakternimi potezami likov, 
Martin Tonsig, ki je v zatišju 
upravljal luči, in ne nazadnje 
dragocena šepetalka Marinka 
Leban, ki svoje delo opravlja 
vselej zelo skrbno. Lahko bi k 
temu seznamu dodali ostale 
člane dramske skupine, ki so 
bodrili nastopajoče in jih po
dpirali v tej gledališki dogodiv
ščini, ki beleži kvaliteten do- 

! sežek, in ob kateri je izšel gle
dališki list (uredil ga je Damjan 
Paulin, platnico pa oblikovala 
Majda Zavadlav) z zapisi, 
mnogimi fotografijami in s 
kronološkimi podatki o odi
granih delih v minuli sezoni.

Prva ponovitev Fojeve ko
medije je bila preteklo nedeljo,
26. t. m., v štandreški dvorani, 
in sicer kot zadnja predstava 
letošnjega abonmaja ljubitelj
skih skupin Štandrež 2002. 
Prihodnjo nedeljo, 2. februar
ja, ob 17. uri, pa se bo z njo v 
veliki dvorani Kulturnega cen
tra Lojze Bratuž začel niz vese
loiger ljubiteljskih odrov Iskri
vi smeh na ustih vseh, ki ga pri
rejata omenjeni Center in Zve
za slovenske katoliške prosvete.

KULTURNI CENTER LO|ZE BRATUŽ 
ZVEZA SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

|S k R|V i SM Ehf
h a  u s tih  vseh
N IZ  VESELOIGER LJUBITELJSKIH ODROV

is k r ic i s m e m , 
n a  u s t ih  Vs e h

Nedelja, 2. februarja 2003, ob 17. uri
DRAMSKI ODSEK PD ŠTANDREŽ 

Dario Fo
TAT... A K O R IS TE N

m Torek, 4. februarja 2003, 
ob 20. uri

NATEČAJ MLADI ODER - 
NAGRAJEVANJE

DRAMSKI ODSEK PD ŠTANDREŽ 

K O N E C  PR A VLJIC  ALI...

PREDSTAVE b o d o  v veliki 
dvorani Kulturnega 
centra Lojze Bratuž 
v Gorici.

SLOVENSKI CENTER ZA GLASBENO VZGOJO 
EMIL KOMEL

Srečan ja z glasbo 2002/2003 
KLAVIRSKI RECITAL 
VALENTINA IGOŠINA 

(MOSKVA)
Zmagovalka 

II. Goriškega mednarodnega tekmovanja 
v klavirski igri 

Nagrada Giuliano Pečar 
Na sporedu: Beethoven, Chopin, Schumann, Rachmaninov 

KC Lojze Bratuž, sreda, 12. februarja 2003, ob 20.30

OBVESTILA

POTOVANJU /. Novim gla
som. Vabimo Vas na potovanje 
v Provanso v južno Francijo od 
22. do 30. aprila 2003. Informa
cije in vpisovanje na uredni
štvih v Gorici (0481 533177) in 
Trstu (040 365473).

V ČETRTEK, 30. t.m., bo ob 
18. uri v Kulturnem domu v Go
rici predstavitev knjige Erike Jaz- 
bar in Zdenka Vogriča: Gorica. 
Po sledovih naše prisotnosti.

ŽUPNIJSKI PASTORALNI sveti 
štandreške dekanije: vsi člani se 
zberemo v Standrežu, v domu,
3. februarja, ob 20. uri z nad
škofom. Predmet razgovora bo 
nadškofo pastoralni obisk. Pri
pravimo vprašanja, predloge 
ipd! Nihče ne bi smel manjka
ti. Lepo vabljeni! Dekan.

SKRI) JADRO in komisija za 
slovensko manjšino v Ronkah 
vabita na proslavo dneva slo
venske kulture, ki bo v občin
ski dvorani v Ronkah v petek,
7. februarja, ob 20.30

DAROVI

ZA NOVI glas: Vera Trampuž 
48,00; Zoran Kašča 2,00 €.

ZA CERKEV v Gabrjah: Neva 
Zaghet v spomin na starše
50.00 €.

ZA CERKEV v Rupi: N.N. 
75,00; N.N. v spomin na Mir- 
kota Batističa 30,00; družini 
Tomšič in Pelicon v spomin na 
Mirkota Batističa 50,00 €.

ZA CERKEV na Peči: N.N.
50.00 €.

ZA MISIJON p. Kosa: Imelda 
in Eva s svojci v spomin na dra
go sestro in teto Frido Žerjal 
50,00; Andrej Zaghet v spomin 
na starše 50,00 f .

ČESTITKE

Na Centru Komel se vese- 
limo nove članice. V družini 
sodelavke Valentine in Davi
da Devina rja se je rodila Bar
bara. Čestitke in voščila!

Družini Devinar iz srca 
češita naše uredništvo!

ZDRUŽENJE CERKVENIH 
PEVSKIH ZBOROV - GORICA

KULTURNI CENTER 
LOJZE BRATUŽ f  *

- 'it* ’ S
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prire ja ta  k u ltu rn i večer ob iz idu  kn jig  

PREHOJENA POT in 

MIRKO FILEJ 1912-1962
SODELUJEJO: Mešani pevski zbor Lojze Bratuž 

Moški pevski zbor M irko Filej 
Slovenski center za glasbeno vzgojo Emil Komel 
Velika dvorana Kulturnega centra Lojze Bratuž 

Četrtek, 30. januarja 2003, ob 20.30

B O Ž I Č N E  MELODIJE V R O N K A H

PRISRČEN KONCERT

Slovenci v Ronkah skrbijo 
vsako leto za prijetnejše božič
no darilo za slovensko skupnost 
v Laškem. V nedeljo, 19. t.m., 
so že triindvaesetič nudili števi
lnemu občinstvu lep koncert 
božičnih pesmi, ki je presenetil 
z izbranostjo sporeda in dovrše
nostjo izvajanja.

Letošnji koncert v cerkvi sv. 
Lovrenca je bil oblikovan v zna
menju srečanja dveh skupnosti, 
ki sta kljub meji skoro 80 let v 
tesnih stikih. Tokrat je skupnost 
iz Opatjega sela, ki sta jo pred
stavljala MPZ Kras in cerkveni 
MePZ, prišla pet tudi za svoje 
ljudi, ki so se preselili v Laško, 
potem ko je vojna uničila vas in 
okoliške zaselke.

Po uvodnem pozdravu Lu- 
cie Germani v imenu priredite
lja Ženskega zbora iz Ronk ter 
društva Jadro se je začel bogat 
glasbeni spored v prezbiteriju. 
MPZ se je predstavil z animira
no vaško ljudsko kolednico. Sle
dile so znane Glej zvezdice bo
žje, Blažena noč in Tiho le tiho 
in predstavitev zbora Kras, pa

še starodavna Readinga-Adeste 
fidelis, Sattnerjeva-Po pozdigo- 
vanju in Foersterja-Večem/ A ve, 
za katerimi je prinesel pozdra
ve skupnosti župan občine Mi- 
ren-Kostanjevica Zlatko Martin 
Marušič. Nato je nastopil cer
kveni zbor, ki ga kot prejšnjega 
vodi Pavel Pahor, z 9 zahtevni
mi pesmimi, katerih velik del je 
uglasbil Ubald Vrabec, zadnje 
tri pa so bile tuje in črnske. Vse 
skladbe so vzbudile veliko za
nimanje občinstva. Vmes je bila 
predstavitev zborov, Karlo Mu
čit pa je podaril priložnostno 
plaketo gostom. Božični kon
cert se je končal s skupnim pet
jem Svete noči in s toplimi be
sedami domačega župnika 
Renca Boscarola ter Klare Za
vadlav, hčere nekdanjega župa
na v Opatjem selu, ki se je po 
prvi vojni preselil v Ronke.

Prijetno vzdušje se je prese
lilo v kletne prostore domačina 
Silvana Marušiča ob petju in o- 
kusnem domačem pecivu ter 
pristni kapljici.
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KOROŠKA

24. TISCHLER)EVA NAGRADA

LETOS GRE TREM SLOVENSKIM 
GLEDALIŠČNIKOM
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Največjo nagrado koroških 
Slovencev so za "zasluge, da 
je odrska dejavnost danes med 
nami tako živa in na taki rav
ni, kot je", prejeli lutkarja Bre
da in Tine Varl iz Maribora ter 
režiser Franci Končan iz Hor
jula, ki že skoraj tri desetletja 
bistveno sooblikujejo in s pri
zadevnim delom omogočajo 
gledališko in lutkarsko dejav
nost med slovensko manjšino 
na avstrijskem Koroškem. Tisch- 
lerjeva nagrada je sicer po
imenovana po Janku Tischle- 
rju, soustanovitelju NSKS in 
"očetu" ter prvem ravnatelju 
Zvezne gimnazije za Sloven
ce v Celovcu.

Na smrlni dan koroškega ro
jaka, domoljuba, ustanovitelja 
Slovenske gimnazije in sousta
novitelja Narodnega sveta ko
roških Slovencev, dr. Joška Ti- 
schlerja, 23. januarja, sta osred
nji organizaciji - KKZ in NSKS- 
v dvorani Slomškovega doma 
podelili že 24. nagrado. Prejeli 
so jo trije Slovenci - Franci Kon
čan, Tine Varl in Breda Varl - 
za izredne zasluge na pod
ročju gledališkega in lutkovne
ga ustvarjanja na Koroškem.

Iz leta v leto je zanimivo o- 
pazovati raznolikost publike, 
kar je seveda odvisno predv

sem od prejemnika nagrade, 
tokrat pa je prišlo poleg "sta
rih" še posebno veliko ljudi iz 
matične Slovenije, zato ni čud
no, daje bilaTischlerjeva dvo
rana premajhna in so mnogi 
na hodniku prisluškovali po
teku, ki je trajal uro in pol.

Slovesnost je pevsko sprem
ljal dekliški tercet Hartman 
(pravnukinje pokojnega dr. 
Tischlerja), pozdravni govor pa 
je namesto odsotnega pred
sednika NSKS imel njen pod
predsednik dr. Vospernik. Ta 
je med častnimi gosti lahko 
pozdravil ludi oba konzula Re
publike Slovenije, škofova na
mestnika (kanclerja in vikarja), 
državnega sekretarja za Slo
vence v zamejstvu in zastopni
ke raznih organizacij na Koro
škem in v Sloveniji (predvsem 
v Mariboru). Kot tretja točka 
je nastopila zmagovalka go
vorniškega natečaja (ustanov
ljenega po prejemu nagrade 
Zvezni gimnaziji za Slovence 
v Celovcu leta 1989), dijakinja
8. razreda gimnazije Marga
reta Ciglič, ki je prosto razmi
šljala o Evropi brez me/d.

Laudatio letošnjim nagra
jencem, ki že od leta 1974 po
magajo pri razvoju gledališke 
in lutkovne dejavnosti na Koro

škem, je imel predsednik KKZ 
Dr. Zerzer. Seznanil nas je z 
dejstvom:
- da je Franci Končan po nak
ljučju (zamenjal je kolega) pre
vzel režijo za Hišo tete Barbare;
- da je do danes zrežiral že 64 
predstav, od tega kar 43 za 
Selane, s katerimi je še poseb
no povezan;
- da si je na tisoče obiskoval
cev ogledalo Desetega brata, 
Martina Krpana ali Divjega 
lovca;
- da se pravzaprav počuti kot 
domačin;
- da je Tine Varl v skoraj tride
setih letih zrežiral za Korošce 
že 45 lutkovnih predstav;
- da je že v prvih desetih letih 
z njim sodelovalo preko 50 
mladih;
- da je razdajal svoje znanje s 
seminarji po raznih krajih raz
nim ustanovam (gimnazijam, 
otroškim vrtcem);
- da od 1.1991 redno sodeluje 
z mladimi na Rebrci;
- da se je njegova soproga Bre
da (po poklicu napovedovalka 
in tehnična urednica založbe 
Obzorja) zaradi sodelovanja z 
njim odločila za študij na pra
ški Akademiji lepih umetnosti 
in ga 1.1998 zaključila z magi
sterijem;

- da je do zdaj oblikovala ok
rog 70 predstav, ki jih je reži
ral njen soprog;
- da je v zvezi z delom na Rebr
ci izdala celo knjigo Igrajmo 
se z lutkami, ki so jo izdali pri 
KKZ.

Zahvalo vseh treh je prev
zel Franci Končan, ki je pou
daril predvsem, da brez nei
menovanih, skritih sodelavcev 
ne bi mogli ustvariti to, kar so - 
in še bodo.

Slovesnost so zaključile gle
dališke skupine iz Sel, Vogrč 
in lutkarji iz Celovca.

Omembe vredna je tudi za- 
nimivost, da so se z minuto 
molka poklonili trem, v minu
lem letu umrlim prejemnikom 
Tischlerjeve nagrade: prvemu 
iz leta 1979 Lajku Milosavlje
viču, zadnjemu lani dr. Valen
tinu Inzku in Blažu Potočniku 
iz Toronta, ki je priznanje pre
jel leta 1995.

Tine Varl, rojen 3. maja 
1940, je z lutkarstvom pove
zan od zgodnjega otroštva. Z 
osemnajstimi leti je v Maribo
ru ustanovil lutkovno skupino, 
v 70. letih prejšnjega stoletja 
pa je postal predsednik odbo
ra za lutkarstvo pri ZKOS. Leta 
1974 je Varl začel vodili semi- 

| narje za lutkarje na avstrij
skem Koroškem med tamkaj 
živečimi Slovenci in od takrat 
je nepretrgoma deloval s slo
vensko manjšino. Prvo lutkov
no predstavo je na avstrijskem 
Koroškem zrežiral že leta 1975, 
v minulih treh desetletjih je so

GLOSA JURIJ PALJK

V našem razvitem zahod
nem svetu se enakost uporab
lja tudi v širšem smislu, in sicer 
kot izraz za enakopravnost, 
kar seveda predvideva tudi 
Slovar slovenskega knjižnega 
jezika, ki v geslu o enakostiše 
dodaja, da gre za tisto enakost 
in enakopravnost, ki si jo  je  
za geslo vzela tudi francoska 
revolucija. Preprosto in opi
sno povedano: enakopravnost 
med narodi, enakost med na
rodi, enakopravnost med ljud
mi in enakost med ljudmi.

Pa smo vseeno toliko že zra
sli, da smo se v življenju nekaj 
naučili in zato dobro vemo, da 
je v življenju z enakostjo tako, 
da imajo prav tisti, ki pravijo, 
da "s(m)o neka teri bolj enaki, 
kot pa s(m)o drugi", kar po
meni seveda preprosto resni
co, da v življenju resnične in 
pravične enakosti ni.

Naša družba se rada pona
ša s tem, da govori o enakosti 
kot o danosti, ki je  v naši druž
bi vsem na voljo, češ da smo 
vsi enaki in smo zato lahko vsi 
tako enaki, kot so ludi drugi 
bogati. Cre za eno tistih ve- 
likih neumnosti in oslarij, ki 
pridejo vedno prav predvsem 
mogočnežem, bogatašem in 
seveda politikom, da jih stre
sajo iz rokava, ko nastopajo v 
javnosti in se zdijo inteligent
ni zalo, ker govorijo neumno
sti, ki jih  vsakdo lahko razu
me, in prav zato listi, ki jih  ra
zume, revež, še sam misli, da 
je  inteligenten, ko pa jih  poli
tik tako učeno govori...

Nobene besedne igre ni v 
gornjem stavku, pardon, po
vedi, ampak čisto preprosta 
resnica, da vsi v življenju ni
smo enaki, nikdar nismo bili

O ENAKOSTI
enaki in tudi ne bomo.

V našem malem svetu, v 
ka lerem nam je dano živeti, pa 
se rado o enakosti govori tako, 
da se enakost vedno na dan 
povleče, ko je potrebno zakrili 
lenobo, malomarnost in vse li
ste človeške hibe, ki nekoga de
lajo drugačnega od drugega in 
zato neenakega drugemu.

" Vsi smo enaki, vsi delamo, 
vsi hitimo, vsi smo pod priti
skom, vsi smo dosti časa od do
ma, vsi strašno delamo,"  so vz
dihi, ki jih dobro poznate in se 
v njih tudi prepozna te; govori
jo  pa o tem, kako da smo vsi 
enaki. Pa je jasno in resnično 
le eno: da nismo vsi enaki, ker 
ne delamo vsi tako, kot dela
jo  drugi, in obratno, ker smo 
nekateri zdoma zaradi dela 
več časa kot drugi, še bolj 
preprosto: ni res, da med nami 
ni lenuhov in "zabušantov" se 
pravi tistih, ki raje ne delajo 
zato raje lovijo meglo tam, 
kjer je  ni, samo zato, da jim  
ne bi bilo potrebno delati.

Vsi dobro vemo, da nekate
ri radi delajo in veliko delajo, 
in tudi to vemo, da nekateri 
nič ali skoraj ničesar ne dela
jo, a obenem naredijo tudi vse, 
da se tega ne vidi, in tako ima
mo v naši sredi zares imenit
ne primerke resničnih delomr-

I znežev, ki vedno nekam hitijo 
in vam nakladajo vedno nekaj 
o svojem težkem delu, ki se 
ga pa otepajo, da je  veselje.

Neverjetni in resnični ča
rovniki so ti ljudje! Tako zača
rajo, da je veselje in večkrat tu
di vas, ki garate, kot so gara
li nekoč na ameriških bombaž

nih plantažah zamorci, očara
jo  z besedami o svojem teža
škem delu in se vam kar za
smilijo. Zato rečete: "la, ja, 
je zelo težko, ampak veš, tudi 
sam delam kot žival!"

A s take vrste tiči ne pride
te do konca misli, ker vam bo
do takoj povedali, da sami ve
liko več delajo od vas, da pa v 
zameno z vami sami veliko 
manj zaslužijo, kar seveda ni 
prav, ko pa smo enaki, mar 
ne? Če jim  boste čisto previd
no rekli, da ni ravno tako, vam 
bodo zamerili ali pa bodo ok
rog po svetu o vas slabe stvari 
trosili in razširjali. Saj smo 
vendarle enaki, mar ne?

Dajte mi, no, prav pošte
no že enkra t poveda ti, če ste 
v življenju že srečali koga, ki 
noče b iti enakopraven ? In se
daj m i povejte še, če ste kdaj 
srečali lenuha, ki hi vam priz
nal, da je lenuh? Niste ga. In 
zakaj bi potem nekdo, za ka
terega bi po pravi znanstve
ni metodi zares empirično lah
ko dokazali, da je  lenuh, prav 
vam, ki garate kot črna žival 
na polju, priznal, da dela 
manj kot vi, če pa smo vsi za 
enakost in enakopravnost?

Tudi sami poznate resnič
ne umetnike, ki vam ob vsaki 
priložnosti eno obesijo o tem, 
kako so manj enaki od vas, 
kar je po njihovem mnenju za
res krivično. Seveda ne govo
rimo o pravih umetnikih, ker 
si t i zaslužijo vsaj sto glos in 
ne ene same, ker so take vrste 
posebneži, ampak o navad
nih, preprostih ljudeh, ki zna
jo  resnično umetniško svoje

nedelo prikazati kot strašan- 
j  sko, gromozansko naporno de
lo. Kot učeni čarovniki stojijo 
pred vami, ki ste zgarani od 
dela, in prav oni vam od ne
dela spočiti in sveži pripove
dujejo svoje težave in o svoji 
veliki utrujenosti... V vas vre, 
da hi jih mahnili kar čez obraz, 

j tako: brez zveze, kar tako, da 
vam ne bi več težili, a molči
te in kimate in zaključek ta
kih pogovorov je  vedno tak, 
da se zagovorite o enakosti, 
češ da "je življenje trdo in da
nes vsi delamo kot 'beštije' 
in danes nihče nima več časa 
za nobeno stvar, n iti zase ne".

Najhuje je  seveda takrat, 
ko se vam zgodi, da stopite 
med svojim težkim in dolgo
trajnim delom v mesto, ob e- 
najsti zjutraj peljete delovne
ga partnerja na kavo v bližnji 

| bar, kjer najdete enega teh ča
rovnikov, za katere smo vča- 
sih rabili preprost izraz: lenuh, 
za mizo, kako pri belem dne
vu sedi, v miru v lepi mestni 

| kavarni pije kavo, bere časo
pise in revije. Ne morete ver
jeti lastnim besedam, ko zmo
rete še vljudnost za pozdrav in 
obvezno vprašanje: "Kako 
gre?" V odgovor obvezno do
bite: "Garamo, saj veš, kako 
je, garamo, samo tekamo in te
kamo, garamo!"

A saj so o taki enakosti in 
garanju vedeli že naši nono- 
ti povedati kakšno lepo.

Med drugimi tudi tisto, ka
ko je  zjutra j sedla muha na 
vola, ki je  potem ves dan v vro
čem dnevu oral, da je  zvečer 
slišal muho, kako mu je  rek
la: "E, ja, zdaj sva pa res utru
jena, ko pa sva ves dan orala!"

deloval z vsemi slovenskimi ko
roškimi lutkovnimi skupinami 
in z njimi tudi uspešno nasto
pal na mednarodnih festivalih. 
Leta 1974 je bil med sousta
novitelji Lutkovnega gledališča 
Maribor, leta 1990 je postal 
njegov ravnatelj in ga vodil do 
svoje upokojitve leta 1999.

Breda Varl, rojena 16. ja
nuarja 1949, absolventka od
delka za notranjo opremo in 
industrijsko oblikovanje na 
ljubljanski Fakulteti za arhitek
turo, gradbeništvo in geode
zijo, se je z lutkarstvom zače
la ukvarjati po zaslugi sopro
ga Tineta. Na praški Akademiji 
AMU je magistrirala na oddel
ku za alternativno in lutkovno 
gledališče, od leta 1983 naprej 
pa je zaposlena v Lutkovnem 
gledališču Maribor, poleg te
ga pa je predavateljica za lut
karstvo na mariborski Pedago
ški fakulteti. S soprogom Ti
netom je sodelovala pri lutkov
nih skupinah na avstrijskem 
Koroškem, obenem pa je za 
številne gledališke skupine slo
venske manjšine izdelala os
nutke za scene in kostume.

Franci Končan, rojen 26. 
septembra 1940, je pri 20. le
tih v domačem Horjulu zreži
ral prvo predstavo. Po poklic
ni izobrazbi je sicer ključav
ničar, vendar je bil predvsem 
dejaven na ljubiteljskem gle
dališkem področju. Na avstrij
skem Koroškem nepretrgoma 
deluje od leta 1978 in je med 
drugim na oder postavil vsa tri

gledališka dela koroškega bu- 
kovnika iz prve polovice 19. 
stoletja Andreja Šusterja Dra- 
bosnjaka. Že skozi 23 let pa 
najtesneje sodeluje s Katoli
škim prosvetnim društvom 
Planina v Selah, poleg tega je 
pomagal tudi številnim dru
gim slovenskim društvom na 
avstrijskem Koroškem.

Kakor je dejal predsednik 
KKZ dr. Janko Zerzer ob po
delitvi Tischlerjeve nagrade 
omenjenim trem gledališčni
kom v Slomškovem domu v 
Celovcu, lahko ob pogledu na 
tri desetletja tesnega gledali
škega sodelovanja s tremi na
grajenci ugotovimo, "da to že 
dolgo niso zgolj poslovno ali 
strokovni odnosi, temveč smo 
našli iskrene prijatelje, ki ob 
neštetih srečavanjih z našimi 
ljudmi, predvsem mladino, 
docela razumejo naš položaj 
in naše potrebe, naše napake 
pa morda tudi pozitivne stra
ni, čutijo z nami, se z nami 
solidarizirajo in nas zagovar
jajo pred tistimi, ki za nas ni
majo razumevanja. Za vso 
naklonjenost in seveda za vse 
opravljeno delo z našo mladi
no naj bo podelitev Tischler
jeve nagrade skromen izraz 
priznanja in zahvale, s pro
šnjo, da podelitev ne bi pome
nila zaključka nečesa, temveč 
smemo upati na nadaljnje 
plodno in tako uspešno sode
lovanje", je menil predsednik 
KKZ dr. Janko Zerzer.

■ KB

SLOVENIJA

ŠOLANJE IN ZAPOSLOVANJE V TUJINI

Z EVROPSKO UNIJO 
NOVE MOŽNOSTI

v tujini. Pri tem opozarjajo, da 
so šole v drugih državah po 
kakovosti programov in izo
braževanja približno na isti ra
vni kot v Sloveniji. Poleg drža
vnih oz. javnih šol je v drža
vah članicah Eu vse več zaseb
nih, ki so sicer zelo kakovo
stne, toda jih je treba dobro 
plačati. Izkušnje kažejo, da so 
dijaki iz Slovenije na šolah v 
tujini, spričo večje motivirano
sti, praviloma zelo uspešni. Z 
vključevanjem v EU se odpi
rajo nove možnosti v šolstvu.

je omogo
čil koristno 
š tud ijsko  
izpopolnje
vanje v dr
žavah čla
nicah po
vezave.

Tisti slo
venski štu
denti, ki so 
se šolali v 
tujini, pa so 
hoteli po
tem tam o- 
stati in se 
zapos liti, 
so imeli do
slej precej 
težav, ker 
Slovenija ni 

bila članica Unije. Po sprejemu 
v povezavo bo manj težav, saj 
se je doslej že šest držav odlo
čilo, nazadnje je bila tudi Ve
lika Britanija, da bodo delovno 
tržišče skupaj z dovoljenji za 
prebivanje odprle za državlja
ne novih članic že takoj po 
njihovem vstopu v EU, to je 1. 
maja leta 2004. To pomeni, da 
bodo slovenski državljani lah
ko brez zadržkov ne samo po
tovali v tujino, ampak tam tudi 
prebivali in predvsem delali.
— —  M.

V Sloveniji pričakujejo, da 
bodo z vstopom države v EU 
odpravljene ovire, ki še obsta
jajo, glede šolanja oz. izobra
ževanja in nato zaposlovanja

Visoke šole v tujini bodo razpi
sovale več štipendij za dijake 
oz. študente iz Slovenije. Izo
braževalni program Tempus je 
že doslej številnim študentom 

iz Sloveni-
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PO VSTOPU SLOVENIJE V EUTU DI SAZU O D LO Č N O  NASPROTUJE KLONIRANJU LJUDI

MNOGO KORISTI OD VSTOPA V EU IN ZVEZO NATO
M A R |A N  D R O B E Z

V Sloveniji se čedalje bolj 
razplamtevajo polemike o 
tem, ali naj ludi slovenska dr
žava vstopi ob največji in 
najpomembnejši integraciji 
našega časa, v Evropsko zve
zo in vojaško-politično orga
nizacijo NATO. Pri tem je 
značilno, da pri nasprotnikih 
vstopa prevladujejo čustva, 
le-ta pa izhajajo tudi iz nove
ga vala protiamerikanizma. 
Ko omenjajo mnogi NATO, 
ga enačijo z ZDA, simbol le- 
teh pa naj bi bil predsednik 
George Bush. Proti vključitvi 
v omenjeno vojaško-politično 
integracijo nastopa štirinajst 
združenj oz. gibanj t.i. civilne 
družbe v Sloveniji. Značilno 
in pomenljivo je, da to niso 
prave organizacije civilne 
družbe, saj omenjena združe
nja in gibanja financira drža
va iz svojega proračuna, kar 
ni združljivo s pojmom civil
na družba, kot velja v zahod
nih državah.

Seveda so vsa stališča, pri
držki in drugačna opredelje
vanja privržencev in nasprot
nikov NATA, ki jih izražajo v 
razpravah, legalna in legitim
na, in jih je torej treba upošte
vati in spoštovati. Mnoge je 
strah pred novim, boje se o- 
pustiti tisto, kar je bilo preiz
kušeno in velja v Sloveniji, lju
dje pa se praviloma bojimo 
negotovosti glede prihodno
sti. Pri tem pa je treba upošte
vati, da t.i. navadna javnost še 
ni dobro seznanjena s tem, 
kaj NATO sploh je in zakaj bi 
bilo za Slovenijo pomembno 
in koristno, da sevanj vključi.
V pripravah za referenduma 
o vključitvi v EU in omenjeno 
vojaško-politično povezavo, 
ki bosta proti koncu meseca 
marca, bo vladni Urad za in
formiranje čez nekaj dni začel 
obsežno informativno kam
panjo, ki jo je napovedal novi 
direktor omenjenega organa, 
Gregor Krajc. Sodelovali bo
do tiskani in elektronski me

diji in druga javna občila, ki 
delujejo v Sloveniji. Kampa
nja v prid vključitvi v zvezo 
NATO bo veljala okrog 150 
m ilijonov tolarjev. Še pred 
njenim začetkom je državni 
sekretar na ministrstvu za zu
nanje zadeve Samuel Žbogar 
demantiral trditve, da bo Slo- 
venija morala vplačevati ve
like deleže v letne proračune 
vojaško-politične integracije. 
Vsota bo verjetno okrog 5 
milijonov dolarjev letno, to pa 
je manj kot 0,5 odstotka ce
lotnega Natovega proračuna.

O primernosti vstopa Slo
venije v zvezo NATO je na 
srečanju članov Lions kluba v 
Domžalah razmišljal tudi ve
leposlanik ZDA v Sloveniji, 
Johnny Young. Na vprašanje, 
ali bi ZDA v primeru, da refe
rendum o vstopu v NATO ne 
bi uspel, Slovenijo še imele za 
resno partnerko, je odgovo
ril: "Partnerstvo bi se sicer na
daljevalo, vendar če te ni po
leg, ko se sprejemajo po
membne odločitve, potem ta 
odnos ni enak". Pripomnil je, 
"da bi bilo zaželeno, da bi se 
do 26. marca, ko bo prišlo do 
podpisa pristopnih protoko
lov v zvezo NATO, večina Slo
vencev odločila za članstvo".

V polemikah prihaja tudi 
do opredeljevanja o tem, ka
tera povezava je pomembnej
ša za Slovenijo, EU ali NATO. 
Privrženci menijo, "da gre pri 
vstopanju države v obe evro- 
atlantski organizaciji za dve 
plati iste medalje. EU in zve
za NATO sta namreč bolj po
vezana, kot se zdi. NATO je 
dejansko obrambna sila Uni
je, in zato bi morali razumeti, 
da gre za skupen pomemben 
zgodovinski projekt, ki se mu 
je na referendumu treba od
zvati na primeren način". V 
Sloveniji si tudi ne moremo 
privoščiti dvoličnosti. Ko nam 
gre lepo, bi bili radi sami in 
brezbrižni do mednarodnega 
okolja, problemov medna
rodne skupnosti in njenih pri
zadevanj. Kadar pa nas zaja

mejo težave ali nastopijo kri
ze, takrat pa bi bil NATO 
sprejemljiv. Slovenska javnost 
se sicer zaskrbljeno sprašuje, 
kje vse bo morala Slovenija 
kot članica NATA vojaško so
delovati. Vendar se tako vpra
šujejo tudi v javnostih drugih 
držav. Potrebno bi se bilo to
rej pošteno vprašati, zakaj pa 
bi, denimo, norveški, danski, 
portugalski ali pa ameriški 
vojaki umirali zaradi intere
sov Slovenije.

Aktualna in zanimiva so v 
zvezi s tem razmišljanja pu
blicista Viktorja Blažiča, kijih 
je zapisal v prispevku z naslo
vom Vloga NATA, objavlje
nem v novi številki mesečnika 
za kulturo Nova revija. Ko se 
sklicuje na neko izjavo Zbi- 
gnievva Brzezinskega, nekda
njega ameriškega svetovalca 
za državno varnost (objavlje
na je bila v osrednjem sloven
skem časniku Delo, 3. avgu
sta 2002), Blažič meni nasled
nje: "Pri nas v Sloveniji se v 
resnici lahko sprašujemo, ali 
ne bi Italija ob razpadu Jugo- 
slavjeleta 1991 preprosto, po 
običaju, z vojaškim posegom 
zasedla tisti del našega ozem
lja, ki ga je že okupirala ob 
razpadu Avstro-Ogrske, leta 
1918, a gaje morala leta 1947 
po mirovni pogodbi vrniti te
danji Jugoslaviji - če ne bi bilo 
na kraju samem dobrohotno 
pokroviteljske navzočnosti sil 
zveze NATO, katere članica je 
sicer tudi Italija".

DRUŽBA TERME ČATEŽ 
KUPILA VERIGO HOTELOV 
SUNČANIHVAR

Hrvaška vlada je kljub na
sprotovanju podpredsednika 
vlade Anteja Simoniča in 
dveh ministrov iz vrst Hrva
ške kmečke stranke, 23. t.m., 
po več kot mesecu dni poli
tičnih zapletov, odločila, da 
bo 62,3% hotelske verige, ki 
vključuje deset hotelov in 
nekaj drugih turističnih objek
tov, prodala slovenski družbi 
Terme Čatež. Kupnina znaša
10 milijonov evrov. Hrvaški

premier Ivica Račan je izjavil, 
da so s tem ubranili hrvaško 
verodostojnost, ki bi bila og
rožena, če bi preklicali uspe
šno izvedeni mednarodni na
tečaj. Po njegovih besedah so 
bili glavni pomisleki proti spre

je t ju  ponudbe Čatežanov, 
psihološki in politični.

Slovenska družba se je ob
vezala, da bo v prihodnjih de
setih letih vložila 70 milijonov 
evrov v obnovo hotelov. Nih
če od zaposlenih ne bo ostal 
brez dela, prejemali pa bodo 
tudi višje plače.

Na isti seji pa je hrvaška 
! vlada sprejela sklep, da bo 
Sloveniji poizkušala prodati 
svojo polovico jedrske elek
trarne Krško. S tem bi se izo
gnili nadaljnjim sporom med 
Slovenijo in Hrvaško. Cena 
naj bi bila kar 900 milijonov 
dolarjev, kar pa je za Slove
nijo veliko preveč. Če Slove
nija v prihodnjih treh mese
cih ne bo odgovorila na po
nudbo iz Zagreba, naj bi o 
sporu glede jedrske elektrar
ne Krško odločilo mednaro
dno razsodišče (arbitraža).

Slovenska akademija zna
nosti in umetnosti (SAZU) je 
24. t.m., objavila posebno 
izjavo za javnost o kloniranju 
otrok. V dokumentu je pou
darjeno, "da v primeru, če se 
bodo novice o rojstvu prvih 
kloniranih otrok izkazale za 
resnične, sta bili biomedicin
ska znanost in tehnologija 
oploditve z biomedicinsko 
pomočjo zlorabljeni za po
skus na človeku v nasprotju z 
načeli etičnega raziskovanja 
na ljudeh. To pomeni grobo 
kršitev človekovih pravic". 
Slovenski akademiki so tudi 
opozorili, "da bi kloniranje lju
di usodno spremenilo gle
danje družbe na človekovo 
življenje kot vrednoto, s tem 
pa tudi na človekove pravice 
posameznika. SAZU se zav
zema, da bi prepoved kloni
ranja človeških bitij uveljavili 
po vsem svetu".

PREVEC CARINIKOV IN 
PREMALO POLICISTOV
Pri slovenski vladi, v okviru notranjega ministrstva, pri 

policiji ter v carinski upravi Slovenije delujejo različni stro
kovni organi in komisije, ki pripravljajo ukrepe za vzpo
stavitev novih režimov pri prehajanju državnih meja, ki 
jih bodo pričeli izvajati ob sprejemu Slovenije v Evrop
sko unijo, predvidoma 1. maja leta 2004.

Na slovenski meji s Hr
vaško bo pričel veljati t.i. 
schengenski sistem, ki do
loča strogo policijsko in ca
rinsko nadzorstvo nad pot
niki in tovori, ki bodo pri
hajali iz držav, ki niso oziro
ma ne bodo članice poveza
ve. Gre za 670 km dolgo ko-

Ijavitvijo schengenskega mej
nega režima, predvidoma v 
letu 2006.

V pogovoru za naš časnik 
sta predstavnik slovenske po
licije Marko Gašperlin in ge
neralni direktor carinske u- 
prave Slovenije Franc Košir 
opozorila na kadrovske pro

bleme, ki 
jih bo pov
zročilo iz-
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ztm ov za 
prehod dr
žavnih me
ja. Na t.i. 
južni meji 
med Slo
ven ijo  in 
H rva ško  
bodo, de-

pensko mejo, tako imenova
no zunanjo mejo Evropske 
unije, ki jo bo morala varo
vati Slovenija, pri čemer pa 
bodo pomembnih ugodno
sti in olajšav deležni prebi
valci obmejnih območij med 
Slovenijo in Hrvaško.

Že z vstopom Slovenije v 
povezavo, torej 1. maja na
slednje leto, pa bo uveden 
blažji ali bolj sproščen režim 
prehajanja meja z Ita lijo , 
Avstrijo in Madžarsko. To 
bodo t.i. notranje meje EU, 
na katerih bo za prehod pot
nikov sicer še zmeraj potre
ben ustrezen dokument, tu
di le osebna izkaznica, od
pravljena pa bo carinska 
kontrola. Povsem pa naj bi 
bile notranje meje Slovenije 
s tremi sosednjimi državami 
odpravljene s popolno uve

nimo, po
trebovali skupaj 2.587 poli
cistov ter nad 900 carinikov. 
Policistov je v Sloveniji že 
zdaj premalo, zato bodo v 
to službo sprejeli in zanjo 
usposobili večje število no
vih kandidatov. V policiste naj 
bi prekvalificirali tudi okrog 
500 carinikov, saj bo v tej 
dejavnosti velik presežek za
poslenih. Na slovenskih mej
nih prehodih in v uradih dela 
okrog 2.300 carinikov, od te
ga števila jih bo približno 
900 potrebnih na meji s Hr
vaško. Preostali pa bodo od
več, ker na slovenskih mejah 
z Italijo, Avstrijo in Madžar
sko ne bo več carinske kon
trole. Zagotavljajo, da bodo 
vsem carin ikom , ki bodo 
postali odvečni, zagotovili 
novo zaposlitev.
—— M.

4. KONCERT ABONMAJA V KULTURNEM DOM U V NOVI GORICI

30. OBLETNICA UMETNIŠKEGA DELOVANJA 
SLOVENSKEGA KVINTETA TROBIL

MATEJA POLJŠAK FUR LAN

Prazniki so že daleč za 
nami, vendar spomin nanje 
še ni zbledel. Kulturni dom 
Nova Gorica pa je začetek 
leta obeležil še z enim, to
krat glasbenim praznova
njem: na 4. abonmajskem 
koncertu, prvem v letošnjem 
letu, smo v Novi Gorici praz
novali 30. obletnico umetni
škega delovanja priznanega 
ansambla Slovenskega kvin
teta trobil.

Pa poglejmo najprej na pre
hojeno pot. Ansambel se us
pešno dokazuje na domačem 
in mednarodnem koncertnem 
prizorišču že od leta 1972, ko 
ga je ustanovilo pet odličnih 
slovenskih glasbenikov, soli
stov, članov orkestra Sloven

ske filharmonije in gla- 
sbenih pedagogov. 
Ustanovni člani so bi
li Anton Grčar, Stan
ko Arnold, Boris Šini
goj, Viljem Trampuž 
in Boris Gruden. V 
današnji zasedbi od 
prvotnih članov nasto
pa le še Stanko Arnold.

Slovenski kvintet 
trobil po treh deset
le tjih  umetniškega 
delovanja uvrščajo 
med najvidnejše ko
morne ansamble pri 
nas. Leta 1981 je pre
jel za svoje izjemne 
umetniške dosežke 
nagrado Prešernove
ga sklada, leta 1987, pa še sežnostih je ansambel potrdil
Zupančičevo nagrado. Svojo z uspehom na tekmovanju
kvaliteto v mednarodnih raz- "Maurice Andre" v Parizu in na

številnih koncertih in 
turnejah v tujini.

Repertoar Sloven
skega kvinteta trobil 
obsega skladbe od re
nesanse, baroka, ro
mantike do ragtima 
in sodobnih del. V 
tem smislu je bil se
stavljen tudi tokratni 
koncertni program, 
saj so predstavili dela 
J. S. Bacha, T. Albino- 
nia, Millesovo prired
bo Bizetove Suite Car- 
men, Tri duhovne E. 
Crespa ter izbor iz 
Bernsteinove VVestS/- 
de Story v priredbi J. 
Galea. Pomemben je 

njihov prispevek k slovenski 
ustvarjalnosti, saj je ansambel 
krstno izvedel številna, prav

zanje napisana dela slovenskih 
skladateljev. Na pobudo umet
niške vodje in direktorice Kul
turnega doma Nova Gorica 
Tanje Kuštrin je bilo prav zato 
v ponedeljkov program uvr
ščeno tudi delo iz domačih lo
gov. Izbrali so zanimivo tudi za
nje napisano delo skladatelja 
Slavka Šuklarja Slike iz ravnice.

Na 4. abonmajskem kon
certu se je ansambel (poleg 
Arnolda še Matej Rihter, tro
benta, Boštjan Lipovšek, rog, 
Stanko Vavh, trombon, Darko 
Rošker, tuba) izkazal kot zvo
čno zelo zanimiva celota. Na 
trenutke videno ritmično ne
skladnost je prekrila bogata 
akustika. S svojim poustvarja
njem je znala zasedba animi
rati in razgibati tudi publiko ter 
jo popeljati v nekoliko bolj jaz
zovsko obarvane vode. Navdu
šenje je bilo nagrajeno z do
datki, kjer se je kot že več
krat v večeru odlično izkazal 
Slavko Arnold.

OBVESTILA

KNJIŽNICA GIMNAZIJE No
va Gorica v sodelovanju z 
Goriško knjižnico Franceta 
Bevka in Goriško Mohorjevo 
družbo vabi na predstavitev 
knjige Janka Bratine Dolina in 
hrib, ki bo v četrtek, 30. ja
nuarja, ob 18. uri v prostorih 
Goriške knjižnice Franceta 
Bevka. Sodelovali bodo Bojan 
Bratina, Franc Černigoj in 
Branko Marušič.

ZVEZA KULTURNIH organi
zacij občine Brda vabi na 
predstavitev knjižne zbirke 
Goriške Mohorjeve družbe 
2003 in Trinkovega koledar
ja 2003 v četrtek, 6. februar
ja, ob 19. uri v Viteški dvorani 
na Gradu Dobrovo.

PRIMORSKO DRAMSKO gle
dališče iz Nove Gorice bo v 
Šmarjah pri Jelšah na Dan kul
ture, 8. februarja, slovesno 

; zabeležilo stoto ponovitev ve
like uspešnice Tistega lepega 

; dne, v režiji Borisa Kobala, ki 
je očarala nešteto gledalcev.
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TU DI SLOVENSKA PRISOTNOST NA SEJMU

USPELA 38. IZVEDBA KMETIJSKEGA 
SEJMA AGRIEST V VIDMU

ŠPORT

Na videmskem sejmišču 
se je v ponedeljek, 27. ja
nuarja, končala letošnja, 38. 
izvedba kmetijskega sejma 
AGRIEST, ki se ga je v petih 
dneh ogledalo več deset ti
soč ljudi. Na sejmu je nasto
pilo 250 razstavljalcev, ki so 
zastopali kakih tisoč proizvo
dnih podjetij. Sam sejem je 
bil razporejen v 8 halah na 
skupno 24 tisoč kvadratnih 
metrih razstavne površine.

Kot vsako leto pa so tudi 
letos pripravili več obsejem- 
skih prireditev. Med drugim 
več posvetov in predavanj. 
Tako so obravnavali težave 
živinoreje v deželi Furlaniji- 
lulijski krajini, zelo odmevno 
je bilo tudi predavanje o no
vostih na področju tehnolo
gije vinificiranja visokokako
vostnih rdečih vin. Med pre
davatelji na tem posvetu je 
bil tudi glavni enolog kleti Vi- 
nakoper Iztok Klenar, ki je 
predstavil izkušnje, ki so si 
jih p ridob ili pri v in ifikaciji 
refoška. Izpostavil je dejstvo, 
da je refošk zelo občutljiva 
sorta, pri kateri je vinifikacija 
zahteven postopek, ki bistve
no vpliva na vsebnost čreslo- 
vinskih snovi (polifeonolov) 
v vinu. V predavalnici smo o- 
pazili tudi nekaj slovenskih

vinogradnikov in tehnikov, 
kar je gotovo dobro zname
nje. Organizatorji so poseb
no pozornost namenili pred
stavitvi kmetijske stvarnosti 
na Češkem in Madžarskem. 
Priredili so posvet o pome
nu izobraževanja v km etij
stvu ter analizirali nesoraz
merja v podražitvah cen mle
ka, ki pa se ne odražajo v 
dohodkih rejcev. Svoj, letos 
že 21. posvet, so imeli tudi 
čebelarji, ki so lahko prisluh
n ili več zanim ivim  preda
vanjem, med drugim tudi o 
stanju čebelarstva v deželi, 
o raznih virozah, ki napada

jo čebele, in o vzreji čebeljih 
matic.

Obisk samega sejma pa je 
bil kar vzpodbuden. Razstav
lja la  so namreč ponujali ši
rok izbor najrazličnejših stro
jev za obdelavo tal, namaka
nje, prevoz pridelkov, opre
mo hlevov, košnjo in spravi
lo sena ter za gozdarska de
la, ob tem pa tudi bogato 
ponudbo vinogradniške opre
me, škropilnic in orodja ter 
kletarske opreme od pecljal- 
nikov do različnih sodov, fil
trov in strojev za stekleniče
nje. Kmetijske zadruge so 
imele tudi bogato ponudbo

manjših strojev in kosilk, roč
nega orodja in opreme za 
vrtičkarje in vrnarje ter za os
krbovanje okrasnih vrtov in 
parkov. Na sejmu je predsta
vljalo in ponujalo svoje bla
go tudi več semenarskih po
djetij, proizvajalcev krmil in 
kemične industrije ter nekaj 
družb, ki so ponujale grad
beni material in polizdelke za 
kmečka poslopja ter notra
njo opremo hlevov. Obisko
valec si je lahko nabavil tudi 
kmetijske priročnike in stro
kovne, tudi poljudne publika
cije, ki so jih predstavljale 
založbe strokovne literature.

Kot zanimivost naj povemo, 
da smo na sejmu AGRIEST o- 
pazili tudi kmetijske stroje slo
venske izdelave. Znano sloven
sko podjetje Terpin iz Gorice 
je namreč postalo ekskluzivni 
uvoznik in predstavnik sloven
skega podjetja SIP iz Savinj
ske doline. To je že dobro uve
ljavljena tovarna kmetijskih 
strojev, ki ponuja široko pale
to kosilnic, obračalnikov, samo- 
nakladalk itd., ki so primerni 
za delo v najrazličnejših raz
merah. Ta prisotnost se nam 
je zdela zanimiva in pomemb
na, saj potrjuje uspešnost slo
venskega gospodarstva.

ZDRUZENJE PROIZVAJALCEV MLEKA

DEŽELNA PROTESTNA  
MANIFESTACIJA  
ŽIV INOREJCEV

DEŽELNA USTANOVA ZA RAZVO) KMETIJSTVA

SREČANJE O ZELENJADARSTVU 
IN CVETLIČARTVU

Deželno združenje proiz
vajalcev mleka je priredilo v po
nedeljek, 20. t.m, v sodelova
nju s kmečkimi stanovskimi or
ganizacijami protestno mani
festacijo proizvajalcev mleka 
Furlanije-Julijske krajine. Orga
nizatorji so s to akcijo želeli o- 
pozoriti pristojne oblasti na iz
redno težke razmere kmetov, 
ki se ukvarjajo s prirejo mleka. 
Kakih 100 rejcev, med kateri
mi je bilo tudi nekaj večjih rej
cev s Krasa, je s svojimi traktorji 
in napisi nastopilo v središču 
Vidma. V posebnem doku
mentu izčrpno prikazujejo dra
matično stanje kmetij, usmer
jenih v prirejo mleka. Izposta
vili pa so tudi vzroke, ki so pri
vedli do tega. Rejci opozarjajo 
na dejstvo, da je cena mleka 
leta 2000 znašala 710 lir za li
ter, lani pa je padla na 670 lir, 
medtem ko potrošnik kupuje 
mleko po vedno višjih cenah 
s poviški, ki nimajo nobene 
ekonomske osnove. Drugi 
problem predstavlja dejstvo, 
da država, kljub neštetim na
povedim in obljubam, kljub 
uvedbi strogih pravil o nadzor
stvu rejcev in prireje živali, ni 
uspela urediti nili tako imeno
vanega anagrafskega sezna
ma živali, ki jih redijo v državi, 
kar pomeni, da posledično ni 
mogoče izvajati nobenega re
snega nadzora. Vse to je prived
lo do velikih težav na tržišču in 
celo do protizakonite prodaje 
mleka, prirejenega na "črno",

po cenah, ki so seveda bistve
no nižje od uradnih tržnih cen. 
(Po nekaterih ocenah združe
nja rejcev naj bi se v vsedržav
nem merilu na črnem trgu pro
dalo približno 5 milijonov sto
tov mleka, v vrednosti 200 mi
lijard starih lir). Veliko odgovor
nost nosijo pri tem tudi indu
strijske mlekarne, ki na vse na
čine skušajo zmanjšati svoje 
proizvodne stroške tudi na ta 
način da uvažajo mleko celo iz 
Avstralije in Nove Zelandije.

Združenje proizvajalcev 
mleka meni, da bi bilo mo
goče vsaj deloma rešiti prob
lem s tem, da bi lahko potrošni
kom ponudili proizvode, ki so 
bili zajamčeno predelani iz do
mačega mleka. Zato se zavze
ma, da bi uvedli poseben si
stem sledljivosti, se pravi, da 
bi na konfekcijah vseh mleč
nih izdelkov zabeležili poda
tke, ki naj podrobno navajajo, 
ne le v kateri mlekarni je prišlo 
do predelave in pakiranja pro
izvoda, ampak ludi od kod pri
haja mleko. To je seveda mo
goče le v sistemu natančnega 
povezovanja rejcev. Problem 
zase pa predstavlja za združe
nje vprašanje proizvodnih 
kvot in novosti, ki se napove
dujejo v sistemu posebnih 
kontingentov, ki naj ne bi bili 
več vezani na določen dežel
ni teritorij, ampak v prosti po
nudbi. Problemov je torej ve
liko in so izredno težko rešljivi.

Deželna ustanova za raz
voj kmetijstva ERSA prireja v 
četrtek, 30. januarja, v Villi 
Chiozzi (Scodovacca pri Cer- 
vinjanu-Videm) strokovno 
srečanje o gojenju, varstvu in 
zdravstvenih lastnostih teh 
vrtnin: pora (luka), bučk, špi
nače in fižola.

Prikazani bodo dosežki 
raziskav na omenjenih kultu
rah, ki so rezultat sodelo
vanja med strokovnjaki ERSE 
in vrtnarskimi obrati, ki so

dali na razpolago svoje pro
izvodne strukture.

Prikazani bodo tudi do
sežki raziskav o vplivu sub
strata na kakovost sadik, ta
ko za vrtnine kot za okrasne 
kulture, ter varstveni ukrepi 
za zatiranje glivičnih obolenj 
na ciklami.

Glede na aktualnost in za
nimivost tematike, Kmečka 
zveza vabi vrtnarje in cvetli
čarje, da se udeležijo posveta.

PRIREJA JIH KMEČKA ZVEZA

TEČAJI ZA STROKOVNO 
USPOSOBLJENOST

Kmečka zveza vabi svoje čla
ne, zlasti tiste, ki so zaprosili za 
petletne podpore, ki jih pred
videva ukrep F (okoljsko-kme- 
tijski) - zmanjšanje uporabe 
gnojil in fltofarmacevstkih sred
stev, da se udeležijo tečajev: 
a) Uvedba in obveznosti, ki jih 
predvideva ukrep F deželnega 
načrta za podeželski razvoj 
(PSR): četrta lekcija bo v torek, 
4. februarja, ob 17.30 v dvora
ni Zadružne kraške banke na 
Opčinah. Kmečki izvedenec 
Stefano Rosati bo govoril o pra
vilnem vodenju obveznih regi
strov, ki jih predvideva ukrep F 
ter o registru fitofarmacevtskih 
sredstev (quaderno di campa- 
gna), ki ga letos morajo voditi 
vsi kmetovalci, ki uporabljajo

omenjena sredstva v kmetij
skem podjetju (številka IVA), 
b) Način dodeljevanja prispe
vkov za investicije na kmeti- 
jah-ukrep A Deželnega načrta 
za podeželski razvoj (PSR): 
tretja in naslednja lekcija bo
sta v četrtek, 30. januarja, in 
6. februarja ob 17.30 v dvora
ni Zadružne kraške banke na 
Opčinah. Sergij Majovski bo 
govoril o raznih ukrepih DNPR, 
na osnovi katerih kmetijski ob
rati lahko zaprosijo deželno up
ravo za prispevke in investicije.

Kmečka zveza vabi člane in 
kmete, ki jih argumenti tečajev 
zanimajo, in še posebej tiste, ki 
dobivajo podpore iz ukrepa F, 
da se tečajev gotovo udeležijo.

SLOVENIJA UVRŠČENA NA EP

ZEHANJE OB ROB 
SLOVENSKI ZMAGI

ANDREJ CERN IC

Tema, ki je prejšnjo sredo 
zaradi okvare razsvetljevalne 
naprave ovila pordenonsko 
športno palačo, je očitno za
meglila igro slovenske in ita
lijanske košarkarske repre
zentance. Sosedski derby, ki 
je potekal v sklopu 
kvalifikacijske skupi
ne za nastop na ev
ropskem prvenstvu 
na Švedskem, je po
stregel z nič kaj do
padljivo predstavo. 
Dolgočasno tekmo 
so popestrile samo 
napete in izenačene 
minute ob sklepu za
dnje četrtine in solo- 
akcije nekaterih posa
meznikov. Nad vse se 
jez izvrstno predstavo 
povzpel Marko Milič 
(na sliki), ki je v od
ločilnih trenutkih sam 
prevzel vajeti igre v 
svoje roke in zapeča
til izid srečanja. Nosil
ni steber italijanske iz
brane vrste je bil, po
sebej vzadnjih dveh četrtinah, 
Massimo Bulleri, najučinkovi
tejši italijanski ostrostrelec na 
tekmi.

Izredno dolg četrtkov ve
čer (zaradi okvare luči je tek
ma trajala dve uri in deset 
minut) je pomanjkanje raz
svetljave prekinilo že po 2 mi
nutah. Nepričakovan deset
minutni odmor je dobro del 
Raduloviču na italijanski (8 
točk v prvi četrtini) in Miliču 
na slovenski strani (9 točk v 
prvi črtrtin i). Italijanska repre
zentanca je brez zagona zai
grala zelo bledo in se v krat
kem z delnim izidom 2-13 
znašla v hudem zaostanku. 
Tudi Slovenci niso igrali zelo 
briljantno, tako da so prvo če
trtino sklenili le s petimi to
čkami prednosti. V drugi če
trtini so rdečo nit igre izgu
bili Slovenci, ki so z neverjet
nimi napakami pustili tek
mecem prosto pot. Slabo igro 
so vsekakor še naprej pred
vajali tudi Italijani. Doseženih 
je bilo zelo malo košev: tek
ma se je nekoliko razživela 
šele, ko je na igrišče vstopil ita
lijanski košarkarski velemoj
ster Carlton Myers, ki je s pe
tim i zaporednim i točkami 
skušal dodati novo pogonsko 
moč m otorju italijanskega 
košarkarskega bolida. Neor
ganiziranost in nerazpolože
nost pa sta delovali kot moč
na zavora, ki je upočasnila 
tudi Myersov ritem. Slovenci 
so ob polčasu, katastrofalni 
igri navkljub, zaostajali samo 
za tri točke. Ob polčasu so 
težave z razsvetljavo ponov
no začele briti norce iz orga
nizatorjev, tako da se je pre
ostali del tekme odigral v le 
deloma razsvetljeni telovad
nici. Malodušje publike zara
di okvare luči se je v tretji če
trtin i še stopnjevalo zaradi 
slabe kakovosti igre na parke
tu. Italijani niso bili pretirano

motivirani, ker so napredo
vanje na EP že dosegli, Sloven
ci pa so se skoraj izključno 
zanašali na umetniško žilico 
svojih prvih violin. Subotiče- 
ve varovance je naposled v 
drugi polovici tretje četrtine 
rešil najboljši posameznik 
tekme, Marko M ilič. M ilky

way (kot so Miliča imenovali 
njegovi navijači v ZDA) je po
pestril slovensko igro. Z učin- 

I kovitim kroženjem žoge so 
košarkarji izpod sončne stra
ni Alp prevesili tehtnico na 
svojo stran. V zadnji sekundi 
tretje četrtine je Milič zadel 
neverjetno trojko s polovice 
igrišča in popeljal Slovenijo 
do sedmih točk prednosti. 
Kljub učinkoviti igri Myersa in 
predvsem Bullerija so sloven
ski košarkarji zavladali pod 
koši (tudi v tem elementu je 
kraljeval Milič, ki je v knjigo 
statističnih podatkov zapisal 
deset skokov) in nakazali ne
kaj učinkovitih skupinskih po
tez (Jaka Lakovič je zbral pet 
asistenc). Potres, ki ga je M i
lič sprožil s svojim vstopom, 
je v začetku zadnje četrtine 
povzročil globok prepad enaj
stih točk med obema repre
zentancama. Na dan pa je 
takrat ponovno prišla značil
nost, ki je že dalj časa zaščitni 
znak slovenske reprezentan
ce, nezbranost v odločilnih tre
nutkih. Omenjena hiba slo
venskih košarkarjev in Uulleri- 
jeva učinkovitost sta bili glav
ni sestavini recepta italijanske
ga približevanja na sami dve 
točki zaostanka. Milič je tedaj 
ponovno prevzel pobudo ter 
dve minuti pred zadnjim pi
skom sirene s polaganjem in 
dodatnim prostim metom do
končno zapečetil usodo Re- 
calcatijevih varovancev.

Tekma, s katero si je Slo
venija izborila vozovnico za 
evropsko prvenstvo na Šved
skem, se ne bo zapisala v ko
šarkarske anale privlačnih sre
čanj. Pordenonsko občinstvo 
je nedvomno zdolgočaseno 
zapustilo telovadnico. Gle
dalci pred televizijskimi zaslo
ni pa so se zehaje prepustili 
še zadnjim intervjujem in za
ključku prenosa.
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Z D R U Ž E N J E  S L O V E N S K IH  
Š P O R T N IH  

D R U Š T E V  V IT A L IJ I

HERMANN MAIER SE JE VRNIL

O B Č N I  
ZB O R  BO 
11. APRILA
Pred dnevi se je v Gorici pr

vič v novem letu sestal izvršni 
odbor Združenja slovenskih 
športnih društev v Italiji. Po 
pregledu tekočih zadev so se 
odborniki dotaknili aktualnih 
odprtih vprašanj športnega 
sveta in določili okvirni delov
ni program do rednega obč
nega zbora, ki je bil sklican za
11. april v lamljah. Določili so 
tudi datum skupščine pred
sednikov, ki bo 6. februarja v 
Nabrežini. Na skupščini, ki bo 
priložnost za poglobljeno raz
pravo o komaj predstavljeni 
Raziskavi o slovenskem športu 
v Italiji, bo govor tudi o novo
stih, ki jih je spet vnesel finan
čni zakon za leto 2003, ter bo
do preučeni popravki za po
sodobitev pravilnika, ki pri 
ZSŠDI-ju, poleg drugega, ureja 
tudi razdeljevanje prispevkov.

Na seji so nadalje pregledali 
okvirno finančno stanje orga
nizacije. Pred dokončnim za
ključkom bilance je že jasno, 
da se bo tudi leto 2002 zaklju
čilo s primanjkljajem. Pozitiv
no je dejstvo, da se je pomoč 
članicam, spričo prispevka iz 
zaščitnega zakona, znatno po
večala. Da se stanje uravnove
si, bo potrebno napeti vse sile 
za to, da bo v letu 2003 ZSŠDI 
deležno višjih prispevkov tako 
s strani dežele kot tudi s strani 
krovnih organizacij.

Odborniki ZSŠDI so izrazi
li upanje, da se bodo odgovor
ni forumi dogovorili za takšen 
nastop na deželnih volitvah, ki 
naj nam prineseta novo Gori
co, ne pa ponovitve Nabrežine. 
Od takega ali drugačnega 
razpleta volilnih izidov je po
tem posredno ali neposredno 
odvisna usoda tako posamez
nikov kot organizacij.

PTICA FENIKS SE JE PONOVNO 
POVZPELA NA OLIMP

ANDREJ C ERNIC

V Kitzbuehlu je v pone
deljek snežilo, pogoji za 
smuko so bili vse prej kot op
timalni: bela strmina se je 
spremenila v bojno polje za 
izbrance. Širša javnost je ža
romete usmerila v avstrijske
ga smučarskega titana Ste- 
phana Eberharterja, ki z Ame
ričanom Bodejem Millerjem 
belemu cirkusu diktira tem
po. Nihče ni stavil na nek
danjega svetovnega prvaka, 
Hermanna Maierja, ki se je 
po zelo hudi poškodbi na za
snežene proge vrnil pred do
brima dvema tednoma.

Herminator pa je na po
nedeljkovem superveleslalo

mu poskrbel za čudež: kot 
ptica Feniks je vstal iz pepe
la svoje motorske nesreče, 
zaradi katere je pred 16 me
seci tvegal amputacijo no
ge. Premagal je titana Eber
harterja, se ponovno zavih
tel na smučarski O limp ter 
se povzpel ob bok "smučar
skim bogovom". S štartno 
številko 22 seje nekdanji zi
darski vajenec spustil po 
kitzbuehelški strmini kot v 
najboljših sezonah in ugnal 
vso konkurenco. Maierjevo 
ponedeljkovo apoteozo sta 
resno ogrozila le njegova so
narodnjaka, drugouvrščeni 
Cristoph Gruber (z zaostan
kom samih enajst stotink 
sekunde) in tretjeuvrščeni

večni tekmec Stephan Eber- 
harter.

Avstrijski smučarski as se 
je pred poldrugim letom hu
do poškodoval v prometni 
nesreči. Zdravniki so mu te
daj komaj rešili nogo, tako 
da so mu mnogi napovedo
vali konec kariere. Zdrav
stveno stanje Herm anna 
Maierja pa se je takoj po 
operaciji začelo nepričako
vano izboljševati. V javnosti 
se je rodilo upanje v Hermi- 
natorjev povratek že za lan
ske zimske olimpijske igre v 
Salt Lake Cityju. Očitno pa 
so bila ta pričakovanja pre
tirana. Maier je tako raču
nal, da bo smučarske škor
nje nadel na začetku leto

šnje sezone. Na poletnem 
treningu pa se je ponovno 
poškodoval, tako da je bil 
povratek ponovno postav
ljen pod vprašaj. Na koncu 
pa se je za Herminatorja vse 
srečno izteklo: v svojem pr
vem nastopu v Adelbodnu 
je pred dvema tednoma za 
las zgrešil uvrstitev v drugo 
vožnjo, v naslednjih treh tek

mah je vedno prišel do točk.
V ponedeljkovem supervele
slalomu se je ponovno za
vihtel tja, kamor dejansko 
sodi: na najvišjo stopničko 
zmagovalnega odra.

Herminator se je uradno 
vrnil. Eberharter bo zaradi 
nočnih mor spet težko zati
snil oči ponoči.

SLOVENSKA ZAMEJSKA SKAVTSKA ORGANIZACIJA

CILJI ZA PRIHODNOST
Vodstvo Slovenske za

mejske skavtske organizacije 
se je v nedeljo, 26. januarja, 
v popoldanskih urah sestalo 
na rednem deželnem obč
nem zboru v Devinu. Pred 
tem je bilo za vse skavtske vo
ditelje na sporedu zanimivo 
predavanje o razvojni psiho
logiji človeka, ki ga je vodila 
psihologinja Jana Hosta.

Uvodnim besedam dežel
nih načelnikov je sledil poz
drav gostov. Italijansko ska
vtsko organizacijo AGESCI 
sta predstavljala deželna na
čelnika Sabrina Paolatto in 
Roberto Peresson. Pozdrav iz 
matične Slovenije je prinesel 
Danilo Kozoderc, vsedržavni 
načelnik slovenske skavtske 
organizacije ZSKSS. Besedo

je nato prevzela psihologinja 
Jana Hosta. Navzočim je pred
stavila teorijo razvojnih sto
penj po Ericssonu in se pri 
tem posebej zaustavila pri 
obdobju odraščanja in puber
tete. Zanimivo srečanje je slo
venska psihologinja začinila 
s primeri iz vsakdanjega živ
ljenja. Posebno pozornost je 
namenila tudi raznim karak- 
terialnim tipom, ki najpogo
steje označujejo človeški tem
perament. Delo seje nadalje
valo po skupinah. Voditelji 
posameznih starostnih vej so 
si med seboj izmenjali izku
šnje in razpravljali o tem, kako 
povezali med seboj člane s 
tako različnimi značajskimi 
lastnostmi in ustvariti učin
kovito skupnost. Jutranji pro-
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gram se je sklenil s sveto ma
šo, ki sta jo darovala pokrajin
ska duhovna asistenta za Trst 
in Gorico, duhovnika Tone Be- 
denčič in Marjan Markežič.

Popoldanski del srečanja 
sta goriški in tržaški del orga
nizacije začela posebej s po
krajinskima občnima zboro
ma. Slednjima je sledil še de
želni občni zbor. Zamejsko

skavtsko organizacijo sta po
zdravila še dva nova gosta, 
Ivo Tajdohar, tajnik Zveze ta
bornikov Slovenije, in Irina Če- 
bulec, starosta zamejske ta
borniške organizacije Rodu 
modrega vala. Občni zbor je 
odprlo poročilo načelnikov 
KatieTommasi - Srčkane mrav
lje in Franca Biancuzzija - Za
mišljenega nosoroga. Poroča-
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la sta o sestavi in štirimeseč
nem delovanju novega dežel
nega vodstva, ki je bilo izvo
ljeno na prejšnjem občnem 
zboru. Posebej sta se zausta
vila pri ciljih, ki jih bosta sku
šala doseči v svojem manda
tu. Poudarila sta pomembnost 
priprave dokumenta, v kate
rem naj bi se istovetili vsi zamej
ski skavti. Ostalim vodite
ljem sta načelnika ob sklepu 
poročila predstavila še de
javnosti v naslednjih mese
cih. Na vrsto sta nato prišli še 
poročili tajnika in blagajnika. 
Občni zbor se je nadaljeval s 
predstavitvijo predloga spre
membe kroja, ki ga je pred
ložilo deželno vodstvo in ki 
nekoliko poenostavlja dana
šnji kroj. Deželno srečanje 
zamejskih skavtov se je skle
nilo s krajšo razpravo o sta
nju v posameznih vejah.

NAVIHANI TIGER

H e rm a n n  M a ie r  m e d  z m a g o v i t im  s u p e rve le s la lom o m

POTOPIS

OD NOVE GORICE DO SANTIAGA (12)

CAMINO FRANCES
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NACE N O V A K

Prvo resnejše opozorilo 
preobremenjenega telesa

Po zajtrku v gostilni zra
ven zavetišča sva si z Jonom 
segla v roke in se poslovila. 
Že prejšnji večer mi je pove
dal, da se mu nikamor ne mu
di in da se bo v Logronu, glav
nem mestu pokrajine La Rio- 
ja, do katerega je bilo še do
brih 20 kilometrov, ustavil 
dva ali tri dni, da se mu povr
nejo moči. Sam sem bil na
menjen še naprej, zato sem 
mu med rokovanjem  po
vedal, da ga bom med nada
ljevanjem pogrešal, in ga še 
v isti sapi povabil na obisk v 
Slovenijo, ko zaključi s Cami- 
nom, saj sem vedel, da se 
namerava po Evropi potepa
ti do sredine avgusta (dober 
mesec po tem, ko sva se zad
njič videla, je res prišel na 
obisk in takrat sva na dolgo 
in široko predebatirala pre

ostanek poti in osuplo ugo
tovila, da sva razen dveh, 
treh primerov spala v pov
sem različnih zavetiščih).

Ker me je ob izhodu iz va
si spet čakalo blato, sem se 
podobno kot večina pohod
nikov raje odločil za hojo po 
cesti. Po treh, štirih kilome
trih sem imel asfalta dovolj 
in ob prvi priložnosti sem se 
umaknil nazaj med polja in 
vinograde. V Viani, zadnjem 
mestu v pokrajini Navarra, 
sem si privoščil krajši odmor, 
potem pa naprej do reke 
Ebro, ki ločuje obe pokrajini. 
Vreme se je precej izboljšalo, 
tako da sem v pokrajino La 
Rioja vstopil poln optimizma.

Le nekaj kilometrov pred 
Logronom me je naenkrat 
ostro zbodlo v levem glež
nju. Nenavadna bolečina me 
je zmedla, saj se je pojavila 
tako rekoč iz niča. Previdno

sem nadaljeval in iskal odgo
vor na vprašanje, kaj je na
robe. Ko bi nerodno stopil, 
se kam brcnil ali spotaknil, bi 
vsaj vedel, kaj je krivo, tako 
pa sem se kmalu ujel v prem
levanje najbolj črnih možnih 
scenarijev. Vsakič, ko sem se 
spozabil in hotel podzave
stno pospešiti ko
rak, me je zbodlo.
Ne sicer tako moč
no kot prvič, a do
volj, da sem nagu
bal čelo in začel 
razmišljati o tem, 
da bi se tudi sam 
ustavil v Logronu.

Mestni utrip me 
je takoj odbil in ker 
je zbadanje med tem 
nekoliko potihnilo, 
sem brez pomisle
kov korakal dalje. Glavno 
mesto pokrajine La Rioja, v 
katerem živi nekaj čez sto ti
soč prebivalcev, je bilo en ve
lik živžav. Skozi mestno jedro 
sem hodil kar dolgo, ko pa 
je bilo za mano, sem bil spet 
najbolj srečen človek na pla
netu. Na Sprehajalni poti, 
kamor so me zunaj mesta us
merile rumene puščice, ni

sem videl enega samega ro
marja. Sem pa tja je mimo 
pritekel le kakšen rekreativ
ni tekač. Glede na to, da do
ma veliko tečem, sem jim, 
lauvfarjem "prešvicanim", 
kar malo zavidal, saj je bila 
nekaj kilometrov dolga potka 
res idealna za jogging. Zak

ljučila se je ob koncu umetne
ga jezera, kjer so upokojenci 
lovili ribe. Nedaleč stran je bil 
urejen tudi neke vrste izobra
ževalni park, s pomočjo kate
rega naj bi mestni otroci bo
lje spoznali naravo. Ob poti 
so se mirno pasli zajci, v kro
šnjah dreves so delale zgago 
veverice, ki so sem pa tja pri
skakljale na tla, prijateljic "pti-

čurin" pa ne bom niti omenjal, 
a so bile seveda prisotne.

V Naverrete, naselje z dva 
tisoč prebivalci, sem prispel 
okrog štirih popoldne. Tudi 
tam mi je oskrbnik pomenlji
vo omenil, da sem prvi Slo
venec na seznamu obiskoval
cev. V sobi, kamor me je na

potil, sem našel Bel
gijca Jana in malo je 
manjkalo, da si ni
sva skočila v objem, 
tako sva bila vesela 
drug drugega. 33 
k ilom etrov dolgo 
etapo sem zmogel v 
sedmih urah in pol, 
če odm islim  tisto  
šp ikanje v levem 
gležnju, pa sem se 
počutil kar dobro.

V zavetišču razen 
Jana in dveh starejših Fran
cozov, ki sta med hojo ves 
čas drug drugemu diktirala 
oster tempo, nisem poznal 
nikogar. Z nekoliko daljšimi 
etapami v zadnjih dneh sem 
pobegnil skupini, s katero sem 
štartal v St. Jean Pied de Por
tu oziroma Roncesvallesu, in 
ujel romarje, ki so se na pot 
podali dan ali dva pred me

noj. Ena redkih prednosti hi
tre hoje je bilo prav spozna
vanje vedno novih ljudi. Ce
na, ki sem jo za to plačal, pa 
so bile težave zaradi preut
rujenosti in preobremenje
nosti, ki so se začele z opozo
rili, kot je bilo tisto zbadanje 
v levem gležnju, o tem, kako 
so se nadaljevale, pa bo več 
napisanega v nadaljevanju.

Naverrete slovi po izdelo
vanju keramičnih izdelkov in 
po ostankih romarske bolniš
nice iz 12. stoletja, ki jih je 
mogoče videti tik pred vsto
pom v naselje, meni pa se je 
v spomin najgloblje vtisnil 
oskrbnik Kuki, ki je bil res 
dobričina. Zvečer nam je do
volil, da smo oprane cunje 
zložili na radiatorje, sicer se 
do jutra ne bi posušile, zju
traj pa nam je postregel z 
odličnim zajtrkom. Na zvo
niku tamkajšnje cerkve sem 
videl tudi prvo štorkljo na 
poti. V nadaljevanju jih je bi
lo toliko, da jim kmalu nisem 
več posvečal posebne pozor
nosti, prva pa je bila le prva, 
zato sem si jo pozorno ogle
dal in tudi fotografiral.

■ DALJE
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OSTANI ZVEST NOVEMU GLASU, 
KER TI NOVI GLAS VSAK TEDEN
GOVORI O ZVESTOBI NAŠIM VREDNOTAM!

NOVI GLAS JE TVOJ TEDNIK! NAROČI SE 
NANJ IN PRIDOBI NOVEGA NAROČNIKA!

Vsi naročniki, ki bodo poravnali naročnino na Novi glas za leto 2003 
do 31. januarja 2003, bodo prejeli v dar eno izmed naslednjih knjig:

m Diomira Fabjan Bajc, DVE MUHI NA EN MAH-DUE PICCIONI CON 
UNA FAVA (slovensko italijanski frazeološki slovar)
■ DRUŽBA SV. MOHORJA
■ Lojzka Bratuž, IZ GORIŠKE PRETEKLOSTI
■ Boris Paternu, FRANCE PREŠEREN - POETA SLOVENO 1800-1849
■ Majda Artač Sturman, ŽEJNI OLEANDER

Vsi novi naročniki bodo prejeli v dar knjigo Goriške 
Mohorjeve družbe. Izbirali bodo lahko med temi: 
m Stane Stanič, SLOVENIA
■ Več avtorjev, UMETNOST 20. STOLETJA NA GORIŠKEM

IN V POSOČJU
■ Več avtorjev, L ARTE SLOVENA DEL XX SECOLO NEL GORIZIANO
■ Lojzka Bratuž, GORICA V SLOVENSKI KNJIŽEVNOSTI
■ Lojzka Bratuž, GORIZIA NELLA LETTERATURA SLOVENA

Is t i k n již n i dar velja tud i za naročnike, k i bodo za leto 2003 
p r id o b ili novega naročnika.

V kolikor bodo knjige na razpolago, lahko naročniki izbirajo tudi med knjigami, ki so bila minula leta v knjižnih 
zbirkah Goriške Mohorjeve družbe.

Naročniki, ki poravnajo naročnino PO POŠTI, naj na hrbtno stran poštne položnice napišejo naslov knjige, ki jo želijo 
prejeti.
Naročniki IZ TUJINE naj svojo željo izrazijo po elektronski pošti, po telefonu ali faxu ali v pisni pošiljki na naš naslov. 
Naročniki lahko poravnajo naročnino tudi OSEBNO na naših uredništvih v Gorici in Trstu, v tem primeru lahko takoj 
dvignejo knjižni dar.

POSAMEZNA ŠTEVILKA:
1,00 €

LETNA NAROČNINA 2003:
Italija: 45,00 €
Slovenija: 48,00 €
Inozemstvo - navadna pošta: 65,00 € 
Inozemstvo - p r io r i te tna  pošta: 85,00 €
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GORICA: Travnik 25 /  tel. 0481 533177 (uprava)  /  fax 0481 536978 /  uprava@noviglas.it  
TRST: Ul. Donizetti  3 /  tel. 040 365473 /  fax 040 775419 /  trst@noviglas.it


